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DANES TISKOVNA KONFERENCA VODITELJEV CG1L, CISL IN UIL

Petkova splošna stavka odgovor 
na politiko desnosredinske vlade
v

Časnikarska zveza in Zveza italijanskih žena solidarni s stavko 12. t. m. - Srečanje med 
vlado in sindikati - Delavci nezadovoljni z delovanjem podjetij z državno udeležbo

RIM, 9. — Priprave za vsedržavno splošno stavko ki bo 12. 
,'rnv so v polnem teku. Glavni tajniki treh sindikalnih konfederacij 
Storti (CISL), Lama (CGIL) in Vanni (UIL) bodo imeli jutri dopoldne 
J' Rimu na sedežu UIL tiskovno konferenco, na kateri bodo obraz- 
°*'!i časnikarjem vzroke vsedržavne splošne stavke, ki so jo napo- 

Vedale tri sindikalne konfederacije.
. Konfederalni tajnik UIL Rossi, pa 
I® že danes izjavil, da bo splošna 
’-urna stavka 12. januarja prvi od- 
90v°r na velike politične pomanj- 
[iivosti Andreottijeve vlade, ki je 

"lasno dokazala svojo nesposob- 
n°st, da bi začela reševati pereča 
Sospodarska in socialna vprašanja*.

Rossi je poudaril, da sindikalne 
0rganizacije trenutno nočejo dra
matizirati te protestne demonstra- 
clJe in so zato omejile vsedržavno 
sPlošno stavko na štiri ure za vse 
mjoizvajalne kategorije ter so spre- 

posebne ukrepe, da zagotovijo 
^moteno delovanje vseh javnih 
storitev, da bi ne bilo prizadeto 
Prebivalstvo.

Zveza italijanskih časnikarjev je 
P^ala enotni federaciji CGIL, 
t-l$L in UIL brzojavko, v kateri
'•"Ulili

izraža solidarnost italijanskih čas
nikarjev s splošno stavko 12. ja
nuarja in prepričanje, da se bodo 
delavske konfederacije prav tako 
odločno zavzele tudi za reformo 
informativnih medijev, ki jo enotni 
časnikarski sindikat zahteva in ki 
predstavlja hkrati pogoj za utrdi
tev demokratičnih institucij in 
omikan razvoj družbe.

Zveza italijanskih žena je sporo
čila, da se pridružuje delavski de
monstraciji 12. januarja in je po
slala trem sindikalnim organizaci
jam solidarnostno pismo. V njem 
poudarja predvsem boj za polno 
zaposlitev in za pravico žena do 
dela, ki so bile v zadnjih letih 
najbolj prizadete zaradi odpustov 
in znatnega zmanjšanja števila za-
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OSTRA POLEMIKA 
OKROG IMENOVANJA 
NOVEGA VODSTVA RAI
Uslužbenci glavnega ravnateljstva RAI-TV grozijo s stavko
RIM, 9. — Polemika okrog iz- 

Kfeitve socialističnega ptredstavni- 
iz upravnega sveta RAI TV in 

v<Rjučitve predstavnika reakcionar- 
^ desnice, se vedno bolj zaostru- 
"• Uslužbenci glavnega ravnatelj- 
stva RAI TV v Rimu so se danes 
sestali in sprejeli resolucijo, ki 
P^avi, da «nova imenovanja v naj- 
lsie vodilno telo RAI predstavlja 

napad na sklepe parlamenta, 
”a demokratično javnost, na veli- 

sindikalne organizacije in na 
aslužbence RAI».

Na skupščini so predlagali usta- 
a°yitev odbora, ki bo skrbel za 
Primerno agitacijo in propagando 
Proti omenjenim spremembam in 

pobudo za enourno protestno 
•avko proti spremembam v vod- 

stpi podjetja.
Zelo ostro je danes nastopil tudi 

lan centralnega komiteja PSI Ma
po Zaccagnini, ki je dejal, da se 
pora socialistična stranka vedno 
“0li odločno zavzemati za reformo 
adiotelevizijske službe. Toda ta 
°J bo bolj uspešen, pravi Zac- 
agnini, če bo stranka odločno od

govorila na provokacijo Andreot- 
‘Jeve vlade in povabila socialistič
na Pooblaščenca upravitelja RAI 

naj odstopi. Po njegovem 
oženju, samo tako bo stranka lah- 
??. 2 vso odločnostjo javno našte
li ,za demokratično reformo RAI 

in se prepričala, če obstajajo 
P°Soji za dialog z določenim de- 
sj krščanske demokracije, začen- 
nfu Poslancem Rumorjem, ki kljub 
Uhovim intervjujem in izjavam 

Jkipirajo Andreottijevo vlado in 
“rianijevo sredinsko politiko. 

[6vanimiv° je tudi stališče liberalne 
ti i struje «presenza liberale», ki v 

k -ovnem sporočilu ocenjuje «za ab- 
rdno ^ neo(jg0vorno, da je taj- 
stv0 PLI imenovalo v vodstvo RAI-

i. °sebo, ki je popolnoma tuja stran
jo’ ki je znana po svojih reakcionar-

' _in protiliberalnih stališčih in ki 
je nedavno proglasila za fašista». 

^Spremembe v osrednjem vodstvu 
Lj TV niso zadovoljila tudi detno- 
^lstjanske levice. Poslanec Granelli 
p * * * * v zvezi poslal tajništvu stranke 

rlaniju in načelniku poslanske sku-
j, 11!6 Piccoliju brzojavko, v kateri iz- 
j 2a nezadovoljstvo za »»presenetljiva 
^penovanja v vodilna telesa RAI-TV, 
. Potrjujejo odkrit premik na desno

informativne službe v sedanjem 
ocutljjvem prehodnem obdobju®. Gra
ndi opozarja Forlanija in Piccolija 

j resnost položaja in zahteva, da 
o teh zadevah čimprej pogovorijo 

, Vodilnih telesih stranke in v nnx- 
^teentarni skupini.

Politični urad socialistične stranke. 
0i se je danes sestal, je prav tako 
. ravnaval to pereče vprašanje, s 
/Storim se je ukvarjalo tudi osrednje 
odstvo PRI. Dokončni sklep o provo- 
aciji Andreottijeve vlade bo sociali- 

^ cn° osrednje vodstvo sprejelo v če-

Rožič končal 
obisk v Parizu

7 RARI2, 1). — Tajnik CK sveta 
jVeze sindikatov Jugoslavije Ma,r- 

Rožič je končal danes svoj 7- 
neyni obisk v Parizu, med katerim 
e ,.ie razgovarjal z zastopniki dveh 
aJVečjih francoskih sindikalnih 
pntral in s funkcionarji organiza- 
1e za gospodarsko sodelovanje in 
azvoj (OECD) ter z zastopniki ju- 

s°5lo', anskih ustanov in podjetij v

Parizu. Glavna tema razgovorov z 
zastopniki generalne konfederacije 
dela (CGT) in demokratskih sindi
katov (CFDT) je bil položaj in po
goji dela in življenja ter nagraje
vanje jugoslovanskih delavcev v 
Franciji. Rožič je v razgovorih s 
svojimi sogovorniki naletel na nji
hovo popolno razumevanje, kajti 
na tem področju so še vedno od
prta vprašanja, za rešitev katerih 
so jugoslovanski predstavniki v 
stalnih stikih s francoskimi zastop
niki.

Med razgovori z zastopniki de
mokratičnih sindikatov so le ti po
kazali veliko zanimanje za razvoj 
samoupravljanja v Jugoslaviji, kaj
ti ta centrala se je izrekla za sa
moupravljanje kot osnovni družbe
ni odnos. Med razgovori je bilo tu
di dogovorjeno, da tekom leta funk
cionarji jugoslovanskih sindikatov 
kot gosti obeh central obiščejo Fran
cijo da bi se čim boljše seznanili 
s problemi jugoslovanskih delavcev, 
zaposlenih v Franciji. V OECD se 
je Rožič razgovarjal s skupino stro
kovnjakov organizacije najbolj raz
vitih držav, ki se bavijo z vpraša
nji delovne sile. Na koncu bivanja
v Parizu je Rožič obiskal tudi ge
neralnega tajnika OECD Emila Van 
Lemepa.

poslenih žensk v proizvajalnih 
strokah.

V okviru boja treh sindikalnih 
konfederacij za izboljšanje gospo
darskega in socialnega položaja v 
državi spada tudi današnje sre
čanje na ministrstvu za proračun 
med predstavniki vlade in sindi
kalnimi organizacijami, na kate
rem so razpravljali o politiki pod
jetij z državno udeležbo. Vlado so 
zastopali minister za proračun Ta- 
viani, minister za državne udeležbe

Solidarnost SKGZ 
s splošno stavko

Osrednje sindikalne organi
zacije so za 12. januarja okli
cale splošno stavko, katere 
namen je opozoriti vlado in 
politično oblast na neodložlji- 
vost družbenih reform, na 
potrebo po spremembi gospo
darskih smernic in na nujne 
investicije v nerazvitih prede
lih države, zlasti na Jugu. O- 
benem je splošna stavka potr
ditev navezanosti delovnih lju
di na načela demokracije.

Slovenska kulturno - go
spodarska zveza se zaveda 
pomena, ki ga ima boj ljud
skih množic za demokracijo, 
družbeni in gospodarski na
predek, saj se v tem okviru 
lahko uresničijo boljši pogoji 
za razvoj slovenske narodno
stne skupnosti v državi in 
njenih materialnih osnov. Go
spodarske težave tržaškega in 
goriškega področja ter za
ostalost Beneške Slovenije pri
čajo o tem, da smo neposred
no zainteresirani v tem na
stopu.

SKGZ se pridružuje splošni 
stavki in poziva včlanjene or
ganizacije, kakor tudi sloven
sko javnost, naj ob tej prilož
nosti izrazijo solidarnost s tem 
bojem, ki odraža interese tudi 
slovenskega delovnega člo
veka.

Ferrari Aggradi in podtajnika mi
nistrstva za delo De Cocci in Barbi.

Sindikate pa so zastopali konfe
deralni tajniki Bonaccdni, Vignola 
in Verzelli (CGIL), Macario in Reg- 
gio (CISL), Simoncini in Rossi 
(UIL). Navzoči so bili tudi pred
stavniki sindikatov kovinarjev, ke
mijskih, gradbenih in petrolejskih 
delavcev ter delavcev prehrambe
ne industrije.

Minister za državne udeležbe Fer
rari Aggradi je imel obširno po
ročilo o delovanju podjetij z držav
no udeležbo in govoril o njihovem 
razvoju v zadnjih letih ter pouda
ril, da so lani njihove naložbe 
presegle za 440 milijard lir skupne

IZRAELCI ZBIRAJO ČETE OB MEJI

PO PONEDELJKOVEM NAPADI NA SIRIJO 
IZRAEL GROZI Z NOVIMI REPRESIJAMI

naložbe v letu 1971.
Sindikalna federacija pa v tej j 

zvezi sporoča, da je na srečanju j 
minister Ferrari Aggradi v bistvu ! 
priznal utemeljenost ocen in pred- i 
logov za razvoj gospodarstva, ki j 
so jih sestavili sindikati.

V bistvu so sindikalni predstav
niki jasno povedali, da sedanji po
litični položaj v državi zahteva 
večjo in bolj kvalificirano obvez
nost državnih udeležb, ki bi mo
rale postati tudi središče pobud 
pri usmeritvi naložb zasebnega ka
pitala. Pri tem so sindikalni pred
stavniki izjavili, <»da je ravnanje j 
vlade v sedanjem obdobju v na
sprotju s potrebami delavcev in 
države. Zato sindikalne organizaci
je menije, da je program za leto 
1973 pomanjkljiv in nezadosten in j 
zahtevajo, da se ga korenito spre
meni. Tudi ugotovitve, do katerih I 
je prišlo na današnjem sestanku, j 
potrjujejo važnost in smotre sploš
ne stavke, ki je bila napovedana 
za petek 12. t. m.».
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ŠESIIIRNI SESTANEK MED KISSINGERJEM IN LE PUC TROJEM

Še vedno izredne hladno ozračje 
na pariških pogovorih o Vietnamu
Nobenih vesti o poteku pogajanj - Danes novo srečanje med «suporpogajaIcema» 
Katastrofalne posledice ameriškega letalskega napada na lastno bazo

PARIZ, 9. — Celih pet u. bi pst;!";!:* minut je traja! današnji 
sestanek med «superpogajalcema» Kissingerjem in Le Duc Thojem, ki 
sta se tokrat srečala v Saint - Nom - la Bretechu, kakih štirideset 
kilometrov od Pariza. Tako prihod kot odhod delegacij iz sedeža 
golf kluba, kjer so bili pogovori, sta potekla brez stiskov rok in z 
resnobnimi obrazi, kar kaže, da se «ledeno ozračje* nikakor ni se
grelo. O poteku razgovorov ni se-
veda nobenih informacij, edina nja točka na dnenern redu vpraša-
zanesljiva vest je, da se bosta Ni- 
xonov odposlanec in hanojski poga
jalec ponovno sestala jutri popol
dne v Gif - sur - Yvettu.

V tem kraju so se danes nadalje
vali tehnični pogovori med izveden
ci, ki so trajali celih osem ur. Tudi 
o teh pogovorih ni vesti.

Z razliko od prejšnjih srečanj med 
Kissingerjem in Le Duc Thojem 
se politični opazovalci tokrat ne 
spuščajo v ugibanja in domneve; 
tudi «obveščeni krogi®, ki so običaj
no vir najrazličnejših bolj ali manj 
utemeljenih informacij, tokrat mol
čijo: skratka, previdnost je prvo 
načelo in vodilo za vse, ki sledijo 
poteku pariških pogovorov. Edine 
neuradne vesti prihajajo iz franco
skih vladnih krogov, na katere se 
sklicuje del francoskega tiska. V 
teh krogih potrjujejo, da je osred-
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URADNI OBISK ITALIJANSKEGA ZUNANJEGA MINISTRA

Prisrčno srečanje 
med Medici jem in

v Pekingu 
Cuenlajem

Kitajski ministrski predsednik poudaril pomembnost evropske enotnosti za popu

ščanje napetosti - Povabilo zunanjemu ministru Čipengfeju naj obišče Italijo

PEKING, 9. — Italijanski zuna
nji minister, ki je na večdnevnem 
uradnem obisku v Ljudski repub
liki Kitajski, se je danes srečal s 
kitajskim ministrskim predsedni
kom Cuenlajem, s katerim se je 
zadržal v skoraj dveurmem prisrč
nem pogovoru. Čuenlaj je še en
krat dokazal, da je zelo dober po
znavalec vseh evropskih proble
mov, še zlasti se je zanimal za 
prehod italijanskega gospodarstva, 
ki je bilo do pred kratkim v glav
nem poljedelskega značaja, na če
dalje večjo industrializacijo.

Dobršen del svojih pogovorov sta 
Medici in Čuenlaj posvetila vpra
šanju evropske enotnosti). Kitajski 
ministrski predsednik je izrazil 
svoje prepričanje, da je uresniči
tev skupne Evrope pomemben ko
rak na poti k popuščanju napeto
sti v svetu. Dejal je, da bi se so
delovanje med članicami EGS mo
ralo razširiti z gospodarskega tu
di na politično in obrambno pod
ročje.

Ko je govoril o kitajski zunanji 
politiki, je predsednik ministrske
ga sveta dejal, da sloni na Teh 
točkah, ki jih je določil predsednik 
Maocetung: «Kopati globoke iarke 
za lastno obrambo, nabirat: kar
največ žita, ne potegovati se za 
nadoblast.® Čuenlaj je zatrdil, da

si bo Kitajska prizadevala tudi v 
okviru OZN, kamor so jo pred krat
kim sprejeli, za utrditev miru. Ki
tajska prizadevanja za dosego mi
ru niso do sedaj naletela na odo
bravanje vseh.

Kitajski ministrski predsednik se 
je pred pogovorom z zunanjim mi
nistrom Medicijem sestal s števil
no skupino italijanskih časnikarjev, 
ki so prišli z njim v Kitajsko. Ob
žaloval je dejstvo, da je do sedaj 
le majhno število italijanskih no
vinarjev obiskalo Kitajsko. Po na
vezavi diplomatskih stikov med 
obema državama bi bilo treba 
to vrzel odpraviti.

Minister Medici bo jutri odpo
toval iz Pekinga in obiskal neka
tera mesta v južni Kitajski. Medi
ci se je ponovno srečal s svojim 
kitajskim kolegom Čipengfejem. V 
skupni izjavi je rečeno, da sta si 
obe strani bili edini glede nekate
rih zelo važnih problemov medna
rodne politike, bilo pa je izraženo 
tudi zadovoljstvo spričo vsestran
skega razvoja medsebojnih odno
sov nr vseh področjih.

Ob Koncu sestanka s Čipengfe
jem, ga je minister Medici povabil 
na uradni obisk v Italijo. S kitaj
ske strani so povabilo sprejeli, 
točen datum pa bodo določili po 
navadnih diplomatskih kanalih.

Minister Ferri 
sprejel zadrugarje

RIM, 9. — Minister za industrijo 
in trgovino Ferri je danes sprejel 
delegacijo Vsedržavne zveze zadrug 
in vzajemnic in Glavnega združenja 
italijanskih zadrug. Z njimi je raz
pravljal o vprašanju zvišanja cen 
v zvezi z uveljavitvijo davka IVA. 
Zadružniki so ministru predlagali, 
da bi morala vlada začasno zniža
ti obremenitev IVA na veliko šte
vilo predmetov široke potrošnje, kot 
so to storile mnoge druge države 
gospodarske skupnosti. Zadružniki so 
od ministra zahtevali, naj vlada uki
ne davek na proizvodnjo in naj 
uvede resno nadzorstvo za pravilno 
uveljavitev davka IVA v proizvajal
ni industriji in pri grosistih. Za
družniki so ministru povedali, da 
zlasti industrija in grosisti še vedno 
vključujejo v ceno svojih proizvo
dov, poleg davka IVA, tudi uradno 
ukinjeni davek IGE in trošarino

WASHINGTON, 9. - Bela hiša je 
sporočila, da so štirje visoki funk
cionarji Pentagona dali ostavko. 
Gre za Roberta Moota, Barryja 
Shillita, Daniela Henkina in Rober
ta Froscha. Poročilo ne pravi, za
kaj so funkcionarji podali ostavko.

napadejo protiletalsko bazo, tudi če 
leži severno od 20. vzporednika.

Ameriški vojaški glasnik v Sai- 
gonu je danes podal obračun vče
rajšnjega bombardiranja ameriške 
letalske baze v Danangu, ki jo je 
po pomoti napadlo pet letal ZDA. 
trije hranilniki goriva so bili za
deti, pri čemer so zgoreli trije 
milijoni litrov goriva za letala. Uni
čenih je bilo tudi osem ogromnih 
transportnih letal «C-119». dve leta
li na reakcijski pogon «U-21» in en 
helikopter, še en helikopter pa je 
bil poškodovan. Glasnik je povedal, 
da je do pomote prišlo zaradi napa
ke pri računanju koordinat, ki so 
jih dali pilotom s kontrolnega stolpa 
v sami bazi v Danangu. Ni pa 
znano, ali so se zmotili piloti, ali 
pa tehniki kontrolnega stolpa.

RIM, 9. — Več tisoč oseb se je 
danes zvečer udeležilo demonstra
cije za mir v Vietnamu, ki so jo 
v središču Rima priredile izven- 
parlamentame organizacije. Demon
stranti so v sprevodu prehodili 
mestne ulice, nato pa so se mirno 
razšli.

TEL AVIV, 9. — Poveljnik iz
raelskega glavnega štaba gen. Ela- 
zar je danes obiskal izraelska na
selja na področju Golanskih planot, 
ki so jih Sirci bombardirali kot 
odgovor na včerajšnji izraelski le
talski in tankovski napad na r 
katere vojaške objekte. sKoae je 
zelo mnogo, človeških žrtev pa ni 
bilo. Elazar je rekel, da upa, da 
bodo po tem zadnjem demonstra
tivnem dejanju izraelskih oborože
nih sl Sirci že končno prenehali 
s podpiranjem palestinskih gveril
cev. V nasprotnem primeru je za
grozil z okrepitvijo terorističnih 
napadov izraelskega letalstva pro
ti objektom na sirskem ozemlju.

Iz Libanona poročajo, da je 
vzdolž meje opaziti veliko gibanje 
izraelskih čet, ki gredo v smeri 
proti sirski meji.

V Parizu je prišlo zgodaj zjutraj 
do bombnega atentata proti sede
žu orgarrzacije, k> sk’bi za prese
ljevanje Judov v Izrael. Eksplozi
ja je povzročda veliko razdejanje, 
vendar človeških žrtev ni bilo. V 
tiskovnem poročilu, ki ie prispelo 
pariškim listom, si atentat lastijo 
pripadniki francoskega odseka or
ganizacije «Čmi september®. Aten
tat povezujejo s skorajšnjim pri
hodom izraelske ministrske pred 
sednice Golde Meir v Francijo.

Egiptovski predsednik Sadat, ki 
je na uradnem obisku v Libiji je 
imel danes v Tripolisu uradni po
govor z libijskim predsednikom Ge- 
dafijem. Veliko pozornost sta po
svetila zadnjim dogodkom na Bliž
njem vzhodu ter skorajšnjemu Sa- 
datovemu potovanju v SFRJ, kjer 
bo gost predsednika Tita.

(Na sliki: prebivalca) izraelskih 
naselij na Golanskih višavah opa
zujejo ruševine po sirskem artile
rijskem obstreljevanju.)

nje enotnosti ali razdelitve Vietna
ma. ob kateri so se razbila dose
danja pogajanja, ki so dala Nixonu 
povod za najbolj zverinsko bombar
diranje civilnega prebivalstva v mo
derni zgodovini. Prav glede bom
bardiranja Severnega Vietnama pa 
v prej omenjenih krogih poročajo, 
da bi moralo trajati tri tedne, 
medtem ko ga je Nixon sklenil pre
kiniti po dvanajstih dneh. V teh 
krogih navajajo dva vzroka za pred
časno prekinitev: katastrofalne zgu
be ameriškega letalstva in protest 
javnega mnenja ter vlad, predvsem 
francoske in sovjetske.

O vzdušju, ki vlada na ameriško- 
se verno vietnamskih pogajanjih, pa 
zgovorno priča komentar glasila se- 
vernovietnamske delavske partije 
«Nhan Dan», ki protestira zaradi 
ameriškega izsiljevanja z grožnjo 
novih letalskih akcij na Hanoi in 
Haiphong. Čeprav je bila Mixonova 
administracija prisiljena prekiniti 
bombardiranje — piše list — se je 
predsednik Nixon še enkrat poslužil 
vojaških groženj, da bi prisilil Viet
namce. naj privolijo v njegove mi
rovne pogoje. Dnevnik opozarja A- 
meričane.da njihovo izsiljevanje ne 
bo nikdar uspešno ter da ne bo mo
goče doseči sporazuma, če se šef 
Bele hiše ne bo odrekel svbjim a- 
gresivnim strastem.

Vsekakor pa se ameriško bombar
diranje severnovietnamskega ozem
lja južno od dvajsetega vzporedni
ka nadaljuje, prav tako pa se na
daljujejo zgube ameriškega letal
stva. Kot je sporočil radio Hanoi, 
je severnovietnamsko protiletalsko 
topništvo sestrelilo včeraj letečo 
trdnjavo «B-52» blizu Thanh Hoe, le 
nekaj kilometrov južno od 20. vzpo
rednika, severno od Hanoia pa so 
sestrelili izvidniško letalo brez pi
lota.

Glasnik Bele hiše Ziegler pa je 
danes posredno potrdil, da ameriška 
letala napadajo tudi področja sever
no od meje, ki jo je postavil Ni- 
xon. in to na osnovi načela «zaščit- 
ne reakcije®. Če se namreč zgodi, 
da protiletalsko topništvo strelja na 
izvidniška letala, ki opravljajo svo
je vohunske polete nad celotnim o- 
zemljem Severnega Vietnama, so a- 
meriški bombniki pooblaščeni, da
................................................................................................................................................................ ........................................... ..........im.............. .........................................................................................................................................................im..........mm

Sindikalne organizacije

Pompidou se boji 
zmage levhe 
na volitvah 
v Franciji
PARIZ, 9. — Možnost, da bi zdru

žena levica zmagala na prihodnjih po
litičnih volitvah v Franciji, kot so na
povedali izvedenci za raziskovanje jav
nega mnenja, močno razburja franco
skega predsednika Pompidouja, kot 
je pokazal potek današnje tiskovne 
konference, ki jo je neposredno pre
našala televizija in katere se je ude
ležilo kakih 400 časnikarjev.

Že pri prvem vprašanju se je Pom
pidou znašel v zadregi: vprašali so 
ga namreč, kaj bo storil, ko bi zma
gala levica, na kar pa francoski pred
sednik ni hotel odgovoriti. Dejal je 
le, da se bo ravnal po ustavi, ki pa 
predvideva različne možnosti, od od
stopa do razpusta parlamenta. Pompi
dou pa se je z ihto zagnal proti na
povedanemu kongresu socialistične in
ternacionale, ki bo konec tedna v 
Parizu in ki je po njegovem mnenju 
le nekak volilni manever levičarske 
opozicije proti vladi. Dejal je, da je 
datum kongresa »neprimeren® ter da 
je prihod velikega števila ministrskih 
predsednikov »nepojmljivo vmešavanje 
v francosko notranjo politiko*. Na ta
ka natolcevanja je kmalu potem od
govoril generalni tajnik socialistične 
internacionale Hans Janitschek, ki je 
označil Pompidoujeve besede kot »ne
umne®.

Francoski predsednik je v nadalje
vanju tiskovne konference še pove
dal, da visoko ceni delo premiera 
Messmerja, nato pa govoril o infla
ciji in monetarnih vprašanjih. Glede 
Vietnama je poudaril, da ga je ob
novitev ameriškega bombardiranja ze
lo prizadela ne samo iz človečanskih 
razlogov, ampak tudi, ker je bil pre
pričan, da je bil sporazum v bistvu 
že dosežen. Dodal je, da nikakor no
če motiti poteka pogajanj in da zato 
ne bo objavil vsebine pisem, ki jih 
je v zadnjih tednih izmenjal z Ri
chardom Nixonom. «Položaj je teža
ven — je dejal Pompidou — vpraša
nja na dnevnem redu so realna, toda 
treba je priti do rezultatov.

Glede Bližnjega vzhoda je francoski 
predsednik ugotovil, da so se pogledi 
evropskih držav zbližali, kar pa še 
ne zadostuje. Francija je mnenja, da 
so štiristranska pogajanja koristna, 
treba pa je, da se vse strani stri
njajo in da pokažejo dobro voljo. Konč
no je govoril še o odnosih z Zahodno 
in Vzhodno Nemčijo: povedal je, da 
so v teku pogajanja za navezavo di
plomatskih odnosov z NDR, ki pa na
predujejo zelo previdno tudi zaradi 
tega, ker se Pariz noče zameriti bern
ski vladi.

J?N0

obiskala sedež ANPI
RIM. 9. — Na sedežu vsedržav

nega sveta ANPI je bilo danes sre
čanje med predstavniki partizanske 
organizacije in člani delegacije 
Fronte nacionalne osvoboditve Juž 
nega Vietnama, ki se že več dni 
mudijo na obisku v Italiji. Pred
stavniki ANPI so izrazili podporo 
vietnamskemu ljudstvu v njegovem 
boju za nacionalno neodvisnost ter 
poudarili, da ogromna večina itali
janskega naroda zahteva konec trp 
ljenja, ki ga je vojna prizadejala 
vietnamskemu ljudstvu.

Delegacija južnovietnamske FNO 
se je nato srečala še z vodstvom 
Zveze demokratičnih žena.

se mrz
lično pripravljajo na vsedržavno 
splošno stavko, ki bo v petek. O 
vzrokih stavke bodo danes govo
rili voditelji CGIL, CISL in UIL na 
tiskovni konferenci. Konfederalni 
tajnik UIL Rossi pa je že izjavil, 
da je splošna stavka znak odpora 
delavcev proti nezadovoljivi in 
zgrešeni gospodarski in socialni 
politiki Andreottijeve vlade. Hkra
ti pa je opozoril vlado, da so 
delavci pripravljeni še bolj ostro 
nastopiti, če ne bo sprejela pri
mernih ukrepov na gospodarskem 
in socialnem področju. Predstav
niki CGIL, CISL in UIL pa so se

II

sestali z ministrom za proračun 
in ministrom za državne udelež
be, s katerima so obravnavali 
pomen in vlogo podjetij z držav
no udeležbo. Predstavniki delav
cev so na srečanju ugotovili, da 
podjetja z državno udeležbo ne 
opravljajo naloge in da je treba 
njihovo delovanje preurediti v 
splošno korist delavcev, zlasti pa 
za razvoj Juga.

V Trstu in drugod v deželi se 
delavci in sindikati pripravljajo 
na splošno stavko, ki bo v petek 
zjutraj. Stavkali bodo tudi sloven
ski šolniki. Izvršni odbor SKGZ 
pa je odobril poziv vsem svojim 
članicam in slovenski javnosti, 
naj izrazijo solidarnost s tem 
bojem.

Občinski svet občine Devin - 
Nabrežina je na izredni seji spre
jel resolucijo, v kateri ogorčeno 
obsoja ponovno bombardiranje 
vietnamskega ozemlja in poziva 
italijansko vlado, naj diplomatsko 
prizna DR Vietnama. Resolucijo so 
soglasno sprejeli vsi svetovalci.

Sinoči je bilo v Dijaškem domu 
v Trstu nagrajevanju športnikov, ki 
so zasedli v anketi našega dnev
nika «Šporfnik leta 1972» najvišja 
mesta. Nagrajevanje je potekalo v 
okviru manjše prireditve, ki jo Jo 
za to priložnost pripravilo naše 
športno uredništvo. Na siikit naš 
glavni urednik inž. Stanislav Renko 
z letošnjimi najboljšimi zamejskimi 
športniki Miličevo, Maverjem in 
Vesnaverjievo.
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SINOČI NA SEDEŽU KD V PALAČI DIANA

Parafiran sporazum o občinskem 
odboru leve sredine v Trstu

Zadnjo čer je predstavljala razdelitev mest v odboru, ki bo 
naslednja: KD župan, 9 odbornikov, PSDI podžupan, 1 odbor

nik, PSI 2 odbornika, po enega pa PRI in Slovenska skupnost

Sinoči so predstavniki petih strank 
leve sredine parafirali sporazum o 
tržaški občinski upravi, ki vsebuje 
tri ločene dokumente: politični o- 
kvir, ki je v bistvu tisti izpred 
dveh let, program tržaške občin
ske uprave in program ukrepov 
za okrepitev tržaškega gospodar
stva. V teh sporazumih se obrav
navajo tudi nekatera vprašanja 
slovenske narodnostne skupnosti. 
Za sedaj sporazuma še niso obja
vili in se bomo na vsebino ome
njenih dokumentov še povrnili.

Po daljših pogajanjih so se si
noči tudi dogovorili za razdelitev 
odboroiških mest in to po že več
krat predvidenem ključu: KD žu
pan in 9 odbornikov, po dva od
bornika PSDI in PSI (PSDI bo 
imela istočasno mesto podžupana), 
po enega pa PRI in Slovenska 
skupnost.

Imenovanje odbornikov je sedaj 
v pristojnosti posameznih strank, 
saj morajo vodstva odobriti spora
zum kot tudi imenovati odbornike. 
To je že včeraj opravila Slovenska 
skupnost, katere svet je odobril 
sporazum in potrdil tudi za mesto 
odbornika dr. Rafka Dolharja. Da
nes se bo sestalo vodstvo PSI in 
mestno vodstvo KD, v četrtek po
krajinski odbor KD in končno v 
petek svetovalska skupina KD, ki 
bo dokončno odločala o imenova
nju demokristjanskih odbornikov.

Na osnovi sinočnjega sporazuma 
med strankami leve sredine pred
videvajo, da bo petkova prva se
ja novo izvoljenega tržaškega ob- 
čiskega sveta razmeroma kratka, 
saj bo na dnevnem redu samo po
trditev izvolitve svetovalcev, nato
•liiuiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiHiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiisniiiiiiii

Dušan Lovriha 
srečal Abrahama

pa izvolitev župana 
odbornikov.

in petnajstih

Iz naše dežele odhajajo 
tudi številni intelektualci

V zadnjem letu se je iz dežele Fur
lanije - Julijske krajine izselilo v dru
ge italijanske dežele 11.722 oseb, od 
tega 5.248 z opravljeno nižjo srednjo 
šolo, 1.749 diplomirancev. 466 ljudi s 
fakultetno izobrazbo in 1.577 ljudi brez 
zaključene šolske izobrazbe (med temi 
je bilo tudi 69 analfabetov). Iz ome
njenih podatkov je razvidno, da je 
9 od sto vseh izseljenih deželanov (2

ki je zbral in objavil navedene po
datke, je v ustreznem poročilu na
glasil, da se bo izseljevanju izobra
žencev iz Furlanije - Julijske krajine 
mogoče zoperstaviti samo z okrepitvijo 
sodobne industrializacije in z uresni
čitvijo središča za znanstvena razi
skovanja pri Sesljanu.

Danes podpis sporazuma 
med univerzo in bolnišnico

V petek stavka vsega 
osebja na slov. šolah

Odbor Sindikata slovenske šale 
v Trstu je na redni seji dne 9. 
januarja sklenil, da se pridruži 
vsedržavni splošni stavki, ki bo v 
petek. 12. januarja in so jo pro
glasili zvezni sindikati CGIL, CISL 
in UIL.

OBVESTILO SGZ

Danes na Opčinah 
predavanje o IVA

Kakor smo že najavili pred časom, 
bo Slovensko gospodarsko združenje 
organiziralo predavanje - srečanje o 
novem davku na dodatno vrednost IVA 
tudi na Opčinah. Predavanje bo v pro
storih slovenske srednje šole danes, 
ob 20.30.

Izgubljeno - najdeno
Zdravstveni urad tržaške občine je 

v razdobju od 1. 1. 1973 do 7. 1. 1973 
zabeležil na področju občine naslednje 
primere nalezljivih bolezni: škrlatin- 
ka 5, tifoidna mrzlica 2, ošpice 2, 
norice 8, vnetje priušesne slinavke 8, 
rdečke 32, srbečica 2 (izven občine), 
infekcijsko vnetje jeter 5.

Danes bo ob 11. uri v sedežu 
rektorata v novi univerzi podpis 
sporazuma med upravo bolnišnice 
in medicinsko fakulteto za uprav- 

tisoč 214) imelo višješolsko ali fakul-1 ljanje prostorov bolnišnice, ki jih 
tetno izobrazbo. Tiskovni urad dežele, I bo prevzela fakulteta medicine.
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SOGLASEN SKLEP NA IZREDNI SEJI OBČINSKEGA SVETA

Devinsko-nabrežinski občinski svet 
ostro obsodil bombardiranje Vietnama

V resoluciji zahteva, naj italijanska vlada prizna DR Vietnam 
in se zavzema za takojšnje prenehanje sovražnosti ■ V nabre
žinski občini je tisoč občanov podpisalo poziv rimski vladi

PREMIERA V GLEDALIŠČU VERDI

Verdijeva opera «Moč usode» 
z odličnim tenoristom Košuto
Za arijo na začetku tretjega dejanja je požel dolg in 
navdušen aplavz • Zelo dobri ostali solisti in orkester

V hiši z latnikom, nad cesto, ki 
iz Doline pelje v Prebeneg, je bilo 
včeraj važno in neodložljivo <(diplo
matsko srečanje«. Čeprav se ga 
je dalj časa izogibal in srečanje 
ohranil v največji tajnosti, se je 
dolinski župan Dušan Lovriha vče
raj srečal z Abrahamom.

Prav tako. Petdesetletnik Dušan 
Lovriha se je namreč rodil v Do
lini 9. januarja 1923. V rojstni va
si se je šolal, po dokončani ob
vezni šoli pa se je šel učit pokli
ca. Bila so težka leta, nad svetom 
so se grmadili oblaki svetovne voj
ne, ki ga je stisnila v svoje ko
lesje. Kot toliko primorskih fan
tov je oblekel vojaško suknjo, pa
del v ujetništvo in se odzval kl-cu 
zasužnjene domovine. Kot mlad fant 
je vedel za svojo dolžnost in se 
pridružil prekomorskim brigadam, 
šel skozi Bosno in Hrvaško, se boril 
s fašisti in Nemci. Dve leti po 
koncu vojne, sredi 1947, je Dušan 
Lovriha bil spet doma, v rojstni 
Dolini. Spoprijel se je z novimi 
nalogami: treba je bilo delati v
novih pogojih. Leta 1949, ob prvih 
upravnih volitvah, so ga Dolinča- 
ni izvolili za župana. Upravičeno 
lahko trdimo, da je tedaj bil naj
mlajši župan v naših krajih. Da
nes, po 24 letih neprekinjenega žu
panovanja v Dolini lahko zapišemo, 
da je inajstarejšn župan v Italiji. 
Ne po letih, temveč po «stažu», ki 
dokazuje stopnjo zaupanja, ki si
ga je zaslužil s svojim delom.

Naš dnevnik L ovrihovo delo 
spremlja s pažnjo, ki ga terja jav
na funkcija slovenskega župana in, 
od leta 1968, deželnega svetovalca 
na listi KP1. Tako se ga najraje 
spominjamo iz dni avgustovskega 
požara, ko je skupaj z Dolinčani 
podoživljal grozo pred gorečimi 
cisternami. Tedaj ga je minila 
utrujenost, ne pa dobra volja, še 
najmanj pa stalna skrb in tista 
močna samozavest človeka, ki mu 
je oblast v domačem kraju v bre
me in ponos.

Lovriha je tudi podpisnik po
membnih zakonskih osnutkov v de
želnem svetu, ki neposredno za
nimajo Slovence: zakon o vrnitvi 
slovenskih imen našim vasem, za
kon o finansiranju dvojezičnega 
poslovanja občin in drugi.

Kaj naj mu torej želimo, če ne
prav to, da bi njegovi zakonski 
osnutki postali stvarnost? Srečno, 
torej, petdesetletni Dušan!

st. s.

Sinoči se je sestal na izredni se
ji občinski svet devinsko - nabre- 
žinske občine. Edina točka dnev
nega reda je bila resolucija o 
Vietnamu.

Sejo je odprl dr. Legiša, ki je 
najprej orisal potek zadnjih d.ogod,- 
kov v Vietnamu in izrazil svoje o- 
gorčenje zaradi ponovnih bombar
diranj. Župan je nato pojasnil, da 
so načelniki svetovalskih skupin se
stavili enotno resolucijo, ki jo bo
do poslali predsedniku vlade in zu
nanjemu ministrstvu ter objavili s 
posebnim lepakom po vsej občini

«Občinski svet občine Devin - 
Nabrežina, zbran na izredni seji 
dne 9. januarja 1973 je ocenil po
ložaj v Vietnamu, kjer dolgotrajna 
in kruta vojna že dolgo duši mir 
in mori prebivalstvo, kar upraviče
no vznemirja ves svet.

Občinski svet izraža globoko ob
žalovanje zaradi nadaljevanja so
vražnosti. ki so jih zadnja huda in 
neupravičena bombardiranja kruto 
zaostrila, kar je ves omikani svet 
odločno obsodil. Z zaupanjem jem
ljemo na znanje nadaljevanje raz
govorov med vladami zainteresira
nih držav ,da bi končno našle iz
hod iz nečloveške vojne Hkrati ob
činski svet odločno poudarja pra
vico vsakega naroda, da svobodno, 
demokratično in brez tujega vme
šavanja določa lastno usodo.

Upoštevajoč, da se morajo ob 
vietnamski tragediji resno zamisli
ti vsi ljudje dobre volje in v pre
pričanju, da tolmači čustvo vsega 
prebivalstva v občini, občinski svet 
obsoja nadaljevanje vojne in na
silja. poziva italijanske republike, 
naj se zavzema za takojšnje pre
nehanje sovražnosti in zahteva, naj 
Italija vzpostavi diplomatske odno
se z vietnamsko demokratično re
publiko.

V razpravo je prvi posegel sve
tovalec Škerk (KPI). ki je najprej 
izrazil zadovoljstvo, da je občinski 
odbor posvetil izredno sejo občin
skega sveta temu tako važnemu 
vprašanju. S tem je tudi pravilno 
tolmačil voljo občanov saj je v 
nabrežinski občini tisoč prebival
cev podpisalo resolucijo, ki jo bo
do predložili predsedniku vlade. 
Ob tem je izrazil prepričanje, da 
bo ta akcija v čast devinsko - na
brežinski upravi. Dejal je. da je pri
tisk svetovnega javnega mnenja 
prisilil Američane k pogajanjem in 
izrazil upanje, da bodo ta pogaja
nja obrodila zaželene sadove. Pou
daril je, da bi se moral občinski 
svet večkrat sestrti in razpravljati

o obrambi svobode in demokracije.
Svetovalec Zanevra (PSDI) je 

prav tako izrazil željo, da bi po
gajanja privedla do miru. Govoril 
je tudi o posegu SZ na Madžar
skem in na Češkoslovaškem.

Svetovalec Parentin (KD) je de
jal. da je resolucija zelo jasna in 
se zato ni hotel razgovoriti. Izra
zil je prepričanje, da bo Italija 
nadaljevala s prizadevanji za mir. 
O tem priča obisk predsednika vla
de v Sovjetski zvezi in zunanjega 
ministra na Kitajskem. Glede vzpo
stavitve diplomatskih odnosov z 
vietnamsko demokratično republiko 
pa meni, da je to osnova za mi
roljubno sožitje.

Svetovalec Colja (PSI) je izrazil 
zadovoljstvo, da so vsi voditelji sve
tovalskih skupin enotno sprejeli re
solucijo in željo, da bi zanjo res 
glasovali vsi svetovalci. Opomnil 
je na drugo" svetovno vojno, ki je 
trajala pet let in poudaril, da v 
Vietnamu vojna traja že 25 let. 
Zato je pravilno, je dejal dia se 
tudi devinsko - nabrežinski občin
ski svet oglasi in izrazi svoje mne
nje v tem tako žalostnem trenutku.

Zadnji je spregovoril svetovalec 
Brezigar (SLS), ki je poudaril, da 
so se bombardiranja nadaljevala 
prav med božičnimi prazniki, ko 
so v Ameriki in drugod po svetu 
praznovali. V Vietnamu pa so ljud
je umirali. Dejal je. da ni res, 
kot trdijo premnogi, da je vojna 
daleč, sa.i bombe ne ubijajo le lju
di tujega naroda temveč uničujejo 
življenje, ki je bogastvo vseh nas. 
Vojna je torej zelo blizu.

Občinski svet je soglasno odobril 
resolucijo, nato pa, na predlog sve
tovalca Brezigarja, počastil spo
min žrtev vietnamske vojne z eno
minutnim molkom.

KPI pa so se glasovanja vzdržali.
Zakon, v okviru katerega so zdaj 

določena sveža finančna sredstva, je 
namenjen krajevnim upravam, ki mo
rajo najemati posojila po visoki o- 
brestnj meri za razna javna dela v 
načrtu. Vrednost posojil, za katera 
je dežela doslej priznala svoj pri
spevek, se suče na višini 33 mili
jard lir. Z zakonskim osnutkom, ki 
je bil sprejet na včerajšnji seji, daje 
dežela v ta namen na razpolago na
daljnjih 200 milijonov lir na leto za 
razdobje od leta 1973 do leta 1975.

V razpravo je posegel tudi sveto
valec KPI Dušan Lovriha, ki je na
glasil nujnost, naj bi dežela poskrbela 
za ustanovitev posebne deželne bla
gajne za podeljevanje tovrstnih po
sojil po znižani obrestni meri. Pred 
zaključkom seje je odbor izrekel svo
je mnenje v zvezi z nekaterimi fi
nančnimi vprašanji,,-ki sp povezana z 
zakonskim osnutkom, o katerih bodo 
te dni razpravljale druge posvetoval
ne komisije deželnega sveta.

Prodoren uspeh je doživela pri 
številnem občinstvu premierska 
predstava Verdijeve opere «Moč 
usode» sinoči v gledališču Verdi. 
Še posebej pa je požel izreden o- 
sebni uspeh naš kriški rojak te
norist Karlo Košuta v vlogi Don 
Alvara. Aplavz, ki ga je bil de
ležen za svojo arijo na začetku 
tretjega dejanja, je trajal nekaj 
minut pomešan z medklici odobra
vanja in navdušenja, kakršnega v 
gledališču Verdi že dolgo ni bil 
deležen kak pevec.

Sicer pa je bila celotna opera 
skrbno pripravljena, kar velja ta
ko za soliste kot tudi za orkester, 
ki ga je zanesljivo in s potrebnim 
melodramatičnim zanosom vodil di. 
rigent Femando Previtali. Manj 
smo bili tokrat zadovoljni z zbo
rom, ki mu je predvsem v prošnji 
«La Vergine degli Angelu manjkalo 
zvočne polnosti in mehkobe. Za ko
reografijo je poskrbela z lepimi li
činki Anna Brillarelli, precej stan
dardna, sicer pa zlasti v množičnih 
prizorih ustrezno razgibana režija 
je bila v rokah Carla Maestrinija.

Opera Moč usode» odraža vso 
Verdijevo genialnost pri usklajeva
nju muzikalnih elementov, saj pri
hajajo v njej bolj kot v mnogih 
drugih do izraza tipična verdijan- 
ska melodramska liričnost in spev
nost kakor tudi ljudskost v glasbe
nih motivih z množico in nazadnje 
celo komični glasbeni poudarki ki 
spominjajo s Fra Melitonom na 
Varlaama v Borisu. Tako v muzi
kalni izvedbi kot v solističnem iz
boru so vse te značilnosti partiture 
prišle lepo do izraza že od samega 
simfoničnega orkestralnega uvoda 
pa potem skozi vsa dejanja in po
samezne vrizore.

Poleg tenorista Karla Košuta, ki 
se je odlikoval z močnim in izred
no kultivirano oblikovanim. glasom, 
z lahkotnim doseganjem višin v 
smiselnih crescendih in prijetno

otvoritvenem letnem sestanku zdru
ženja «Pro natura Carsica» na te
mo «Za socializacijo naravnega o- 
kolja». Predavatelja je predstavil 
predsednik dr. Renato Mezzena, ki 
je podčrtal važnost te tematike 
zlasti ko deželna uprava priprav
lja osnutek izvršilnega zakona za 
zakon o zaščiti Krasa.

Predsednik Zanetti je v uvedu 
ugotovil, da je vprašanje naravne
ga okolja v ospredju zanimanja 
našega prebivalstva, ki ga od bli
zu zanima zaščita Krasa. To vpra
šanje je bilo tudii predmet po 
membne politične odločitve, ko se 
je sprejel sklep, da se Kras ne 
industrializira niti urbanizira. Na
to je Zanetti obsežno in pogloblje
no obravnaval razna vprašanja po
vezana z zaščito okolja in pri tem 
analiziral zapleteno vprašanje od
nosa do razvoja moderne industri
je, tehnike in znanosti ter podčr
tal, da gre vsekakor za vpraša
nje, ki ima stalen dialektičen od
nos s človekom in z družbo. Ni 
mogoče govoriti o zaščiti narave 
na splošno, temveč gre vedno zo 
odnos med naravo in človekom, ki 
naravo spreminja po svojih potre
bah. Zaradi tega ni rešitve v teh
ničnih ukrepih, niti ni mogoče na
ravnega okolja idealizirati.

Zanetti je navedel tri osnovna 
načela, ki jih je treba izvajati pri 
zaščiti naravnega okolja:

1. Vsaka zaščita naravnega oko
lja zahteva nujno in ostro interven
cijo javnih oblasti, kar zahteva 
poseg družbe in omejevanje pravic 
zasebne lastnine.

2. Pri dialektiki številnih intere
sov v družbi in pri razvejenosti 
oblasti, mora obstajati tudi «zelena 
oblast» in torej odgovorni ljudje, 
ki se na raznih ravneh zavedajo 
pomena in nujnosti zaščite narav
nega okolja.

3. Dokončni odgovor pa daje ve
dno širša zavest o novi stvarnosti,

barvitostjo, so bili glasovno odlični j kj i0 zahteva objektivni gospodar
je Rita Orlandi Malaspina kot Don- j ski razvoj sam. 
na Leonora, baritonist Giampiem j zanetti se je zelo obrobno do- 
Mastromei kot njen sin Don Carlo j taknil deželnega zakona o Krasu 
di Vargas. bas Raffaele Arie kot | jn je samo dejal, da mora upo- 
Pater Gvardijan in bas Alfredo I gtevati zgoraj omenjena tri nače- 
Mariotti kot Fra Malitone. V osta- j la Dejal je tudi, da še ne obstaja 
lih vlogah so nastopili še Franca j dokončno besedilo zakonskega pred-
Mattiucci kot Uganka, Vito Susca 
kot markiz Calatrava, Anna Fonda. 
Enzio Viario, Piero De Palma in 
Eno Mocchiutti.

Zanetti o «socializaciji 
naravnega oko!ja»

Predsednik pokrajine dr. Miche- 
le Zanetti je sinoči predaval na

loga deželnega odbora. V razpravi 
na intervencijo pokrajinskega odbor
nika Lucijana Volka, ki je podčrtal 
bistveno važnost odnosa do ljudi in 
zaradi tega tudi nujnosti neposred
nega sodelovanja izvoljenih pred
stavnikov v predvideni ustanovi, 
je Zanetti dejal, da je važno vpra
šanje zaščjte slovenske skupnosti 
in sodelovanja lokalnih ustanov, da 
pa morajo biti zastopane tudi dru
ge ustanove.
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NADALJUJEJO SE TUDI RAZČLENJENE STAVKE ZA DELOVNE POGODBE

Zborovanja v tržaških tovarnah 
priprava na petkovo splošno stavko

Za petek zjutraj, ko bo delo v Trstu zamrlo, je predvidenih 
več delavskih sprevodov in enotno zborovanje v kinu «Grattacielo»

DELO DEŽELNIH KOMISIJ

Nova sredstva 
za javna dela

Včeraj se je sestala prva stalna 
posvetovalna komisija deželnega sve
ta, ki ji predseduje svetovalec Co- 
cianni (KD). Na seji so med drugim 
odobrili zakonski osnutek, ki določa 
nova finančna sredstva za prispevke 
na posojila, najeta za uresničevanje 
javnih del v Furlaniji - Julijski kra
jini. Zakonski osnutek, ki sta ga ob
razložila poročevalec Bianchini (KD) 
in odbornik za finance Tripani, je

Priprave na petkovo splošno stav
ko, ki so jo oklicali združeni sin
dikati kot odgovor na vladno go
spodarsko politiko, za reforme, 
proti draginji in za korenite in
dustrijske investicije v nerazvitih 
področjih (s posebnim poudarkom 
na Jug), so v Trstu v polnem te
ku. V vseh tržaških tovarnah in 
delavnicah sklicujejo sindikalne or
ganizacije ali neposredno delavski 
sveti zborovanja, na katerih raz
pravljajo o pomenu splošne stav
ke in organizirajo sprevode, ki se 
bodo podali v mesto, kjer bo v 
kinu «Grattacielo» enotno zboro
vanje.

Splošna stavka bo zajela vse ka
tegorije, od večjih do najmanjše, 
skrb sindikalnih organizacij pa je, 
da bo stavka uresničila ob delav
stvu široko ljudsko solidarnost. Te
me splošne stavke ne zadevajo sa-bil sprejet z večino glasov, svetovalci
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PO SKLEPU DEŽELNEGA ODBORA

800 milijonov lir tržaški luki 
za hitrejši izhod iz zastoja

Dežela bo nastopila pri vladi da bi ta izdala dovoljenje za sprejem novih 
delavcev v službo - Tudi nakazana finančna sredstva naj se čimprej izplačajo

Na včerajšnji seji deželnega odbora 
je odbornik za industrijo in trgovino 
Dulci poročal o težavah, v katere 
je zašlo tržaško pristanišče po sklepu 
domačih in tujih železniških uprav, 
da prekinejo blagovni promet, name
njen iz zaledja v Trst, zaradi prena
trpanosti v luki in na železniških po
stajah vzdolž prog vpadnic. Da bi 
olajšal položaj tržaške luke, je od
bor sprejel sklep o podelitvi izred
nega prispevka 800 milijonov lir luški 
upravi.

Med razpravo so odborniki nagla
sili, da je dežela v vseh teh letih 
konkretno pomagala tržaški luki, da 
bi si lahko zagotovila sodobno opre
mo, potrebno za redno opravljanje 
luških storitev. Od leta 1968 dalje je 
deželna uprava nakazala pristaniški 
ustanovi nad 3 milijarde lir, kate
rim je zdaj dodala nadaljnjih 800 mi
lijonov, in to kljub dejstvu, da bi 
vprašanje luške opreme, pomorskih

zvez in podobni problemi spadali v 
pristojnost države in ne dežele.

Poleg tega se je deželni odbor ob
vezal, da bo ponovno nastopil pri o- 
srednji vladi z zahtevo, naj bi ta 
izdala dovoljenje za sprejem novih 
delovnih moči za delo v luki. Uprava 
pristanišča je s posebnim sklepom 30. 
novembra lanskega leta odredila zapo
slitev nadaljnjih 60 delavcev za u- 
vedbo še tretje delovne izmene. Mi
nistrstvo za trgovinsko mornarico pa 
je zavrnilo njen sklep, češ da luška 
ustanova ne sme jemati novih delov
nih moči v stalež, če istočasno ne 
poskrbi tudi za primerno povečanje 
svojih letnih dohodkov. Glede na to, 
da v tem primeru luška ustanova ne 
more računati na morebitna nova na
kazila iz državnih blagajn, bi morali 
rešiti vprašanje tako, da bi ustrezno 
povišali luške tarife.

Podobne težave so se pojavile v luki

tudi lansko leto, tedaj pa je lušk; 
upravi uspelo, da je ob deželni pod
pori vzela v službo 134 novih delavcev, 
in sicer najprej 90, nato pa še 44. 
S tem je bila postavljena osnova za 
uvedbo druge delovne izmene (15. av
gusta) in za ustrezno pospešitev ne
katerih storitev.

Deželni odbor se je končno obvezal, 
da bo na pristojnih mestih nastopil 
z zahtevo, naj se odmrznejo finančna 
sredstva, ki so bila svoj čas naka
zana tržaški luki za gradnjo novih 
skladišč, za nabavo tehničnih naprav 
in za ureditev pomola VIL Kolikor bi 
pristojna ministrstva ne dala na raz
polago omenjenih sredstev, bo deželni 
odbor poskrbel za to, da se odbornik 
za načrtovanje Stopper, njegov kolega 
za industrijo in trgovino Dulci in pred
sednik pristaniške ustanove dr. Fran
zi! še pred koncem januarja sestanejo 
z ministrom za trgovinsko mornarico.

mo ene kategorije, niti delavcev sa
mih, temveč ves družbeni razvoj: 
v njej so torej zajeti tudi interesi 
srednjih produktivnih slojev, ma
lih trgovcev, obrtnikov, šolnikov, 
uradnikov in podobno. Zato je tudi 
pomemben poziv, ki ga je izvršni 
odbor SKGZ naslovil svojim člani
cam in slovenski javnosti, naj ob 
priliki stavke dokažejo stvarno so
lidarnost s tem bojem.

Kolikor smo izvedeli na sindi
katih, bo stavka trajala skozi vse 
petkovo jutro, le nekatere kategori
je, ki delajo v izmenah, bodo za
pustile dtelovna mesta v popoldan
skih urah Po predvidevanju bi 
moralo v mestu zamreti vse delo, 
od trgovin in manjših delavnic, do 
javnega prometa, velikih industrij
skih obratov in šol. Stavkajoči, ka
terim se bodo brez dvoma pridruži
li tudi študenti, se bodo nato zbra
li v kinodvorani «Grattacielo», kjer 
bo spregovoril v imenu vsedržav
ne sindikalne federacije Idolo Mar- 
cone. Zborovanju bosta predsedo
vala dva tržaška sindikalista.

Poudariti je treba, da splošno 
stavko pripravljajo v prvi vrsti de
lavci sami, preko svojih tovarniških 
svetov. Zato tudi ne vemo, kod bo
do šli sprevodi, ki jih bo tokrat več.

Priprava na petkovo splošno stav
ko pa ni povzročila zastoja v bo
ju posameznih kategorij za svoje 
delovne pogodbe, ki neposredno za
devajo tudi pomembne družbene 
spremembe. To je tudi razumljivo, 
saj je tematika teh bojev poveza
na in je ne moremo ločevati.

Kovinarji nadaljujejo s progra
mom razčlenjenih stavk, ki so tudi 
včeraj zajele večino industrijskih 
obratov. Med najpomembnejšimi naj 
omenimo triurno stavko v tržaškem 
arzenalu in ladjedelnici «Sv. Mar
ka«, kakor tudi enourno stavko 
uradniškega osebja «Italcantieri» v 
Trstu. Razčlenjene stavke izkori
ščajo tržaški kovinarji za zborova
nja, na katerih obravnavajo tema
tiko splošne stavke in tehnično pri
pravo stavke same.

Zamrznjene cene 
tekočih goriv

Pod predsedstvom podprefekta 
Austrie se je včeraj zjutraj sestal 
pokrajinski odbor za cene. Prihod 
nja seja bo v ponedeljek, ko bo
do razpravljali o cenah dobrin ši

roke potrošnje. Na včerajšnji seji 
so potrdili cene goriv, v katerih 
je vračunan tudi davek IVA.

Navajamo nekaj primerov cen, 
ki jih v nobenem primeru proda
jalci ne smejo povišati.

Gosta tekoča goriva: za količine 
nad 7 ton po 16.500 lir za tono, 
pod 7 ton pa 17.700 lir. Srednje- 
gosta tekoča goriva: Nad 7 ton 
količine — 19.000 lir za tono, od 
2 do 7 ton — 20.000 lir, pod 2 to
ni — 21.300 lir. Tekoča goriva: nad 
7 ton količine — 20.300 lir za to
no, od 2 do 7 ton — 21.500 lir, pod 
2 toni — 23.000 lir. Tekoča goriva 
v posodah po 20 kg: pri trgovcu 
po 23 lir za kg, dostava na domu — 
29 lir. Gorilno olje: pod 2 toni ko
ličine — 31,50 lire za liter, od 2 
do 5 ton — 30,30 lire, nad 5 ton — 
29,50 lire, v posodah pri trgovcu — 
33 lir, dostava na domu — 40 lir.

Odbor za usmerjanje potrošnje 
pa sporoča, da so na trgu na raz
polago večje količine zelja po 80 
lir za kg, cikorije po 120 — 130 lir 
za kg in pomaranč po 140 
lir za kilogram.
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Upokojenec je podlegel 
poškodbam nerodnega padca
Včeraj zgodaj dopoldne je umrl 

v ortopedskem oddelku glavne bol
nišnice 87-letni upokojenec iz UL 
Cantu 37 Giuseppe Giavina ki je 
dva dni po božiču padel v svojem 
stanovanju in si zlomil levo nogo 
in kolk. Takrat so ga sprejeli s 
prognozo okrevanja v dveh mese
cih. v zadnjih dneh pa se mu je 
stanje hitro noslabšalo.

Razstave
V Tržaški knjigami razstavlja do 

31. januarja najnovejše slike in risbe 
malega formata tržaški slikar Jože 
Cesar.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Alla Basilica, Ul. S. Giusto 1; Cro
ce Verde, Ul. Settefontane 39; Alla 
Giustizia, Trg Liberta 6; Testa d’0- 
ro, Ul. Mazzini 43.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Al Lloyd, Ul. Orologio 6 — Ul. 
Diaz 2; Alla Salute, Ul. Giulia 1; 
Picciola, Ul. Orjani 2; Vernari, Trg 
Valmaura 11.

Ob nedeljah in praznikih so od 8.30 
do 19.30 dežurne vse lekarne dnevne 
in nočne izmene.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU

SAŠA ŠKUFCA

JANKO IN METKA
Otroška spevoigra v treh dejanjih 
Razpored predstav glej pod rub
riko »Gledališča«.
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STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Kulturni dom

GOSTOVANJE SNG iz Maribora 
ROGER VITRAC

VIKTOR ALI OTROCI 
NA OBLASTI

prevod BRUNO HARTMAN
dramaturško in jezikovno vodstvo 

BRUNO HARTMAN 
scena DRAGO TURINA
kostumi VLASTA HEGEDUŠIC 
glasba ALBERT KRAMER
režija DINO RADOJEVIČ

Igrajo:
| Victor —- Peter Ternovšek; Char- 
\ les Paumelle — Janez Klasinc; 

Emiiie Paumelle — Minu Kjudro- 
va; Lilli — Hermina Kočevarjeva; 
Esther — Anica Sivčeva; Antoine 
Magneau — Volodja Peer; The- 
rese Magneau — Milena Muhi
čeva; General — Boris Brunčko; 
Ida Smrtnjak — Majda Herma
nova: Zdravnik — Roman Lavrač: 
Velika dama — ...
Razpored predstav glej pod rub
riko «Gledališča».

Gledališča
KULTURNI DOM
Danes, 10. t. m. ob 15.30 R. Vitra® 

«Viktor ali otroci na oblasti« za abon
ma red G in H.

Ponovitve: danes, 10. t. m. ob 20.30 
za abonma red D — mladinski v sre
do in red E — mladinski v četrtek: 
v petek, 12. t. m. ob 16. uri za abon
ma red I in J; v petek, 12. t. m. ob 
21. uri za abonma red A — Premier
ski; v soboto, 13. t. m. ob 20.30 za 
red B — prva sobota po premieri in 
v nedeljo. 14. t. m. ob 16. uri za 
abonma red C — prva nedelja po 
premieri in red F — okoliški.

Prodaja vstopnic vsak delavnik o® 
12. do 14. ure ter eno uro pred pri
četkom predstav; ob nedeljah in praz
nikih eno uro pred pričetkom pred
stav pri blagajni Kulturnega doma 
(tel. 734-265).

OTROŠKI ODSEK 
PD «lvan Grbec«

uprizori
v petek, 12. t. m. ob 19.30 
v kinodvorani v Skednju Mar- 
šakovo mladinsko igro

MUCIN DOM
K zabavni mladinski igri vljudno 

vabi
OTROŠKI ODSEK 
PD «Ivan Grbec«

SPD Igo Gruden in ŠD Sokol
sklicujeta

REDNI OBČNI ZBOR
ki bo v prostorih društva v pe
tek, 12. t. m. ob 20. uri v prvem 
in ob 20.30 v drugem sklicanju. 

Dnevni red:
1. Poročila
2. Diskusija k poročilom
3. Razrešnica starim organom
4. Volitve novih organov
5. Razno

Vabljeni vsi člani društev.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 10. januarja 

GREGOR
Sonce vzide ob 7.44 in zatone ob 
16.41 — Dolžina dneva 8.57 — Lu
na vzide ob 10.13 in zatone ob 23.16

Jutri, ČETRTEK, 11. januarja 
PAVLIN

Vreme včeraj: naj višja temperatura 
8,8, najnižja 4,4, ob 19. uri 4,7 sto
pinje, zračni tlak 1025,4, stanoviten, 
veter 15 km na uro, vzhodnik-severo- 
vzhodnik, vlaga 59-odstotna, nebo jas
no, morje rahlo razgibano, tempera

tura morja 9,6 stopinje

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 9. januarja 1973 se je v Trstu 

rodilo 12 otrok, umrlo pa je 16 oseb.
UMRLI SO: 79-letni Giovanni Puha

li, 62-letna Fortunata Carleo vd. Tru- 
glia, l-letna Isabella Dotto, 59-letni 
Antonio Giannotti, 84-letna Antonia 
Budica, 74-letna Giustina Lever vd. 
Hočevar, 65-letni Giusto Mocnich, 70- 
letni Franc Ivančič, 75-letna Paola 
Černe vd. Cozzi, 76-letni Francesco 
Bevilacqua, 79-letna Maddalena Pa- 
strovicchio vd. Saina, 70-letna Maria 
Seapin por. Blocar, 51-letna Salvina 
Vouk por. Grazzini, 71-letna Maria 
Gandolfo por. Elleri, 87-letni Giuseppe 
Giavina, 80-letna Maria De Sisti.

Prispevki
V počastitev spomina drage sestrič

ne Kristine Kralj daruje Katarina 
Kralj z družino 3.000 lir za Glasbeno 
matico. V isti namen daruje Marija 
iz Gropade z družino 2.000 lir.

Ob priliki novoletnih praznikov da
rujeta za ŠK Kras Frančeškin iz 
Bajte 2.000 lir in Elena Škrk (Bajta) 
500 lir.

V spomin pok. Marije Rukin da
rujeta Vlasta in Armid Ukmar 2.000 
lir za Dijaško matico.

V spomin pok. Zore Ivančič daruje 
M. Birsa 1.500 lir za PD Škamperle.

Namesto cvetja na grob Antona Mez
geca daruje Marija Bernetič 2.000 lir 
za PD Ivan Cankar.

POPRAVEK
Ob poroki drage prijateljice in ko

legice Vilme daruje družina Strnad 20 
tisoč lir — in ne 2.000 lir — za Ba
ragov dom v Ricmanjih.

Obrekovanje si je v Glažuti pri
dobilo polnopravno državljanstvo. 
Zakaj je Janez Pohlin sumljiva 
oseba?

JE ŽUPAN 
ŽIŽI ČEŠPLJA 
RES TAKA REVA?

POLITEAMA ROSSETTI
in AVDITORIJ
Gledališči Politeama Rossetti in Av

ditorij sta bili med prazniki zaprti, 
toda ta premor je bil le navidezea 
ker je medtem Sandro Bolchi začel 
s pripravami za uprizoritev dram® 
«Zločin in kazen« z igralci Pagliajem. 
Felicianijem in Angiolo Baggi, ki bodo 
skupno s člani skupine Teatra Šta
bi! e interpreti Guardamagnove prired
be tega velikega romana.

Obe gledališči bosta v kratkem po
novno odprti. V Avditoriju bo na pro-; 
gramu predstava Achilla Milla v Oto 
viru predstav «Gledališče danes«. Pred-! 
stava je posvečena Prevertu in sicef 
delu «Ljubite se eni nad drugimi*-! 
Gre za nenavadno delo sestavljeno 
iz besed in zgodb, delno recitirano 
delno peto z Marino Pagano, Pieron1 
Sammartaro, Gabrielom Gabranijem i® 
seveda Achillom Millom.

V Politeama Rossetti pa se bodo j 
20. januarja nadaljevale «literarn«i 
sobote s temo: «Je mogoče sprem®" 
niti svet? Pisatelj in zgodovina, k* j 
jo doživljamo«.

Na to vprašanje bo na odru Politea
ma Rossetti dal odgovor eden največ I 
jih likov, ki jih je zasnoval Moliereij 
Arpagon. V četrtek, 25. t. m. bo narti 
reč na programu Molierova komedija j 
»Skopuh« s protagonistom Ernesto®1! 
Calindrijem.

23. t. m. pa bo v Rossettiju gos1! 
ljubljanska Drama s svojo izredn«! 
predstavo Molierovih «Scapinovih zvi
jač« in »Improvizacij v Versaillu« f 
režiji poljskega režiserja Petra Lot-J 
scaka. Predstava je doživela izreden J 
uspeh na raznih mednarodnih festi
valih.

Kino
Nazionale 15.30 «Biancaneve e i sette 

nani«. Walt Disney.
Fenice 15.30 «... piu forte, ragazzto1 

Barvni film. Terence Hill in Bud 
Spencer, Cyril Cusaek.

Eden 15.30 «1 Barbablu«. Richard 
Burton in Raquel Welch. Barv®> 
film. Prepovedano mladini pod Iz
letom.

Grattacielo 16.00 Arriva il pomoga*' 
to: «Fritz il gatto». Barvni fih”- 
Prepovedano mladini pod 18. letort-!

Excelsior 15.30—22.15 «L’uomo dai 
capestri«, Paul Newman, AnthoDJ' 
Perkins in Ava Gardner.

Ritz 16.00—22.15 «La Calandria«, ^ 
Buzzanca, Barbara Bouchet. Barv
ni film. Prepovedano mladini P®® 
14. letom.

Aurora 16.30 «Lo ehiameremo Andrea*- 
Barvni film. Nino Manfredi in N-; 
Melato.

Impero 16.30 «Ma papa ti manda so; 
la?« Barbara Streisand. Barv®1 
film.

Capitol 16.00 «11 elan dei marsiglto 
si«, Jean Paul Belmondo. Barvi® 
film. Prepovedano mladini pod H j 
letom.

Cristallo 16.30 «La prima notte d* 
quiete», Alain Delon. Barvni filrt- 
Prepovedano mladini pod 14. letort-

Filcdrammatico 16.30 «Inchiesta di ud 
procuratore su un albergo di toll®” 
ranza». Barvni film. Curd JurgenS- 
Prepovedano mladini pod 18. letort-

Moderno 16.30 «Gli artigli dello squa® 
tatore«. Barvni film. Erič Porter f. 
Jane Marrow. Prepovedano mladi®1 
pod 14. letom.

Vittorio Veneto 15.30 «Cabaret». Liz® 
Minelli. Barvni film.

Abbazia 16.00 «1 turbamenti di un® 
principiante«. Barvni film. C. R®- 
naud. Prepovedano mladini pod Iz
letom.

Ideale 16.00 «11 trionfo di Maciste*- 
Barvni film. Kirk Morris in Cathi® 
Caro.

Astra 16.30 «La tarantola dal ventr® 
nero«. Barvni film. Giancarlo Gia®' 
nini in Claudine Auger. Prepov®" 
dano mladini pod 14. letom.

Razna obvestila
Drevi ob 18.45 bo v veliki dvo

rani občinskega muzeja Revoltelj® 
v Ul. Diaz 27 srečanje, ki ga j? 
priredilo občinsko središče za di' 
daktične raziskave o umetniški 
vzgoji. Profesor Edvard Zajec bo 
prikazal umetniška dela gojence® 
srednjih šol. Pri tem bo orisal 
različnost, ki obstajajo med izr«' 
žanjem in ustvarjalnostjo. Sledil® 
bo debata o tej temi.

Dne 8. t. m. je preminil daš dragi

FRANC IVANČIČ (GI0VANNINI)
Pogreb bo danes, v sredo, ob 15.45 iz mrtvašnice glavne bol

nišnice.
Žalostno vest sporočajo: žena Roza, 
sin Bruno, hči Milly, zet Pino in vnuka 

Marina in Fabrizio

Občinski pogrebni zavod, Ul. Zonta 7/C
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Zakon napoveduje hude globe za prekrške
PODRAŽITVE OD 1. JANUARJA DALJE

Zakon IVA, ki je stopil v veljavo kaza 
v začetku leta, napoveduje velike 
globe in kazni. K zadevi se bomo 
še povrnili, vendar moramo že se
daj opozoriti na morebitne posle
dice zaradi tudi zgolj formalnih pre. 
krškov v sedanji začetni fazi.

a) Kdor noče pokazati ali izjavi, 
da nima predpisanih registrov in 
dokumentov (n.pr. numeriranih fak
tur) je podvržen denarni globi od 
200.000 do 1.000.000 lir.

b) Kdor ne izvrši v določenih ro
kih predpisanih zaznamb, je pod
vržen globi v znesku dva do štiri
krat neregistrirane IVA. Isto kazen, 
vendar samo na razliko, bo plačal 
kdor zaračuna nižjo alikvoto, kakor 
je predpisana. Če davčni zavezanec 
izvrši predpisane registracije do naj- 
k neje 30 dni po izteku roka, se 
gloja zniža na četrtino.

c) Kdor v registru nakupov nave
de nepopolne podatke dobavitelja, 
tako, da ga ni mogoče identificirati, 
je podvržen globi od 100.000 do 500 
tisoč lir.

Vse navedene globe, ki jih nalaga 
pokrajinski urad IVA, se lahko brez 
drugih posledic poravnajo v roku 
30 dni s plačilom ene šestine naj
višje predvidene globe.

Praktični primer: maloprodajalec 
nima predpisanih knjig na dan prve 
obvezne registracije dnevnega inka- 
sa (17. januarja, t.j. 15 dni po 
prvem prodajnem dnevu). Nujno je 
na ta način zamudil zabeležbo in-

za 2. februarja, recimo za 
100.000 lir, kar bi prinašalo n.pr. 
zaračunanje 10.000 lir IVA. Za pre
kršek, ki je zgoraj predviden pod 
točko a), bi mu naložili od 200.000 
do 1.000.000 lir globe. Globo lahko 
poravna z eno šestino najvišje pred
videne denarne kazni (1.000.000 : 6 
= 166.000 lir). Za prekršek pod b)

bi mu naložili četrtino predvidene 
kazni, to je od 5.000 do 10.000 lir. 
Račune z davčno upravo bo lahko 
poravnal z zneskom, ki je tudi v 
tem primeru 1/6 najvišje naložene 
globe, lir 1.666. Najmanj, kar bi 
trgovca nerednost stala, je torej 
166.000 + 1.667 = 167.667 lir.

dr. S. Oblak

Olajšave za forfetarje
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ZA DEŽELNI PRISPEVEK

V soboto zapade rok 
za občinske prošnje

Prihodnjo soboto, 13. januarja, 
zapade rok za sprejemanje prošenj, 
ki jih občine naslavljajo na de
želno upravo, da bi bile deležne 
njenih prispevkov za odkup grad
benih parcel, potrebnih za izvaja
nje razčlenjenih in podobnih grad
benih načrtov po deželnem zakonu 
štev. 45 iz lanskega avgusta. Za 
omenjene prispevke je deželna u- 
prava vnesla v proračun za poslov
no leto 1972 vsoto 700 milijonov lir. 
S temi sredstvi se občinam prizna
vajo prispevki do 90 odst. stroškov, 
Potrebnih za nabavo gradbenih 
zemljišč.

V februarju bo deželno odborni- 
štvo za urbanistiko pregledalo pri
spele prošnje in pripravilo načrt 
za porazdelitev razpoložljivih sred
stev. Načrt bo moral odobriti de
želni odbor in sicer na predlog

Nadaljujemo v tem članku pre
gled olajšav manjših podjetnikov, 
ki spadajo v drugo kategorijo, torej 
onih, katerim gre letni čisti poslov
ni promet od 5 do 21 milijonov lir. 
Ta kategorija bo zasegla verjetno 
najširše množice operaterjev in prav 
zaradi tega bomo skrbno in pazlji
vo preučili vse predpise, ki jo za
devajo. Prevzeli smo v slovar izraz 
ferfeter neposredno iz izvirnega be
sedila dekreta, italijanski zakono
dajalec ga je uporabil oslonivši se 
na francoski forfait, ki ga vsesploš
no uporabljajo v tehničnem jeziku 
trgovske prakse in ekonomske vede 
v pomenu povprečne ali počezne od
mere, cene neke kupčije ali obra
čuna.

Merilo, po kateren bodo obdavčeni 
forfete-rji (čl. 33) je tako sestavlje
no, da bodo obdavčenci te skupine 
postopno brez sunkov diskriminaci
je prišel iz najnižje skupine opro- 
ščencev in ravno tak bo njihov pre
hod v zgornje skupine normalnih, 
ki bodo plačevali davek na inte
gralni osnovi zakona.

Olajšave so sledeče:
Prva olajšava je znižanje ob

davčljive osnove (čisti letni poslov
ni promet) v višini 31,25% od raz
like med 21 mil. in čistim letnim 
prometom. Obdavčenec, ki ima n. 
pr. 12.000.000 čistega letnega prome
ta bo obdavčen za 31,25% od 9 
mil. (razlika 21 — 12 mil.), kar 
znaša 2,812.500 manj kot 12.000.000, 
to je na osnovi od 9.187.500. Se
veda bo apliciral ta obračun zni
žanja odmere samo ob koncu leta 
v zadnji prijavi, v teku leta bo 
plačevai forfeterno 50% obračuna
nega davka n.a promet ali normalno 
kakor bomo videli v naslednjih od
stavkih.

Druga olajšava je v tem, da lahko 
od davka na čisto prodajo (IVA a 
valle — spodnja IVA) namesto, da 
bi odbil davek na nabave in stroške 
(IVA a monte — zgornja IVA) lah
ko odbije forfeterno 50% spodnjega 
davka, praktično plača polovico 
spodnjega davka v prvih treh tri-

odbornika za urbanistiko in odbor-1 mesečjih in ob koncu leta napravi 
nika za javna dela. * končni definitivni letni obračun po
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Z DEŽELNO FINANČNO POMOČJO

Razvoj «socialnega prometa» 
na medmestnih avtobusnih progah
Olajšave veljajo za delavce in dijake - 26 novih avtobusov

Konec meseca se bodo kakor že 
najavljeno zbrali v našem mestu 
odborniki za promet iz vseh ita
lijanskih dežel. Na zasedanju, ki 
bo trajalo dva dni, bodo raznrav- 
ljali o pristojnostih dežel z navad
nim in posebnim statutom na pod
ročju prometa, o koordinacijah pose
gov za izboljšanje prometnih sto
ritev in o posegih posameznih de
želnih uprav na področju «social- 
nega prometa», to je predvsem 
Prevažanja delavcev na delo in di
jakov in študentov v šole.

V zvezi z zadnjim vprašaniem, 
je odbornik za promet Furlanije- 
Julijske krajine Varisco naglasil, da 
je deželna uprava sprejela poseben 
zakon, ki je stopil v veljavo av
gusta lani in na podlagi katerega 
so se razmere v Furlani ji-Julij
ski krajini občutno izboljšale. Vpra
šanje ni bilo lahko rešljivo, je 
dejal Varisco, in sicer tudi zaraii. 
številnih avtobusnih prog v naši 
deželi (približno 400). na katerih 
je vsak dan v prometu nad 600 
Avtobusov.

S tem zakonom je dežela vnesla 
na področje «socialnega prometa* 
naslednje izboljšave: prevozne stro
ške krijejo delavci in dijaki iz 
lastnega le v razmerju 50%, pre
ostalo pa krije s posebnimi finanč
nimi posegi deželna uprava. Poleg 
tega dežela krije tudi del stroškov, 
ki nastajajo pri prevozniških pod
jetjih, ko slednja priznavajo delav
cem in dijakom olajšave, predvide
ne v koncesijskem pravilniku. Abo
nentom priznavajo namreč podjetja 
popust v razmerju 70%, znesek, ki 
ustreza popustu, pa prejemajo od 
deželne uprave. V avgustu 1972 
je dežela izdala v ta namen 31 
milijonov lir, v septembru 51, v 
oktobru 146 in v novembru lan
skega leta 162 milijonov lir. Pro
met z javnimi prevoznimi sredstvi 
se je v omenjenem razdobju znat
no okrepil, tako da so se podjetja 
odločila za nabavo večjega števila 
avtobusov. Doslej je pristojni de
želni urad prejel prošnje za naba
vo 26 novih atvobusov za med
mestni promet, prevozna podjetja 
Pa so nabavila tudi večje število 
rabljenih vozil.

predlog odbornika za načrtovanje 
Stopperja o proučitvi možnosti spe- 
Ijave plovnega prekopa med Ja
dranskim morjem in Donavo. Za 
proučitev odseka bodočega preko
pa na italijanskem ozemlju — to 
je odseka od Tržiča do italijansko- 
jugoslovanske meje ob reki Vipavi 
— je deželni odbor nakazal vsoto 
15 milijonov lir.

Odbor je sprejel tudi predlog od
bornika za urbanistiko De Carlija 
o potrditvi gradbenega pravilnika 
za občino Dolenje v Brdih. Končno 
je odbor odobril letošnji program 
dela in proračun deželne ustanove 
ra razvoj obrtništva ERSA. Prora
čun predvideva nekaj nad milijardo 
lir dohodkov in prav toliko izdatkov

15 milijonov za načrt 
prekopa
«Jadran-Donava»

Včeraj je bila prva letošnja seja 
deželnega odbora. Pod vodstvom 
Predsednika Berzantija je odbor 
sPrejel vrsto nujnih sklepov s pod
ročij turizma, urbanistike, industri
je. trgovine, finance, javnih del, 
°brti. prometa in deželnega osebja.

Odbor je med drugim odobril

• Dr. Tito Biondo, prefekt iz 
Pordenona, ki je bil pred kratkim 
premeščen v Vicenzo. se je včeraj 
mudil na poslovilnem srečanju v 
tržaški vladni palači. V odsotnosti 
vladnega komisarja je dr. Bionda 
sprejel vladni podkomisar, prefekt 
Miceli.

Prekop grobov
Občina obvešča, da bodo s pri

hodnjim mesecem prekopali grobo
ve na občinskem pokopališču pri 
Sv. Ani. V poštev pridejo tokrat 
grobnice od št. 3457 do št. 4608 na 
polju IV, kjer so pokopali umrle 
od 28. januarja 1963 do 16. aprila 
1963.

Občina v ta namen sporoča, da 
se morajo vsi tisti svojci, ki bi 
radi ohranili in premestili posmrtne 
ostanke svojih dragih v druge grob
nice, zglasiti neposredno pri ču
vajnici pokopališča ali pa na od
delku za pokopališča tržaške ob
čine, Pasaža Costanzi 2/V. soba 
št. 536, od 8. do 10. ure v na
slednjih obdobjih: od 19. 2. 1973 do 
28. 2. 1973 za pokojne, ki ležijo v 
grobnicah od št. 3457 do št. 3648 in 
so bili pokopani od 28. 1. 1963 do 
12. 2. 1963.

Od 1. 3. 1973 do 9. 3. 1973 za 
pokojne v grobnicah od št. 3649 do 
št. 3840 in so bili pokopani od 12. 
2. 1963 d0 21. 2. 1963.

Od 12. 3. 1973 do 21. 3. 1973 za 
pokojne v grobnicah od št. 3841 do 
št. 4032 in so bili pokopani od 21.
2. 1963 do 1. 3. 1963.

Od 22. 3. 1973 do 30. 3. 1973 za 
pokojne v grobnicah od št. 4033 do 
št. 4224 in so bili pokopani od 1.
3. 1963 do 13. 3. 1963.

Od 2. 4. 1973 do 13. 4. 1973 za 
pokojne v grobnicah od št. 4225 do 
št. 4416, ki so bili pokopani od 13. 
3. 1963 do 26 . 3. 1963.

Od 23. 4. 1973 c’o 4. 5. 197.1 za 
pokojne v grobnicah od št. 4417 do 
št. 4608, ki so bili pokopani od 26. 
3. 1963 do 16. 4. 1963.

znižani osnovi in plača po izravnavi 
(conguaglio) v prejšnjih trimesečjih 
plačanih obrokov. Tudi v tem zad
njem skupnem obračunu seveda 
lahko aplicira forfeterni popust.

Nadalje mu zakon ponuja tretjo 
olajšavo, da ob konett leta ob zad
nji letni prijavi, če vidi. da se mu 
forfeterni režim ne izplača, optira 
(svobodno izbere) normalni ali ana
litični način odmere davka, to je, 
da od spodnjega odbije zgornji da
vek in plača razliko. To pride v 
poštev za one, ki imajo visok od
stotek nabavnih stroškov nasproti 
prodaji, in se jim izplača odmera 
davka po mehanizmu odbitka davka 
od davka, torej v primeru, da je 
takšna razlika nižja nasproti 50% 
nopustu forfeterja. Sicer ga opcija 
vinkulira za naslednjo dobo dveh 
let. Lahko se tudi odreče forfeterne- 
mu režimu od samega začetka že 
pri. prvi prijavi obdavčenec. ki s 
primemo gotovostjo lahko računa, 
da mu bo razlika med spodnjim in 
zgornjim diavkom stalno manjša kot 
je forfeterni popust. O vsem tem 
bomo podali podrobnejšo analizo s 
praktičnimi primeri ob pregledu raz
predelnice obdavčitve forfeterjev, 
ki jo bomo objavili prihodnjič.

Povrh tega imajo obdavčenci te 
kategorije še korist, da niso veza
ni (čl. 31) na izdajanje faktur za 
prodajo, razen čje jih kupec zahte
va ali če gre za prodajo nepre
mičnine in strojev ali če obdavčenec 
v teh mejah prometa prodaja na de
belo, kar je sicer redkost.

Končno uživajo vsi obdavčenci te 
kategorije še olajšavo trimesečne 
namesto mesečne prijave in plača- 
nja, seveda vedno v roku nasled
njega meseca po izteku trimesečja.

Doslej smo naštevali vse olajšave, 
nismo pa še omenili obvez, ki na
stanejo ob prehodu iz nižje skupine 
oproščeneev tega davka in med te
mi je sila važna obveznost knjigo
vodstva. To je obenem najvažnejša 
in korenita novost nove davčne re
forme.

Torej vsem davčnim obvezancem 
z letnim čistim poslovnim prometom 
od petih milijonov navzgor je od
slej naložena dolžnost uvedbe red
nih overovljenih (vidimiranih) knjig 
nabave in prodaje, ki jih bodo mo
rali voditi (čl. 39) po istih načelih 
kot jih določa civ. zakonik po 
členih 2215 in 2219 za obvezne knji
ge in vknjižbe rednega knjigovod
stva. Moramo tu takoj pribiti, da 
gre le za dve omenjeni knjigi na
bave in prodaje in ne za knjige 
rednega knjigovodstva po omenjenih 
členih civ. žak., ki so glavni dnev
nik in knjiga inventarja, katerih so 
še nadalje mali podjetniki oproščeni. 
Ker bomo o knjigah poročali še po
drobneje, se vračamo k pregledu 
nadaljnjih predpisov te kategorije 
obdavčencev.

Če bi se ob koncu leta izkazalo, 
da je forfeter, ki je prijavljal tri
mesečno in plačeval s popustom, ki 
je za niega določen, dosegel in pre
segel ob koncu leta 21 mil. letnega 
prometa, bo zapadel ob zadnji pri
javi odmeri po normalnem tiru, to 
je obračunu razlike davka od davka 
za celo leto, odbil plačane obroke 
ter plačal izravnavo (conguaglio),

drugimi besedami bo prešel v po
stanek zgornje tretje kategorije.

Če bi pa obdavčenec prijavil ob 
koncu leta promet pod 21 mil. in 
bi po administrativni ali sporni ugo
tovitvi bil promet nad to mejo, ima 
še vedno možnost plačati po normal
nem tiru (razliko davek od davka), 
če ne bo definitivno ugotovljeni 
promet presegal 30 mil. To je zelo 
važna toleranca, ki jo zakon da
ruje tem obvezancem.

V naslednjem članku bomo obja
vili razpredelnico ločitvenih meja 
indiference, ob katerih je indife
rentno, če plača tako ali tako za 
forfeterje in kratke tipične primere 
zaradi orientacije, komu in kdaj se 
bo izplačal ta način obdavčitve.

R. Jagodic

18.750lir dnevna oskrbovalnina 
v goriški splošni bolnišnici

V Tržiču 1)0 treba plačati 18.200, v Gradežu 17.800, v Krminu 16.500 lir - Bolniške 
blagajne dolgujejo velike vsote bolnišnicam - Kmečka blagajna sploh ne plačuje obvez

Odprta nova jama «Iamejka»

Novo leto nam prinaša mnogo 
sprememb. Tudi na področju zdrav
stvene oskrbe. Vzdrževalnine v bol
nišnicah so se s 1. januarjem zvi
šale za približno petnajst od
stotkov. T0 povišanje v veliki ve
čini primerov ne gre na račun bol
nikov marveč na račun bolniških 
blagajn, ki bodo morale bolnišni
cam plačati za svoje oskrbovance 
večje dnevne vzdrževalnine. Zvi
šanje pripisujejo upravni sveti bol
nišnic v glavnem zvišanim plačam 
osebja, zvišanju števila osebja, v 
podrejeni meri pa zvišanim cenam 
prehrambenih in drugih proizvodov 
ter seveda tudi pasivhim obrestim, 
ki jih morajo bolnišnice plačevati 
bankam. Večje stroške bodo ime
le bolnišnice za razne tehnične na
prave, ki so bile v zadnjem času 
popolnoma oproščene plačevanja 
davka IGE, sedaj pa je nastopi
la še IVA z dvanajstodstotnim dav
kom.

V goriški splošni bolnišnici bo 
znašala dnevna oskrbovalnima le
tos 18.750 lir. Lani je znašala 16 
tisoč 300 lir. V prvem razredu bo 
sedanja oskrbovalnina 22.000 lir 
(prej 18.000), v prvem razredu s 
samo eno posteljo v sobi pa 23.000 
lir (prej 19.000 lir). Goriška bol
nišnica ima približno 2.800.000.000 
lir kreditov na račun raznih bol
niških blagajn. Nekako streho so 
dosegli 11. decembra lani ko so 
zabeležili kar 3.147.000.000 lir kre
ditov, nakar so Dolniške blagajne 
plačale nekaj sto milijonov za
ostankov. Goriška bolnišnica plaču
je letno približno sto milijonov lir 
pasivnih obresti bankam, ker mora 
pač imeti na razpolago denar za 
razna plačila. Gradnja novih na
prav v bolnišnici se vrši v glav
nem z deželnim prispevkom, mar
sikaj pa mora uprava bolnišnice 
primakniti od svojega.

V tržiški bolnišnici so poviški 
nekoliko manjši. Lani so, prav ta
ko kot v Gorici, imeli dnevno oskr
bo valnino 16.300 lir, letos so jo 
zvišali na 18.200 lir, v prvem raz
redu pa od lanskih 18.500 na 20.000 
lir. Tu jim bolniške blagajne dol
gujejo 1.800.000.000 lir. V Tržiču 
imajo v načrtu gradnjo nove bolniš
nice. Ustrezna komisija je že iz
brala med predloženimi načrt, ki 
ga sedaj zmagovalca, dva arhitek

ta iz Verone, dokončujeta v po
drobnostih. Načrt bo verjetno kon
čan v letu, nato bodo pričeli s 
pripravami za dejansko gradnjo 
nove bolnišnice.

V naši pokrajini imajo majhno 
bolnišnico tudi v Gradežu. Tu so 
vzdrževalnine zvišali od lanskih 
15.550 lir na 17.800, v prvem raz
redu pa od 16.550 na 18.000 lir.

Bolnišnica v Krminu seveda ne 
zaostaja za temi povišanji, ki so 
splošna v vsej državi. Od lanskih 
14.200 lir so letos dnevno oskrbo
valnim v splošnem razredu zvi
šali na 16.500 lir, v prvem razre
du od 16.200 na 18.500, v prvem 
razredu z enoposteljnimi sobami pa 
od 18.200 na 20.500 lir. Do zviša
nja je prišlo predvsem v želji, da 
se izpopolni število potrebnega 
osebja, posebno v vrstah zdravni
kov, ter v predvidevanju novih

cen, ki bodo nastale na podlagi 
nove davčne zakonodaje. V Krmi
nu imajo v bolnišnici 136 postelj, 
v primeru potrebe pa se lahko po- 
služijo kake postelje v bližnjemi 
domu za starčke. Kreditov proti | 
bolniškim blagajnam imajo za pri- 1 
bližno 600.000.000 lir, t.j. za sto mi
lijonov lir več kot lani. Bolniške 
blagajne plačujejo na račun, nato 
običajno uredijo svoje dolgove po 
osmih, devetih mesecih. Izjema je 
bolniška blagajna kmetov, ki sploh 
ne plačuje več vzdrževalnin, ker 
nima denarja.

Upravni sveti omenjenih štirih 
bolnišnic so odobrili nove vzdrže
valnine na sejah, ki so bile tik 
pred zaključkom starega leta, kot 
predpisuje zakon. Ustrezne sklepe 
mora odobriti v januarju pokrajin
ski nadzorni odbor, šele nato bodo 
polnoveljavne.

Na goriškem Krasu, v bližini Vr
ha tja proti Martinščini, so slo
venski jamarji, včlanjen!: v jamar
sko društvo «Kraški krti», odkrili 
in raziskali prejšnjo soboto novo
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PODATKI ZA LETO 1972

Prizadevno delo prometne policije 
za nemoten promet na naših cestah

Goriški policisti so lani prevozili skoro milijon kilometrov

Avtomobilske in motociklistične 
izvidnice goriškega odseka promet
ne policije, ki ima svoji postaji v 
Gorici in Tržiču, so v prejšnjem 
letu opravile v 6.914 akcijah 55.312 
delovnih ur in prevozile 874.980 ki
lometrov. Tem je treba dodati še 
43.135 kilometrov, ki so jih patru
lje prometne policije prevozile v 
okviru 105 nalogov ob priliki šport
nih prireditev, posebnih prevozov 
ali častne straže raznim osebno
stim.

Odsek prometne policije v Go
rici ima zelo razsežno operativno 
področje. Centrala za vso deželo 
je v Trstu in odtod pošiljajo pa
trulje prometne policije kamor je 
treba. Tako se lahko zgodi da 
mora izvidnica iz Gorice v videm
sko ali pordenonsko pokrajino, o-
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DELOVANJE GORIŠKE OBČINE

Nova šolska avtobusa 
že prihodnji ponedeljek
Služila bosta tudi potrebam slovenskih šolar
jev in dijakov - V petek seja občinskega sveta

Občinska seja v Gorici bo v pe
tek 12. januarja ob 18.30. Na seji 
odbora, ki je bila v ponedeljek je 
župan obvestil odbornike o sestan
kih z zastopniki osebja v zvezi z 
prašanji. ki zanimajo občinske u- 
službence.

Odbornik Moise je povedal, da 
bosta pričela v ponedeljek 15. ja
nuarja voziti dva nova šolska av
tobusa, ki jih je občina kupila za 
potrebe prevoza šolskih otrok. Pr
vega bodo uporabili za potrebe pre
voza slovenskih otrok in dijakov v 
šolo v Ulico Randaccio. Vožnjo bo 
ta avtobus pričel v Ločniku, nato 
bo skozi Štandrež dospel do Jero- 
mitišča na Tržaški cesti, po Ulici 
Terza Armata do naselja Sv. Ane, 
Podturna, nato bo dospel v Ulico 
Randaccio. Z avtobusom bodo. tako 
prevažali slovenske otroke iz Loč- 
nika ter vsega jugovzhodnega dela 
mesta v vrtec, osnovno šolo gimna
zijo v Liliči Randaccio. Drugi avto
bus pa bo v Ločniku pobral slo
venske otroke, ki so namenjeni v 
vrtec in osnovno šolo v Podgoro, 
istočasno pa tudi italijanske in slo
venske dijake, namenjene v nižje 
gimnazije v mestu. Prošnje v zve

zi z avtobusi je treba nasloviti na 
občino, kjer je urad za šolstvo od
prt tudi ob ponedeljkih, sredah 
in petkih popoldne od 15. do 18.30.

Na seji občinskega odbora so tu
di sprejeli druge sklepe. Na predlog 
odbornika Brancatija ne bo več do
voljeno trošenje reklamnih letakov 
po mestu. Odbornik Rovis je poro
čal o vprašanjih ki so v zvezi z 
odnašanjem smeti, odbornik To- 
massich pa o vprašanjih socialnih 
podpor. Sledili so še sklepi o neka
terih javnih delih (poročal je odbor
nik Agati) ter drugi finančnega 
značaja (poročal je odbornik Ciuf- 
farin).

Jutri v bolnišnici 
predavanje o hemodializi

Jutri ob 18. uri bo v predavalni
ci šole za bolničarke v Ulici Vitto- 
rio Veneto javna konferenca o 
vprašanju otvoritve centra za he- 
modializo v Gorici. Konferenco pri
reja vodstvo goriške bolnišnice. 
Vstop je prost.
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KONZULARNI ZBOR OBISKAL GORICO

bratno se lahko zgodi, da patru
ljira na goričkih cestah izvidnica 
prometnih agentov iz Pordenona. 
Zaradi tega se podatki v našem 
članku ne nanašajo samo na go- 
riško pokrajino in vanje tudi niso 
vključeni tisti podatki o Goriški, 
ki so jih zabeležile patrulje od 
drugod. Prav tako ni v tem sezna
mu podatkov, ki so jih zabeležili 
karabinjerji ali mestni stražniki. 
Gre torej, kar se goriškega po
dročja tiče za okrnjene podatke, 
vendar pa le prikazujejo delo go
riške sekcije prometne policije.

Med svojim delom so goriški po
licisti naprtili vozačem 24.739 glob. 
Tem je treba dodati še nadaljnjih 
5.373, za katere morajo šoferji od
govarjati pred sodnikom. V glav
nem je šlo za prekrške v zvezi s 
cestnim zakonikom. Nadaljnjih 1.452 
glob so prometni policisti prisodili 
zaradi kršitve finančnih avtomo
bilskih predpisov ter še 402 na 
račun kršitev drugih zakonov.

Goriške policijske izvidnice so 
raziskale 815 primerov cestnih ne
sreč, kar pomeni 2,7 odstotka 
več kot v letu 1971. Nesreč je bilo 
26 smrtnih (30 od sto več kot leto 
prej), v 475 primerih so zabeležili 
ranjence, v 314 primerih pa samo 
poškodbe na vozilih V nesrečah s 
smrtnim izidom, je izgubilo življe
nje 26 ljudi, ranjenih pa je bilo 
637 oseb.

Zaplenili so 174 vozniških dovo
ljenj, 33 oseb pa so prijavili so
dišču, ker so vozili v vinjenem 
stanju ali ker niso nudili ponesre
čencem pomoči.

V okviru preventivne kampanje

proti raznim prekrškom so agenti 
goriške prometne policije postavili 
lani tudi približno tisoč cestnih 
blokov, na katerih so kontrolirali 
mimovozeča vozila.

Iz goriškega matičnega urada
V Gorici se je 8. in 9. januarja 

rodilo 13 otrok, 18 oseb pa je u- 
mrlo.

ROJSTVA: Simona Zoff, Michela 
Montina, Flavio Montina, Donatel
la Di Stefano. Federico Brumat, 
Andrea Pradissttto, Maurizio Ri- 
trovato. Claudia Grillo, Francesca 
Piva, Stefano Gallas, Emanuela 
Simonit, Guido Pasqual, Giovanni 
Battista Busolini.

SMRTI: gospodinja 78-letna Ana 
Devetak, upokojenka 86-letna Maria 
Zorzin vd. Strussia. upokojenec 61- 
Ietni Graziano Dipposini. upokojen
ka 63-letna Ana Furlan vd. Co
tič, upokojenka 80-letna Amalia Le- 
ghissa, upokojenka 82-letna Sofija 
Ce.jnar vd. Torelli, gospodinja 88- 
letna Teresa Sturman vd. Gubana, 
upokojenec 66-letni Battista Bonino, 
sestra 88-letna Elisa Spazzapan, 
dojenka Monica Fontana, upoko
jenec 91-letni Giovanni Pascolini, 
gospodinja 89-letna Giuseppina Vec- 
chiet vd. Vecchiet. upokojenka 71- 
letna Pierina Colauzig vd. Ange
lih. upokojenka 80-letna Rosalia 
Lutman vd. Lutman, invalid 87-let- 
na Emilia Bressan vd. Martellani, 
gospodinja 76-letna Maria Bressan 
vd. Fornasiri. gospodinja 87-letna 
Frančiška Jelen vd. Susič, upoko 
jenec 62-letni Jožef Pelicon.

BO NOCOJŠNJE SREČANJE ZADNJE?

Nocoj v Gorici sestanek 
o krizi v pokrajinski upravi

Socialisti so imeli sejo svojega vodstva v ponedeljek 
Sklicana seja pokrajinskega sveta - Sodišče je 

včeraj odpustilo iz bolnišnice 129 bolnikov

jamo. kateri so dali lepo slovensko 
ime «Zamejka». Za jamo so se naši 
jamarji zanimali več časa na zad
nji dian prejšnjega leta so tam 
v bližini priredili piknik in opazi
li, da je iz še neraziskane jame 
skozi ozko špranjo precej pihalo. 
V soboto popoldne so se naši ja
marji pripravili da pričnejo z ra
ziskovanjem. Zbrala se jih je de
veterica. Najprej so morali razbiti 
skoro dva metra debelo skalo Pri 
tem so se seveda precej spotili 
Nato pa so morali razširiti ozki 
vhod v jamo.

Vanjo sta šla Enzo Černič in Jor
dan , Vižintin, ki je med drugim 
notranjost jame tudi izmeril, kot 
to določajo predpisi. Jama ie po
dolgovata in tudi precej velika. 
Globoka je 28 metrov, široka pa 
je v nekaterih krajih tudi do de
vet metrov. Sobotnega podviga so 
se udeležili Enzo Černič, Jordan 
Vižintin, Stanko Kosič, Dominik 
Grilj. Miro Kuzmin Bogdan Butko- 
vič, Vilma Butkovič. Dominik Ju- 
ren in Oskar Gril. Naši fantje so 
se lotili svojega dela, t.j razisko
vanja kraškega podzemlja, z veli
kim navdušenjem.

STALNO SLOVENSKO GLEDA
LIŠČE V TRSTU - SLOVENSKA 
PROSVETNA ZVEZA V GORICI 
in ZVEZA SLOVENSKE KATO
LIŠKE PROSVETE V GORICI 
v sodelovanju z Ustanovo za 
kulturne in umetniške prireditve 
EMAC iz Gorice

GOSTOVANJE SNG iz Maribora

ROGER VITRAC

VIKTOR ALI OTROCI 
NA OBLASTI

Jutri, 11. t. m. ob 20.30 v 
gledališču «G. Verdi* v GORICI 
za abonma red A, B jn C.

Slovenska prosvetna zveza v 
Gorici priredi v soboto, 13. ja
nuarja ob 20. uri v Prosvetni 
dvorani na Verdijevem korzu 13

PARTIZANSKI MITING.«

Na sporedu bo govor, recital 
Mladinskega krožka v Gorici, na
stop pevskega zbora «Srečko Ko
sovel* iz Ajdovščine, nastop gle
dališkega igralca Danila Turka - 
Joca in nastop harmonikarja. Sle
dila bo družabnost. Na miting, 
posvečen bivšim borcem, vabimo 
mladino in vse protifašiste.

Vprašanje obnovitve sodelovanja 
med socialisti in krščanskimi de
mokrati v pokrajinski upravi je še 
vedno odprto. Prejšnji teden so de
legacije petih levosredinskih strank 
na sestanku sprejele osnutek spo
razuma. ki določa modeme oblike 
zdravljenja na področju psihiatrič
ne oskrbe v bolnišnici in izven nje.

mi. Velika večina 129 odpuščenih 
pa je ostala v bolnišnici, tokrat ne 
prisiljeno marveč prostovoljno.

Razstave
V slikarski galeriji «11 Torchio* v 

Ulici Mameli 6 razstavlja te dni Vit- 
delaV ponedeljek zvečer se je v Trži- i torio Iandolo. Svoja dela razstavlja 

ču sestal pokrajinski odbor socia- \ devet let. Imel je uspešne razstavelirtlmnn nlronl/o Toimlr Hi* _

Naše mesto so včeraj opoldne 
obiskali člani konzularnega zbora 
iz Trsta. Vodil jih je dekan zbo
ra, jugoslovanski generalni konzul 
Boris Trampuž. Na goriškem žu
panstvu jih je pričakal župan Dc 
Simone, ki je gostom želel dobro

došlico ob novem letu in naglasil 
željo, ki jo Gorica kaže za sodelo 
vanje z vsemi narodi in državami, 
ki so nam blizu ali oddaljene. V 
imenu konzularnega zbora ie spre 
govoril tajnik odiv. Pontini. Sestan

ka so se udeležili tudi predsednik 
pokrajine dr. Chientaroli, nadškof 
Cocolin, prefekt Molinari. predsed
nik trgovinske zbornice Lupieri, 
kvestor De Focatiis in general Ca 
stagna ter občinski odbornik Moise 
in tajnik dr. Palin.

lisbične stranke. Tajnik dr. Semo- 
la je prikazal razvoj pogajanj, raz
vila se je široka diskusija. Ob za
ključku so sprejeli v glavnih obri
sih osnutek resolucije, nocoj na 
sestanku z drugimi zastopniki 
strank bodo predlagali nekatere po
pravke.

O stvari bodo razpravljali v če 
trtek zvečer na seji vodstva kr- 
ščanskodemokratske in socialdemo
kratske stranke. Pokrajinski odbor, 
v katerem ni že več kot mesec in 
pol dni socialističnega predstavni
ka. je medtem sklical za ponedeljek 
15. januarja sejo pokrajinskega 
sveta. Na dnevnem redu so. med 
drugim tudi točke, ki so v zvezi 
s krizo. Imamo točko o ostavki so
cialističnega podpredsednika Wal 
tritscha, izvolitev svetovalske ko
misije za nadzorstvo nad psihia
trično oskrbo, imenovanje novega 
člana v izpitni komisiji za imeno
vanje novega ravnatelja v umobol
nici, o ostavki prejšnjega poverje
nega ravnatelja dr. Casagrandeja 
in o imenovanju novega poverjene
ga ravnatelja dr. Giuseppa Caruc- 
cija.

Na goriškem sodišču so včeraj 
zaključili birokratski postopek z 
zvezi z odpustom iz umobolnice 
129 ljudi, za katere je dr. Casa- 
grande izjavil lanskega 20. oktobra, 
da niso več umsko bolni. Pred
sednik sodišča dr. Malacrea je vče
raj podpisal zadnjih pet dekretov, 
za katere so veljali določeni dvo-

v raznih krajih države.

Razna obvestila
Na pokrajinski upravi v Gorici bodo 

vzeli v začasno službo nekaj knjigo
vodij. Prosilci smejo imeti najmanj 
18, največ 32 let, diplomo knjigo
vodje (ragioniere). Prošnje na kolko- 
vanem papirju je treba izročiti do 
15. januarja na sedežu pokrajine, Kor- 
zo Italija 55.

Ravnateljstvo slovenske nižje sred
nje šole v Gorici vabi starše in nji
hove namestnike na roditeljski sesta
nek, ki bo v petek, 12. januarja ob 
18. uri v zbornični dvorani šole v 
Ulici Randaccio.

Ravnateljstvo gimnazije - liceja in 
učiteljišča v Gorici obvešča, da bo 
v nedeljo, 14. januarja 1973 ob 10. 
uri roditeljski sestanek. Ta bo v ri- 
salnici učiteljišča v Ulici Croce 3. 
Starši dijakov in njihovi namestniki 
so vljudno vabljeni, da se sestanka 
udeležijo.

Predavanja
Kmečka zveza priredi nocoj ob ls. 

na sedežu društva «Briški grič* 
števerjanu drugo letošnje predavan, 
o vinarstvu. Predaval bo inž. Zvon 
mir Simčič, ravnatelj vinske kleti 
Dobrovem. Vabljeni vsi števerjansl 
kmetovalci.

Slovensko planinsko društvo v ut 
rici priredi v petek, 12. januarja 
dvorani «Simon Gregorčič* v Goric 
predavanje z naslovom «Z Jesenic 
Karavanke in Julijske Alpe*. Pre 
davanje bo spremljano z glasbo i 
diapozitivi, govoril bo Marjan Dc 
linšek, član PD Jesenice. Začetei 
ob 20.30.

Kino

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Villa San Giusto, Korzo Ita
lija 244, tel. 83-538.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Al Redentore — Ul. Fratelli Rose! 

li - Tel. 72-440.

Gorica
VERDI 17.00—22.00 «Lo chiameren 

Andrea*. N. Manfredi in M. M 
lato. Barvni film.

CORSO 17.00—22.00 «11 mostro del 
strada di campagna*. P. Franki 
in M. Datrece. Barvni film. Ml 
dini pod 14. letom prepovedano.

CENTRALE 17.15—21.30 «La gram 
rapina di Long Island*. C. Georj 
in D. Jagger. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.30 — 22.00 «Sa 
tanna, il killer del mantello nerc 
C. Warner in E. Hammilton. Bar 
ni film.

VITTORIA 17.15—22.00 «Saffo». I 
Vlady in D. Adams. Barvni filr 
Mladini pod 18. letom prepoveda

Tržič
AZZURRO 17.30 «...e poi lo chiam 

rono il Magnifico*. Barvni filr
EXCELSIOR 16.00 «E poi le uccido 

R. Hudson.
PRINCIPE 15.45 «11 padrino*.

Nova Gorica
SOČA «Zima nekega leva*, ameriš 

barvni film — ob 18. in 20.
SVOBODA «Kartum», ameriški barvi 

film — ob 18. jn 20.
RENČE «Plačanec», italijanski bar 

ni film — ob 19.
DESKLE «Doc Holiday», 

barvpi film — ob 20.
KANAL Prosto.



PRIMORSKI DNEVNIK
10. januarja 19/4

KADAR SE ČLOVEK ZAGRIZE V DELO, PREMAGA TUDI NAJHUJŠE OVIRE

Dve veliki deli v črnogorskih divjinah: 
mest čez Malo rijeko in zajezitev Pive

Najvišji železniški most v Evropi: štirje vlaki železa za železobetonske stebre 
deset vlakov jekla za železno konstrukcijo mostu - Izreden kolektiv, ki ima 
za seboj že veliko drugih podobnih del - Piva se ni dala ugnati, pa je le šlo...

Nad Malo rijeko

Kadar nas pot zanese v neka
tere predele srednje in južne Ju
goslavije, se pogosto navdušuje
mo na eni strani nad starinami, 
nad freskami v starih samosta
nih, nad izkopaninami v muzejih 
in podobnim hkrati pa drugod 
nad čudovitimi divjimi predeli, 
kjer se nam v trenutkih zdi. kot 
bi bili prišli nekam na Luno: ve
liki kanjoni divji hudourniki, bi
stre vode, goli vršavci in ozke 
soteske, kamor nikoli ne prisije 
žarek sonca Če je to za turi
sta zanimivo, lepo. ni tako za 
ljudi, ki v takih krajih živijo, ce
lo ne za ljudi, ki v takih krajih 
delajo. In danes bomo v skopih 
podatkih prikazali. dva objekta, 
ki ju gradijo v prav takšnih skraj
no odročnih krajih v Črni gori, in 
sicer enega na Mali rijeki na 
progi Beograd - Bar, drugega pa 
na reki Pivi.

O tem da je gradnja proge 
med Beogradom in Barom hudo 
težavna, je znano, da pa so se 
jugoslovanska gradbena podjetja 
lotila tudi tolikšnih del, kakršen 
je most čez Malo rijeko, je tudi 
že majhen in niti ne tako majhen 
čudež. Most čez kanjon Mala ri- 
jeka je največji objekt na progi 
Beograd - Bar. Dokončali so ga 
pred mesecem dni. Most veže dva 
planinska masiva nad sicer ne
znatno reko, je pa to objekt, ki 
je zahteval dve leti in pol napo
rov izredno sposobnega in požr
tvovalnega kolektiva 150 gradite
ljev. In tudi dve življenji. Most 
je dolg le dober meter manj kot 
500 metrov. Točno 498,80 m ko- 
tikor meri mostna gradnja z ene
ga orega do drugega, pod mo
stom pa se v sredini spušča 're 
pad. kanjon, ki je globok 220 
metrov

Kakor ie razvidno iz gom.ie 
slike, podpirajo m,stno struktu
ro stebri, razdalja med dvema 
glavnima osrednjima stebroma 
znaša 141 metrov. Da bi mogli po
staviti tr, mostno strukturo, so 
graditelji izkopati ,<5.000 kubičnih 
metrov materiala, v glavnem ka
menja, vgradili 36 000 kub. me
trov betona in nad tisoč ton že-
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vzpenja železniški most na progi Beograd Bar. Most je najvišji železniški most v Evropi

leza v stebre jeklena Konstruk
cija mostu pa je težki. 2.600 ton. 
Gornje številke bomo prikazali 
še drugače: v ta kraj, kamor ni 
vodila doslej niti kozja steza, 
so po izgradnji tre i kilometrov 
in pol zasilne česa, morali do 
baviti že omenjene količine ce 
me-nta in betona, stroje ter štiri 
vlake po 25 vagonov železa za 
velikanske stebre ter deset vla
kov jeklenih delov za stalno 
mostno konstrukcijo.

Mala rijeka oziroma most čez 
njo je kakih 30 km od Titogra
da in sicer v smeri Kolašina. 
Gradnjo tega mostu so začeli 
sredi 1969. leta. Glavno breme 
je prevzelo nase beograjsko pod
jetje «Mostogradnja», ki se je 
uveljavilo že drugod pri gradnji 
mostov, kot n.pr. pri gradnji _ mo
stov". vzdolž Dalmacije. Most čez 
Malo rijeko" je 220 m visok in je 
potemtakem naj višji železniški 
most v Evropi.

Ko smo prej rekli, da se člo
vek. ki ga pot zanese le mimo 
takih krajev, nad divjo lepoto 
čudi in navdušuje smo rekli, da 
je tistim ljudem, ki v takšnih 
krajih živijo, življenje težko. Ni 
pa lahko niti ljudem, ki se tak
šnih del lotijo, kajti lahko jih 
smatramo za nekakšne pionirje, 
včasih celo puščavnike. Inženir 
Ljubiša Gojkovič, ki se je izkazal 
pri gradnji mostu na otok Pag. 
v Dalmaciji, odkrito prizna, da 
se ni z lahkoto lotil objekta čez 
Malo rijeko, toda dosedanja prak
sa. pa čeprav je star komaj 38 
let, mu je omogočila, da je zbral 
okoli sebe dovolj sposobnih lju
di in ustvaril iz kolektiva 150 
mož , dejansko kolektiv ki je 
sposoben vsega in pripravljen na 
vse. Po njegovem mnenju se je 
pred začetkom del bolj bal pro
blema kolektiva kot pa problema 
gradnje.

Toda delavci, ki so pred mese
cem dni v glavnem zaključili 
gradnjo tega velikanskega objek
ta, pravijo takole. «Trideset dni 
po prihoda v to puščobo smo že 
imeli električni tok. v barakah 
udobne sobe, radijske sprejemni

ke. celo televizor, kopalnice: ma
lo pozneje smo imel: na razpolago 
tudi filme in celo družabne pri
reditve. K nam so prihajali pev
ci in umetniki iz Beograda in Ti
tograda kar pa je bilo mlaišin 
ljudi, so ob sobotah lahko z av
tobusom odhajali v bližnji Tito- 

I grad, tako da ves čas dela na 
! tem objektu ni prišlo do snorov 

ali česai podobnega, kar se ta
ko pogosto dogaja v kolektivih, 
ki so primorani dtelati v tako ne- 
povoljnih razmerah*. — In zaslu

go za vse to pripisujejo tudi inž. 
Ljubiš! Gojkoviču.

Mimogrede bomo povedali, da 
sestavljajo kolektiv, ki je dokon
čal tolikšno gradnjo — Jugo
slovani. Pri tem mislimo na dej
stvo. da je ta kolektiv sestavljen 
iz Slovencev, Hrvatov. Srbov Čr
nogorcev, Makedoncev, praktično 
iz ljudi vseh narodov in narodno
sti v Jugoslaviji.

In ko smo že v Črni gori se 
bomo ustavili še za trenutek pri 
drugem velikem objektu, ki ga

I prav tako grade v enem izmed 
«divje lepih* kanjonov, v kanjo
nu reke Pive. Gre za gradnjo 
hidrocentrale «Mratinje», katere 
jez je najvišji v Jugoslaviji in 
po višini tretji v Evropi, ker se
ka sotesko do višine 220 metrov.

Hidrocentralo «Mratinje» so za
čeli graditi že pred več leti to
da v začetku so se zavlekla nri- 
pravljalna dela. kajti v skrajno 
že nedostopne odročne kraje ka
njona Pive je bilo treba pripeljati 
gradbeni material in gradbeno 
orodje, nato je začelo primanj
kovati sredstev, sedaj pa so dela 
že toliko napredovala, da bo cen
trala ob letu že začela s poskus
nim obratovanjem.

Kakor nam prikazuje slika je 
tudi tu delo težavno, toda mo
derna tehnična sredstva na eni 
strani, na drugi strani pa požrtvo
valnost. podjetnost in sposobnost 
graditeljev, so pripomogle, da de
la ustrezno napredujejo. V zvezi 
s tem jezom so nastale v jav
nosti tudi diskusije češ da bi bili 
morali Pivo, »najlepšo reko </ 
Evropi* pustiti pri miru, toda 
prav ta tako lepa reka ima vse 
pogoje za ekonomsko izkoriščanje 
svojih voda, kajti za jezom, ki 
grade, se bo ustvarilo jezero 880 
milijonov kubičnih metrov vode, 
ki bo dajala na leto 806 milijo
nov kWh električne energije, ki je 
na tem področju močno primanj
kuje. Poleg tega bodo vodo >z 
tega jezera mogli izkoriščati tu
di v dveh drugih centralah na 
Drini.

Kakor vedo povedati graditelji 
tega jezu se "Piva ni tako na 
lahko pustila vkleniti. Nekajkrat 
je zalila gradbišče in odnesla s 
seboj material in porušila že do
grajene dele objekta. Toda med 
divjo trmasto Pivo in še bolj 
trmastimi in vztrajnimi graditelji 
je zmagala trmasta vztrajnost 
graditeljev, ki so Pivo vendarle 
vklenili.

SOVJETSKA ZVEZA JE SLAVILA SVOJO PETDESETLETNICO

Nekaj podatkov in številk 
ki naj nam prikažejo deželo

Obseg sovjetske industrijske proizvodnje je večji od obsega industrijske 
proizvodnje Zahodne Nemčije, Velike Britanije, Francije in Italije skupaj

V kanjonu Pive nastaja 200 m visok jez, za katerim bo umetno jezero za centralo Mratinje

Sovjetska zveza je pred nedav
nim slavila svojo 50-letnico. Ne
mogoče je prikazati deželo, ka
kršna je Sovjetska zveza, v ne
kaj številkah, kljub temu bomo 
nanizali nekaj podatkov, ki bodo 
bralcu lahko prikazali vsaj nekaj 
tega, kar danes predstavlja ta 
velika dežela.

Sovjetska zveza je 1. januarja 
1971. leta štela 247,5 milijona 
prebivalcev in ker znaša prirodni 
prirastek v SZ nekaj nad en pro
cent, računajo da bo dežela v 
kratkem imela 250 milijonov pre
bivalcev. Sovjetska zveza je po 
svoji strukturi med najbolj razvi
timi deželami sveta. To posredno 
dokazuje tudi dejstvo, da odpade 
65 milijonov Sovjetskih prebival
cev na delavce, ki so zaposleni 
v industriji, kar je 55 odstotkov 
vsega sovjetskega aktivnega pre
bivalstva.

Vrhovni svet sestavlja 1517 čla
nov ali kot jim pravijo deputatov. 
Od tega jih odpade 481 na delav
ce, 282 deputatov pa zastopa kol- 
hoznike in sovhoznike. V krajev
nih sovjetih pa odpade 36,5 odst. 
na delavce, 28,8 odst. na kolhoz- 
nike in sovhoznike, 12,3 odst. pa 
na razumnike

Tik pred 14. kongresom sovjet
ske KP, torej leta 1971, je komu
nistična partija Sovjetske zveze 
štela 14 milijonov in pol članov, 
organizacija komunistične mladine 
ali bolj znani Konasomol pa je štel 
28 milijonov članov. V Sovjetski 
zvezi more biti član Komsomola 
mlaaeinc ali dekle v starosti od 
14. on 28. leta.

Rekli smo, da je Sovjetska zve
za razvita dežela. Njena industrij
ska proizvodnja predstavlja eno 
petino svetovne industrijske proiz
vodnje. Po obsegu znaša sovjet 
ska industrijska proizvodnja neaaj 
več kot znaša industrijska proiz
vodnja Velike Britanije, Francije, 
Zahodne Nemčije xn Italije skupaj. 
Sovjetska industrijska zmogljivost 
predstavlja še naslednje: sovjet
ske hidro in termocentrale proiz
vedejo okoli 800 milijard kWh e- 
lektrične energije na leto, kar je 
15 odstotkov vse proizvodnje elek
trične energije na svetu; v Sovjet 
ski zvezi načrpajo na leto 16 od 
stotkov vse nafte, kar je načrpa
jo na svetu, premoga v SZ na
kopljejo 20 odstotkov, jekla pa 
proizvedejo v sovjetskih jeklarnah 
prav tako 20 odstotkov vse sve
tovne proizvodnje jekla.

V Sovjetski zvezi razpolagajo z 
52 odstotki svetovnih zalog premo
ga, zaloge podzemeljskega plina 
pa se merijo v trilijonih kub. me
trov in je glede tega SZ na pr
vem mestu na svetu.

Ob času smo pisali, da je Sov
jetska zveza imela v preteklem le
tu izredno slabo letino. Zato je 
kupila v Kanadi in ZDA pa tudi 
drugod ogromne količine žita Naj
hujše posledice suše so imeli v U- 
krajini, deloma pa tudi v Beli Ru
siji. V Sovjetski zvezi imajo skup
no 34.000 kolhozov na katerih de
la 17 milijonov poljedelcev Ob
delovalnih površin pa imajo skup
no 607 milijonov hektarov. Kljub 
tolikšnemu obsegu obdelovalnih 
površin razpolaga -.ovjetsko kme
tijstvo z razmeroma skromnim par
kom mehanizacije kajti v Sovjet
ski zvezi imajo 'e dva milijona 
traktorjev in 700. n00 kombajnov, 
kar vsekakor ni dovolj in se to 
pokaže posebno op žetvi in ča
su setve, ko ni dovoli strojev

Kar zadeva tisk, je SZ med pr
vimi deželami na svetu. Po podat
kih ki jih je objavila agencija 
»Novosti*, se v Sovjetski zvezi ti
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«0estitke» skandinavskih narodov 
ob Nixonovem 60. rojstnem dnevu
VVASmNGTON, 9. — Predsed

nik ZDA Richard Nixon slavi da- 
nas svoj 60. rojstni dan in tisti, 
ki gledajo tudi na zunanjost in 
ne le na dejavnost nekoga, trdi
jo, da je Nixon sedaj mnogo bolj 
siv kot je bil pred štirimi leti, 
hkrati pa da kaže veliko živah
nost, odlično življenjsko moč, da 
odklanja sleherno misel na poči
tek, kajti po njegovem «najboljše 
sredstvo za borbo proti staranju 
— je dejavnost*. V komentarju 
glede staranja je šel Nixon tako 
daleč, da je poklical na pomoč 
celo Adenauerja, Churchilla in de 
Gaulla, ker da ti trije državniki 
dolgo niso ostareli prav zato, ker 
so veliko delali. Da tudi Nixon 
veliko dela, o tem ni dvoma, le 
da se njegova dejavnost nikakor 
ne more primerjati z dejavnostjo 
ostalih treh državnikov, kajti ta
ko Churchill kot de Gaulle ali 
Adenauer so bili v bistvu konser
vativni ljudje, nikakor pa niso 
bili to, kar je Nixon*.

V zvezi s tem so značilni ko
mentarji, ki prihajajo iz skandi
navskih dežel. Švedski premier 
Olof Palme je predsednika Nixo- 
na obsodil zaradi ameriškega bom
bardiranja DR Vietnama, tako da 
je bombardiranje Hanoia in Hai- 
phonga primerjal z nacističnimi 
zločini v drugi svetovni vojni.

Tega mnenja pa ni le švedski 
premier Palme, pač pa delijo nje
govo mnenje prebivalci vseh skan

dinavskih dežel, kajti celotna jav
nost teh dežel je odločno na stra
ni Demokratične republike Viet
nama. Švedski politični in javni 
delavci nasploh pa so vložili sku
pen protest in poziv Združenim 
narodom, naj posredujejo da se to 
ameriško početje preneha.

Kako je Nixon «doforo zapisan* 
pri skandinavskih narodih, nam 
povedo vedno pogostejše izjave, v 
katerih Nixona primerjajo s Hi
tlerjem. Švedski list «Aftonhla- 
det» pa je na svoji strani poli
tičnih komentarjev prinesel pred 
dnevi kratko zato pa zelo zna
čilno vest: «Na prodaj je para
dni avtomobil Adolfa Hitlerja, mo
del iz 1938. Avtomobil je trenutno 
v ZDA. To je praktično. Tam je 
najmanj ena oseba, ki je zaslu
žila, da se vozi v njem*. (Bilo 
je to pred dražbo, na kateri je 
bil Hitlerjev «mercedes» prodan 
za 158.000 dolarjev).

Namigovanje na Nixona je jas
no in ameriškemu predsedniku 
prav gotovo ne more to biti pre
več v čast ob njegovi 60-letnici 
in deset dni preden začne svojo 
drugo predsedniško dobo.

Napetost med Skandinavskimi 
deželami predvsem med švedsko 
in ZDA v zvezi s stališčem, ki 
ga je Švedska zavzela do ameri
ških bombnih napadov na Viet
nam in do ameriške politike v 
Vietnamu nasploh, je privedla, do

tega, bi bila možna celo prekinitev 
diplomatskih odnosov, toda tudi če 
do tega ne pride, švedski veleposla
nik v VVashingtonu Hubert de 
Besche, ko bo zapustil ZDA, da 
bi prevzel svoje novo mesto na 
Danskem, ne bo imel nadomesti
la, kajti Švedska ne bo imela 
svojega veleposlanika v ZDA, ker 
je predsednik Nixon dal na zna
nje Stockholmu, naj ne pošilja v 
Washington svojega novega am
basadorja.

Ne glede na to, ne glede tudi 
na dejstvo, da Švedska pripada 
bloku, ki ga vodijo Nixonove ZDA, 
kaže, da Nixonove delnice na 
skandinavskem ne veljajo veliko. 
Če se bo Nixon lotil kakih diplo
matskih represalij proti Švedski 
ali tudi proti kaki drugi Skandi
navski državi, pa bo dosegel prav 
nasproten učinek od tega, kar bi 
z ekonomskim pritiskom hotel do 
seči. Nixonova politika doživlja 
med narodi skandinavskih dežel po
poln neuspeh in ne le švedski pre
mier Palme, pač pa je tudi več 
danskih politikov zahtevalo, naj se 
prouči ameriška politika v NATO, 
kajti «nemogoče je sodelovati s 
tistim, ki očitno krši pravila a- 
tlantske zveze*.

V splošnem velja ugotovitev, da 
je ugled ZDA in predsednika Ni- 
xona v skandinavskih deželah 
močno upadel in da se ta ugled 
ne bo izboljšal, dokler bo na čelu 
ZDA Nixon.

TRST A
7.15, 8.15. 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila: 7.-5 Jutranja glasba: 11.40 
Šola; 12.00 Opoldne z vami; 13.30 
Glasba po željah 17.00 Spored za 
mladino; 18.15 Umetnost in prire
ditve; 18.30 šola; 18.50 Koncert; 
19.10 Higiena in zdravje; 19.20 
Zbor in folklora; 20.00 Šport;
20.35 Simf. koncert; 21.25 Nove 
knjige; 22.10 Zabavna glasba.

KOPER
6.30, 7.30. 12.30, 14.30, 16.30,

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.00 Popevke;
9.00 Otroški kotiček; 9.15 Orke
ster Glason; 11.45 Polke in valč
ki; 12.00 Glasba po željah; 14.00 
Eros Sequi: Pisma; 14.15 Plošče;
14.35 Juke box; 15.00 Simf. sklad
be 16.40 Orkestri; 17.00 Glasbeni 
mozaik; 17.45 Mladi izvajalci;
18.00 Popevke; 18.—19.00 Iz pri
ljubljenih oper; 19.30 Prenos RL;
20.00 Glasba v večeru; 20.40 Go
dala; 21.15 Dubrovnik 72; 22.10 
Pop jazz.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00. 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Popevke; 9.15 Vi in jaz; 10.00 Po
sebna reportaža; 14.10 Ital. popev
ke 16.25 Program za najmilajše; 
17.05 Lahka glasba; 19.10 Kro
nike Juga; 20.20 Poslušajmo spet; 
21.15 Saunders: Nočni čuvaj.

SREDA, 10. JANUARJA 1973

II. PROGRAM
7.30, 8.30. 13.30. 14.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Operne skladbe: 9.15 
Orkestri; 9.50 Nadaljevanka; 10.05 
Pesem za vsakogar; 12.40 Oprav
ljivci; 13.35 Sprehod med nota
mi; 13.50 Kako in zakaj; 14.00 
Plošče; 15.40 Glasbeno - govorni 
spored; 17.30 Posebna reportaža; 
17.45 Telefonski pogovori; 20.10 
Sestanek petih; 22.43 Nadalje
vanka.

III. PROGRAM
10.00 Koncert; 11.30 Lisztove 

skladbe; 11.40 Sodobna ital. glas
ba; 14.30 Portret avtorja; 15.25 
Hindemithove skladbe; 16.15 An
tologija interpretov; 17.20 Strani 
iz albuma; 18.15 Gospodarska ru
brika 18.30 O voznosti cest; 19.15 
Večerni koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 

18.30 Poročila; 8.10 Glasbena ma
tineja; 9.05 Za mlade radoved
neže; 9.25 Iz glasbenih šol — 
Idrija; 9.45 Glasbeni spomini; 
10.20 Pri vas doma; 12.10 Dvo
rak: prizor iz «Rusalke»; 12.30 
Kmetijski nasveti; 12.40 Od vasi 
do vasi; 13.30 Priporočajo vam..; 
14.10 Komorni zbor; 14.30 Naši po
slušalci čestitajo; 15.40 Recital 
pianistke Z. Novakove; 16.00 »Vr
tiljak*; 17.10 Naša glasbena ga
lerija; 17.45 Jezikovni pogovori;
18.00 Aktualnosti; 18.15 Glasbene

vinjete; 18.30 Naš razgovor; 19.00 
Lahko noč, otroci! 19.15 Glasbe
ne razglednice; 20.00 Koncert 
Simf. orkestra; 22.15 S festivalov 
jazza; 23.05 Iz sodobne kubanske 
lirike; 23.15 Jug. pevci zabavne 
glasbe.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 šola; 12.30 Podlistek; 13.30 

Dnevnik; 14.00 Zimski šport;
15.15 šola; 17.00 Spored za mla
dino; 17.30 Dnevnik; 17.45 Češki 
film: «Rožmarin»; 18.45 Portret 
avtorja; 19.15 Poljudna znanost: 
Nafta; 19.45 športne vesti in ital. 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 «E- 
ravamo tutti uno* (dokumenta
rec); 22.00 Športna sreda; 23.00 
Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.20 Film: 

Rancho Notorius; 22.50 Sodobna 
medicina.

JUG. TELEVIZIJA
17.45 Prigode psa Civila — film;

18.15 Obzornik; 18.30 športna od
daja; 18.50 Znanstvene metode v 
ekonomiki: Kibernetika; 19.10 Mo
zaik; 19.15 Zabavna glasba; 19.45 
Risanka; 20.00, 22.15 TV dnevnik; 
20.30 Jaz in ljubezen — film; 22.00 
Likovni nokturno: Jože Spacal;

KOPRSKA BARVNA TV
20.00 Risanka; 20.15 Poročila; 

20.30 Karibsko morje;' 21.20 Zabav
na glasba.

ska po 60 izvodov dnevnega tiska 
na 100 prebivalcev, kar je več kot 
smo mogli pred nedlavnim brati v 
ustrezni publikaciji UNESCO. N. 
100 prebivalcev pride tudi 550 
knjig in 70 izvodov revij na leto. 
Pred oktobrsko revolucijo pa smo 
imeli na področju sedanje Sovjet
ske zveze na 100 prebivalcev le 
2 izvoda dnevnega tiska.

V vsej Sovjetski zvezi imajo se
dal 8.500 dnevnikov in nekaj nad1 
4000 revij. Naklada vseh perio
dičnih publikacij pa znaša 300 mi
lijonov izvodov. V Sovjetski zvezi 
se tiska 25 odstotkov vseh publi
kacij kar jih tiskajo na svetu. 
Visoka je tudi naklada dnevnega 
tiska, sai ima moskovska »Prav
da* danes naklado, ki je 200-krat 
večja kot je bila naklada vseh 
dnevnikov v Rusiji pred oktobr
sko revolucijo. Naklada moskovske 
«Pravde» znaša danes 9.6 mibjo- 
na izvodov, glasilo sovjetske vla
de «Izvestja» ima naklado 8 mi
lijonov izvodov, «Komsomolskaja 
pravdia*, 8,5 milijona, «Selskaja 
žizn* (Kmečko življenje) ima na
klado 7 milijonov, «Trud» (Delo) 
ima naklado 5 milijonov 600.000 
izvodov na dan.

Še bi lahko navedli neSaj po
datkov o tisku, toda navedii bo
mo še nekaj podatkov o zdravstvu, 
za katero je znano, da je do
seglo zares visoko raven. V SZ 
je zaposlenih v zdravstvu skupno

5 milijonov oseb. med katerimi je
668.000 zdravnikov, tako da pride 
po en zdravnik na nekaj manj kot 
400 prebivalcev in je to najvišja 
raven na svetu. Ker pa računajo, 
da je treba to dejavnost še iz
boljšati. računajo, da bo ob kon
cu sedanjega petletnega načrta v 
vsej Sovjetski zvezi 840.000 zdrav
nikov. Čeprav je bilo doslej tudi 
več kritik na račun razmer v bol
nišnicah, ki da ne ustrezajo se
danjemu času. je tudi res, da 
sovjetske bolnišnice in sanatoriji 
razpolagajo z 2,728.000 bolniškimi 
posteljami, kar je vzeto v celoti 
najvišja raven na svetu.

Sovjetska zveza daje nekaj nad 
4 odst. svojega bruto nacionalne
ga dohodka za razvoj znanosti in 
tehnike. Tako izhaja iz poročil 
UNESCO, za leto 1971. Sredstev 
je, kot vidimo, veliko in zato 
sovjetska znanost dela brez težav. 
Na sovjetske znanstvenike odpade 
kar 25 odstotkov vseh znanstve
nikov sveta. V Sovjetski zvezi je 
nad 275.000 oseb z akademskim 
naslovom. Sovjetska akademija 
znanosti, ki je dejansko motoma 
sila znanstvenih dejavnosti v de
želi, šteje 250 akademikov, 440 
dopisnih članov ter 70 članov tu
jih državljanov.

Navedb smo nekaj številk in 
podatkov, ki bodo vsaj približno 
prikazali Sovjetsko zvezo, pa če
prav nam ti podatki še ne pove
do vsega.

HOLLYWOOD, 9. - Skupina še 
zadnjih preživelih filmarjev iz ta
ko imenovane zlate dobe ameri
škega filma se je včeraj zbrala, 
da bi proslavila stoletnico Adol- 
pha Zukorja, legendarnega lika 
ameriškega filma, tako imenova
ne «železne pesti», ,v dobi na
stajanja ameriške filmske indu
strije. Zukor, ki se je udeležil 
tega slavja, se je pritoževal le 
nad tem, da mu začenja pešati 
vid, da ne vidi več tako, kot 
je videl, ko je bil še mlad.

Adolph Zukor se je rodil 7. 
januarja 1873 na Madžarskem in 
se izselil v Ameriko, ko je bil 
star komaj IS let. že v mladih 
letih se je uveljavil kot odličen 
in spreten posloven človek in je 
že 1912 ustanovil svojo prvo film
sko družbo «The famous players». 
Ta se je 1917. leta združila s 
tremi drugimi manjšini družba
mi v znano filmsko družbo «Pa- 
ramount», ki ji Adolph Zukor še 
vedno načeluje, pa čeprav le kot 
častni predsednik, ker jo je pred 
petimi leti odstopil družbi Gulf 
and VJestem. Zukor se je v vsem 
svojem dolgem življenju poročil 
le enkrat Njehova žena Lottie 
Kaufman je umrla leta 1956.

Zukorjev stoti rojstni dan so 
v Hollywoodu slavili z velikim 
dobrodelnim banketom v nekem 
hollywoodskem hotelu. Udeležilo j 
se ga je 1200 oseb, ki so bile 
pripravljene plačati po 125 do
larjev, oziroma 75.000 lir. za 
vstopnino. Svečke s tradicionalne 
torte, ki so jo napravili Zukor- 
ju na čast, so po končanem ban
ketu prodali po tisoč dolarjev 
eno.

cenzura vendarle odobrila pred
vajanje filma, Vautier svojo stav
ko nadaljuje, ker hoče doseči, 
da bi državna komisija za cen
zuro ne ocenjevala politične plati 
filmov, ki so ji predloženi v pre
gled. Vrhu tega Rene Vautier 
protestira proti temu, da njegovi 
družbi nis0 dali 200.000 frankov 
pomoči, do katere bi imel pra
vico za film z naslovom «La 
main dans le sac».

Rene Vautier 
še gladu j e

PARIZ, 9. — Bretonski filmski 
ski režiser Rene Vautier nada
ljuje s svojo gladovno stavko, 
ki jo je začel 1. januarja. Vau
tier je začel gladovno stavko v 
protest proti cenzuri, ki je za
jela njegov film «Oktobra v Pa
rizu:/ in ki prikazuje dogajanja 
v Al.žiriji leta 1961. Sedaj, ko je

Tri knjige 
o Dimitrovu
Založba Editori Riuniti je iz

dala tri knjige, s katerimi je ho
tela dostojno proslaviti 90. rojst
ni dan Georgija Dimitrova, usta
novitelja nove, socialistične Bol
garije. Prva knjiga je delo sa
mega Dimitrova in gre za zbir
ko dokumentov ter za opis doga
janj v zvezi s procesom v Leip
zigu, to se pravi v zvezi z naj
bolj značilnim političnim proce
som v času nacizma. To delo 
nam prikaže Dimitrova, kako se 
je postavil po robu nacistom, ko 
so mu prtili požig Reichstagc 
Proces je bil leta 1933 ko so 
nacisti prevzeli oblast v Nemči
ji. V tej knjigi so govori Dimitro
va pred sodiščem njegova pis
ma branilcem, njegova pisma 
preiskovalnemu sodniku in tudi 
samemu sodišču, nadalje pisma 
sorodnikom in prijateljem ter in
tervjuji in izjave, ki jih je Dimi
trov v zvezi s tem dal brž po 
osvoboditvi.

V sodelovanju z italijanskim 
združenjem za kulturne stike z 
Bolgarijo je založba Editori Riu
niti izdala knjigo Umberta Ter- 
racinija z naslovom «Giorgio Di
mitrov: Un capo rivoluzionario* 
ter knjigo S. Blagojeve z naslo
vom: «Georgij Dimitrov*. Gre za 
dve biografiji iz katerih izhaja 
lik legendarnega vodje bolgarskih 
komunistov, znanega organizator
ja delavskega razreda in hkrati 
najvidnejših vodilnih ljudi v vr
stah antifašistične borbe in na
prednih organizacij.

..................................................................................................................................................................................................................................... iinunnmiiimnir1

Horoskop
OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Po

svetili se boste pripravi nekega 
načrta za bodočnost. Pomembno 
srečanje

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) S svo
jim pogumom si boste zagotoviti 
odločujočo prednost Večer boste 
prijetno prebili v družini.

DVOJČKA (od 21. 5. do 21. 6.) 
Ne sprejmite nobene druge nalo
ge. _ Rešite najprej stare zadeve. 
Skušajte zatreti svojo ljubosumnost.

RAK (od 22. 6. do 22. 7.) Ogi
bajte se špekulativnih metod v po
slovanju. Dobro razumevanje v 
družini.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Da
nes dobro premislite, preden sprej
mete neko na videz ugodno po
nudbo. Srečanje z neko staro sim
patijo.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) 
Pogovor z osebo ki ji zaupate, 
vam bo glede nekega sodelavca 
povsem odprl oči. Popoldanske u- 
re posvetite svojcem.

TEHTNICA (od 23. 9. db 22. 10.) 
Dan bo potekal intenzivno in u- 
spešno. V svojih odnosih do draga 
osebe ne bodite prenagljeni.

ŠKORPIJON (od 23. 10. do 21. 
11.) Imeti boste precej praktične
ga dela, manj pa zadoščenja. Pri
šlo bo do burnega razgovora z ne
kim sosedom.

STRELEC (od 22. 1. do 20. 12.) 
Naložene vam bodo nove naloge, 
da boste njihovo težo komaj zrna 
govali. Ne odkrivajte čustev ko
mur si bodi.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.) 
V splošnem bo dan ploden, vendar 
ne boste z njim zadovoljni. Prija
telj vas bo nepričakovano razve 
selil.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Posvetite se svojim dolžnostim. Va 
še razpoloženje ne bo najboljše 
zaradi nerazumevanja drage osebe-

RIBI (gd 20. 2. do 20. 3.) Preveč 
ste obloženi z odgovornostmi. Re
šilo se bo neko izredno nevšečrK’ 
družinsko vprašanje

Adolph Zukor je včeraj 
slavil 100. rojstni dan

Hollywood je tolikšni jubilej enega izmed za
četnikov ameriške filmske industrije proslavil 
z banketom, na katerem je bilo 1200 gostov
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Prollova letos
v odlični formi
Po zmagi v Pfrontnu premočno vodi tudi na skupni lestvici za SP

9. -PFRONTEN,
Proll je tudi v smuku za pokal 
Bred ten Bergena zlahka osvojila pr
vo mesto in je potrdila, da ji no
bena nasprotnica ne more priti do 
živega niti računati na kaj več 
kot na drugo mesto lestvice za 
svetovni pokal. Manjkalo je sicer 
nekaj najnevarnejših tekmic, pred
vsem Emonetova in Behrova, kljub 
temu pa je hud zaostanek drugo
uvrščene Monike Kaserer precej 
jasen dokaiz, da je Prollova letos 
res brez konkurence.

Avstrijke pa so tudi ekipno za
beležile vidno slavje. Poleg Prollo- 
ve in Kasererjeve so med prvimi 
še Lukasserjeva (tretja), Schroll 
(šesta), Totschnig (osma) in Gfol- 
ner (deseta). Med ostalimi je bila 
najboljša Švicarka Nadig, Franco
zinje pa so doživele pravi polom, 
saj nista najbolj kvotirami predstav
nici Mir in Rouvier sploh prišli 
do konca proge. Presenetila pa je 
s 13. mestom mlada italijanska 
predstavnica Claudia Giordani.

Na lestvici za svetovni pokal je, 
kot rečeno, prvo mesto že oddano, 
precej zanimiva pa bi morala biti 
borba za drugo mesto, v kateri

Annemarie | v svojem lastnem moštvu, v kate
rem sta brata Schmalzl in prese
nečenje letošnje sezone Piero Gros.

Med ostalimi velja omeniti pri
sotnost Poljaka Baehlede, Španca 
Ochoe, Francoza Jeana Noela Au- 
gerta, ki še vedno ni našel prave 
forme, njegovega rojaka Rossata 
Mignoda in Avstrijcev Matta ter 
Rofnerja, ki sta trenutno na tret
jem, oziroma, četrtem mestu lest
vice evropskega pokala. Posamez
niki bodo na vsak način tekmovali 
za pokal v spomin Anite Goitan, 
medtem ko bo pokal Aoškega voj
vode pripadel ekipi, ki bo imela 
najboljši seštevek dveh najbolje uvr
ščenih tekmovalcev. Svoje zastop
stvo je najavila tudi Jugoslavija.

je trenutno na boljšem Patricia 
Emonet.

Vrstni red smuka za pokal Brei- 
ten . Bergen:
1. Annemirie Proll (Av.) 1’17”32
2. Monika Kaserer (Av.) 1’18”68
3. Irmgard Lukasser (Av.) 1’18”89
4. Maria T. Nadig (Švi.) 1’19”23
5. Laurie Kreiner (Kan.) 1’19”55
6. Brigitte Schroll (Av.) 1’19”57
7. Traudl Treichl (Nem.) 1’19”76
8. Brigitte Totschnig (Av.) 1’19”89
9. Rosi Mittermaier (Nem.) 1’19"90

Ingrid Gfolner (Av.) 1T9"97
Susan Corrock (ZDA) 1’20”01 
Wiltrud Drexel (Av.)
Claudia Giordani (It.)

14. Judy Cravvford (Kan.)
15. Hanny Frenzel (Liecht.)

10.

11.
12.

13.
1’20”33
1’20”67
1’20”68
1’20”92

Lestvica za svetovni pokal:
1. Annemarie Proll (Av.)
2. Patricia Emonet (Fr.)
3. Monika Kaserer (Av.)
4. Pamela Behr (Nem.)
5. Jacqueline Rouvier (Fr.)
6. Irmgard Lukasser (Av.)
7. Hanny Wenzel (Liecht.)
8. Brigitte Totschnig in Bri

gitte Schroll (Av.)
10. Maria Teresa Nadig (Švi.)

100
51
48
45
40
35
29

Danes tekmovanje
v Trbižu

TRBIŽ, 9. — 118 smučarjev v 
zastopstvu 23 držav se bo jutri po
tegovalo za zmago v slalomu za 
Pokal Aoškega vojvode, veljavne
ga za Evropski pokal, ki bo na 
Višarjah pri Trbižu.

Glavni favorit je seveda Italijan 
Gustav Thoni, ki je na lestvici ev
ropskega pokala trenutno drugi, z 
zaostankom 13 točk za Francozom 
Perrotom, ki pa bo jutri nastopal 
v Wengnu v okviru svetovnega po
kala. Italijan ima tako priložnost, 
da se tudi v tej konkurenci po
vzpne na prvo mesto. Nasprotni
kov bo imel sicer mnogo in to že
■Mllllllllllllllllllllllllllllllllllllimtlimilllliiinillllll

OBVESTILA
SPD Igo Gruden in ŠD Sokol 

sklicujeta redni občni zbor, ki bo 
v prostorih društva v petek, 12. 
t. m., ob 20. uri v prvem in ob 
20.30 v drugem sklicanju.

Dnevni red:
1. poročila;
2. diskusija k poročilom;
3. razrešnica staremu odboru;
4. volitve novih odbornikov;
5. razno.

Vabljeni vsi člani društev.

SPDT prosi, naj vsi tisti, ki se 
zaradi šolskega zimovanja ne mo
rejo udeležiti smučarskega tečaja 
SPDT, še danes (10. t.m.) javijo 
svoj odstop pri gospodični Norci 
v Ul. Geppa S.

ŠPORT NA TV
RIM, 9. — V okviru nedeljskih 

športnih oddaj na TV bo v nedeljo, 
14. t.m., ob 15. uri po 1. sporedu 
televizije neposreden prenos tekme 
Simmenthal — Ignis.

ODBOJKA V MOŠKI D LIGI

Prvi del prvenstva
bo za domovce težak

Ekipa na začetek prvenstva ni pripravljena ravno najbolje

Letos bo goriška šesterka Doma 
igrala v meddeželnem prvenstvu 
D lige (skupina B), ki se bo pri
čelo že v soboto, 13. L, ko bo Dom 
gostoval v Mestrah. (Koledar pr
venstva je že bil objavljen v na
šem dnevniku). Dom si je pridobil 
pravico do nastopa v tem prven
stvu po lanski zmagi v prvenstvu 
1. divizije.

Dom velikih možnosti za dobro 
uvrstitev v tem prvenstvu nima, 
saj je novinec, še neizkušen, kar 
bo gotovo igralo veliko važnost v 
teku prvenstva.

Zato v domovskih vrstah le upa
jo, da ekipa ne bi izpadla.

Letošnjo ekipo, ki bo nastopala 
v D ligi, sestavljajo isti igralci 
kot lani: Carini Robert, Cej Jožef, 
Devetak Ivo, Simoneta Boris, Mo- 
rel Boris, Mužič Feruccio, Žezlin 
Viljem, Prinčič Viljem, Terpin Ro
bert, Strgar Miran in Komel Igor.

Tudi letos je trener ekipe Strgar 
Miran, ki bo tudi igral.

Trener se je letos znašel v veli
kih težavah, saj so se treningi pri
čeli kasno in zato igralci niso še 
dokončno pripravljeni za nastope.

Nekateri igralci so še izven for
me, zlasti tisti, ki so zadnje čase 
bili bolni.

Zato, kot opažamo, sedanje sta
nje pri Domu ni najboljše, kar se 
bo gotovo opažalo v prvih tekmah 
prvenstva, dokler se ne bqdo do- 
movci uigrali in dospeli vsaj do 
lanskoletne kondicije, s katero so 
dokazali, da so še kar solidno mo
štvo.

Domovci imajo prvi del prven
stva zelo težaven; gostujejo nam
reč pri najbolj oddaljenih ekipah 
(Mestre, Verona, Merano, Bellu- 
no); lažji bo povratni del, kjer 
imajo samo v predzadnjem kolu 
daljše potovanje (Legnano), ostali 
dve pa sta Trst in Videm.

Dom bo svoje domače tekme 
igral v telovadnici Stella Matuti- 
na (Ul. Nizza 36, Gorica).

Upajmo, da se bo Dom letos v 
meddeželni D ligi dobro odrezal. 
Pozitivno bi že bilo, če ne bi iz
padel; toda prepričani smo, da bo
do naši fantje v vsakem nastopu 
zaigrali dobro in borbeno tako, da 
bodo trd oreh za vsakega nasprot
nika.

I. K.

KOLESARSTVO

Občni zbor deželne 
kolesarske zveze

V nedeljo bo v Trstu občni zbor 
deželnega odseka Italijanske kole
sarske zveze, na katerem bodo vo
lili nove člane odbora in izbrali 
novega predsednika, ki bo vodi! 
delo deželne federacije prihodnji 
dve leti. Glavno besedo pri volit
vah bodo imela furlanska društva, 
kjer je ta šport najbolj razvit, med
tem ko bodo imeli klubi iz naše
ga mesta manjši delež pri določe
vanju novega predsedstva in tajni
štva deželne kolesarske zveze. Vse
eno pa ima največ možnosti za 
izvolitev prav dosedanji predsednik 
Vittorio Rosset, ki je v svoji man
datni dobi precej izboljšal položaj 
v deželnem kolesarstvu, predvsem 
kar se tiče finančne plati.

Na občnem zboru bodo prisotni 
tudi člani osrednjega vodstva itali
janske kolesarske zveze, ki bodo vo
dili zasedanje in volitve.

KOŠARKA

MADRID, 9. — V prvi četrtfi
nalni tekmi (skupine A) tekmova
nja za pokal evropskih prvakov je 
Real Madrid doma premagal Sim
menthal z rezultatom 94:76.

V prijateljski trening tekmi v 
Trstu je Servolana premagala pr
vo Borovo ekipo s 119:109 (51:47).

PODATKI Z 2. DEŽELNEGA ZASEDANJA 0 ŠPORTU IN REKREACIJI

Z deželno podporo zgrajeni objekti 
morajo biti na razpolago vsem društvom
Deželno odborništvo za šport zdaj zbira prispevke za diskusijo o videmskem zasedanju

Prof. Sergio Bartole, ki poučuje 
deželno pravo na tržaški univerzi, 
je podal referat o pravnih omejit
vah deželnih posegov na športno 
področje. Referat prof. Bartoleja je 
zelo zanimiv, vendar pa je za na
še športnike obrobnega pomena. 
Zato se bomo omejili na najzna
čilnejše točke, ki jih je predava
telj obravnaval.

Četrti člen posebnega statuta na
še dežele priznava tej ustanovi za
konodajno pravico na športnem pod
ročju. Vendar pa ne more vplivati 
na tiste ustanove, ki spadajo v 
državno območje, četudi imajo se
dež v deželi. Ni popolnoma jasno, 
če dežela lahko pravno priznava 
te ustanove. Nikakor pa deželna 
uprava ne more ustanavljati prav
nih osebnosti (nekak deželni CO 
NI), ampak lahko ustanovi le do
ločeno deželno komisijo, ki se u- 
kvarja s športnimi vprašanji.

Ob ustanovitvi CONI leta 1942, 
so podelili tej ustanovi vse pravi
ce in dolžnosti za športno udejstvo
vanje. S tem, da so deželam dovo
lili, da se zanimajo za šport, se 
je razmerje CONI — javne uprave

nekoliko spremenilo. O tem smo že 
pisali, ko smo omenili «Zeleno knjk 
go CONI», ki ločuje dolžnosti te 
ustanove (tekmovalni šport) od 
dolžnosti drugih ustanov (rekre
ativni šport). Ti deželni organi ne 
bodo torej mogli zamenjati CONI, 
ampak bodo le izpopolnjevali nje
gove vrzeli.

Deželna zakonodaja predvideva 
možnost večjih finančnih prispev
kov za gradnje športnih objektov. 
V zakonu omenja, da morajo biti 
objekti zgrajeni z deželno podporo 
na razpolago vsem društvom. To 
je vsekakor pozitivno, v tem zako
nu pa je neka druga pomanjklji
vost. Napačno je namreč, da deže
la podeljuje podpore, ko je objekt 
že zgrajen (ex post); bolje bi bi
lo, da bi deželna uprava sodelovala 
tudi pri načrtovanju gradenj.

Ob koncu svojega referata prof. 
Bartole razločuje dve vrsti dežel
nih posegov. V prvo vrsto sodijo 
podpore zasebnim ustanovam. Ti 
posegi zadevajo manjše vsote in 
lahko bi jih poverili pokrajinskim 
upravam, ki bolje poznajo zahteve 
posameznih društev in organizacij.
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PREDSMUČARSKE PRIPRAVE SPDT

Muhasta zima nagaja 
tudi našim smučarjem
Smučarji SPDT so v nedeljo opravili suhi trening pri Repnu

Letošnja zima je gotovo zelo mu
hasta, ker pač noče biti to, kar 
bi morala. Nikjer ni snega in kme
tom zmrzuje ozimna pšenica, ki 
je v tem letnem času običajno po
krita z debelo snežno odejo. Pre
glavice in nevšečnosti pa so tudi 
v zimskošportnih središčih. Tu se 
zimski letoviščarji sprehajajo po 
suhem, organizatorji velikih smu
čarskih prireditev pa so v škrip
cih, saj ne vedo kako naj zakr
pajo svoje proge in skakalnice. 
Videli smo, kako je bilo na Po
horju, na turneji Intersport, ob 
moškem smuku v Garmischu in na 
smučarskih tekih v Bohinju.

Če šo torej težave pri organizi
ranju prireditve svetovne in ev
ropske važnosti, je kajpada razum
ljivo, da si SPDT ne more privo
ščiti, da bi naročilo prevoz snega 
na smučišča : .. za svoje tečaj
nike.

Po že drugi odgoditvi začetka te
čajev je bilo v nedeljo, 7. januar
ja treba nekaj ukreniti, da se skle
pi in mišice po predolgem počit
niškem mirovanju spet ogrejejo in 
razgibajo. Zato so mladi smučarji 
odšli na «suhi» trening v Živčevo 
dolino za Velikim Repnom, pri
jazno naravno areno, kjer so si 
merili moči že spomladi, ob priliki 
mladinskih športnih srečanj. Tudi 
tokrat je bilo prijetno saj je bilo 
vreme naravnost spomladansko, le 
da je suhljad pokala in listje šu
melo pod nogami.

Tekmovanja se je udeležilo 36 
tekmovalcev, razdeljenih v 3 kate
gorije: do 9 let, 9 in 10 let ter sta
rejši. Spoprijeli so se s spretnost
nim tekom: suhim slalomom, sko
kom čez ovire, ostrim ovinkom in 
sprintom.

Med najmlajšimi so bili najuspeš
nejši Klavdij Purič, Darij Zidarič 
in Kristina Tomšič, tekmovali pa 
so še Pavel Kalc, Elena Maver, 
Peter Micheli, Boris in Peter Pao
li, Savina Salvi, Martina in Simo
na Slokar, Peter Štoka in Jasna 
Tomšič.

V srednji kategoriji so osvojili 
nagrade Darko Briščak, Igor Čer
nič, David Velussi in Adriana Mar
gon, nastopili pa so še Peter De 
Walderskin, Laura Maver, Sandra 
Montanari, Nataša Štoka, Aleks 
Tomšič, Ingrid Vigini in Norma 
Zoch.

Najbolj izenačeno je bilo tekmo

vanje starejših, kjer so o zmago
valcu odločale desetinke sekunde. 
Igor Brana se je, kljub lanskemu 
zlomu noge, spretno prilagodil te
renu im je pritekel prvi na cilj; 
le dve desetinki je zaostal Sergij 
Škabar; Sandro Gulič, kit je očitno 
starta! na zmago, je padel in se 
ni uvrstil med najboljše. Med de
kleti je bila prva Patricija Škerk. 
Nastopili so še Valter Ban, Bruna 
Ciani, Laura Kemperle, Vasilij Mi
cheli, Andrej Pegan, Pavel Purič 
ter Darij in Pavel Škabar.

Po krajšem sprehodu, med kate
rim so se razgibali tudi spremlje
valci in navijači, so se v Velikem 
Repnu vsi udeleženci razšli z že
ljo, da se eimprej zopet srečajo, 
a tedaj na snegu.

SM

NOGOMET

RIM, 9. — Turška državna no
gometna reprezentanca, ki se bo v 
soboto pomerila v Neaplju z Itali
jo, bo jutri prispela v Rim.

Italijanski nogometaši pa so se 
danes že zbrali v Neaplju, in si
cer bodo reprezentanco sestavljali 
ti igralci:

Cagliari: Albertosi, Gori, Riva;
Inter: Bellugi in Burgnich;
Juventus: Anastasi, CapeUo, Cau- 

sio, Marchetti, Spinosi in Zoff;
Lazio: Chinaglia;
Milan: Benetti, Prati, Rivera in 

Rosato;
Roma: Bet;
Torino: Agroppi.

BOKS
TOKIO, 9. — Japonec Koiči Wo- 

jiima je ohranil svoj naslov sve
tovnega boksarskega prvaka junior 
srednje kategorije. Proti 25-Ietnemu 
Brazilcu Miguelu De Oliveiri je 
namreč boksal neodločeno.

ŠZ DOM organizira v nede
ljo, 14. januarja ob 9. uri v 
prostorih Slovenskega dijaške
ga doma v Gorici NAMIZNO
TENIŠKI TURNIR ZA ZAČET
NIKE. Vpišejo se lahko vsi 
mladinci z Goriškega, ki še 
niso dopolnili 14. leta starosti.

KOŠARKA POD OKRILJEM ZSSDI

Nagradili so najboljše 
slovenske košarkarje
0 napredku evropske košarke je predaval prof. Pavlovič iz Ljubljane

V ponedeljek je bil v prostorih 
prosvetnega društva «S. Škamper
le* zaključni večer košarkarske se
zone leta 1972, ki ga je priredilo 
Združenje slovenskih športnih dru
štev v Italiji. Kratke slovesnosti se 
je udeležilo lepo število predvsem 
mladih košarkarjev, kar je bil po
noven dokaz, da je ta panoga pri
ljubljena zlasti med najmlajšimi.

Prisotne je najprej pozdravil pred
sednik ZSŠDI Bojam Pavletič, na
kar je referent za košarko pri ZS 
ŠDI podal kratek obračun minule 
sezone, ki je bila zaradi razširit
ve te panoge še posebno uspešna. 
Sledilo je

NAGRAJEVANJE
Najboljši košarkar leta 1972 je 

bil član ŠZ Bor Boris Fabjan, ki 
«je zaradi požrtvovalnosti in resno
sti za vzgled vsem mlajšim košar
karjem*. Fabjan je dobil spomin 
sko kolajno ZSŠDI.

Najboljša ekipa leta je bila re
prezentanca ZSŠDI v minibasketu, 
ki je na stadionu Pino Grezar osvo
jila prvo mesto na mestnem tur
nirju. Reprezentanti pa so bili: 
Valter Sosič (k), Pavel Ferluga, 
Marko Rismondo, Egon Malalan, 
Evgen Daneu, Jurij Škabar (Po
let), Mauro Čuk in Klavdij Starc 
(Kontovel), Bruno in Rado Race 
(Bor). Trenerja sta bila Adrijan 
Sosič in Branko Lakovič.

Za posamezna društva so preje
li nagrade:

ŠZ Bor — Mauro Francia: «zara- 
di velikega tehničnega napredka in 
zaradi pomoči pri organizacijskem 
delu».

ŠD Polet — Adrijan Sosič: «zara- 
di prizadevnosti pri treniranju mi- 
nibasketa pri Poletu in zaradi ko
ristne igre v ekipi».

ŠD Kontovel — Marko Ban: «za- 
radi požrtvovalnosti pri treniranju, 
kljub temu da je imel med sezo
no hujšo nesrečo, zaradi katere je 
moral pustiti aktivnost*.

ŠD Dom Gorica — David Mučič: 
«zaradi borbenosti na vseh tek
mah in prizadevanja na turnirjih*.

Posebno nagrado je dobil trener 
ŠZ Bor Mario Mari zaradi izred
nih zaslug v tej in prejšnji sezoni.

Prof. MIK PAVLOVIČ
Po nagrajevanju je besedo pre

vzel slovenski košarkarski strokov

njak Milutin Pavlovič, kil je preda
val o temi: «Kakovosti evropske 
košarke v razmerju s košarko v 
ZDA».

Pavlovič trdi, da je košarka v 
Evropi zelo napredovala in je bil 
dokaz o tem prvo mesto, ki ga 
je SZ osvojila na zadnjih olimpij
skih igrah, po «zapleteni» zmagi 
proti ZDA. Ne glede na razburljiv 
finale je tedaj neka evropska eki
pa premagala ameriško olimpijsko 
reprezentanco, kar bo v bodočno
sti prisililo Amerikance, da poš
ljejo na OI močnejše ekipe. V SZ 
so torej začeli z resnim delom «po 
ameriško* in rezultat dobrega de
la je odvisen predvsem od dobre 
telesne priprave. To je torej prva 
ugotovitev: da igramo kakovostno 
košarko, moramo biti dobro teles
no pripravljeni. Pri tem je nave
del primer Vinka Jelovca, člana 
ljubljanske Olimpije, ki je z obi
skovanjem VŠTK znatno izboljšal 
tudi tehniko, tako da je danes naj
boljši center v Jugoslaviji. Raz
merje med Evropo in ZDA se to
rej manjša, čeprav nam je pro
fesionalna ameriška košarka še 
vedno za vzor.

Po predavanju se je razvila dis
kusija.

PROJICIRANJE FILMOV
S projiciranjem dveh filmov se 

je končal spored. Prvi film, o tek
mi amaterjev East — West Vir
ginia, je bil prava šola pristne 
ameriške tehnike. Košarkarji obeh 
ekip so imeli izpiljeno tehniko, če
prav je bila igra počasna.

V drugem filmu (finalna tekma 
profesionalcev Boston Celtic — Cin
cinnati Royal) pa je bil pravi 
spektakel, ko je košarka že stvar 
geometrijske točnosti in akrobatike.

b. 1.

RUGBY
V prijateljski tekmi v Londonu 

je reprezentanca Nove Zelandije, 
najmočnejše moštvo na svetu, pre
magala angleško reprezentanco z 
9:0 (6:0) in s tem nadaljevala se
rijo zmag na svoji turneji po Evro
pi. V prejšnjih nastopih je prema
gala Wales in Škotsko, čakajo pa 
jo še nastopi z Irsko in Francijo.

Posegi druge vrste pa so tisti, 
ki bi favorizirali gradnjo krajev
nih športnih centrov. Tudi tu bi 
morale pokrajine nositi veliko od
govornost, vendar se je treba o 
tem še dokončno sporazumeti. Če 
namreč pravilno pojmujemo dežel
no programiranje, hotno takoj uvi
deli, da mora prav dežela poskr
beti za finansiranje vseh večjih 
objektov.

Gradivu z deželnega zasedanja 
je tajništvo deželnega sveta prilo
žilo brošuro z vsemi deželnimi za
koni, ki posegajo na športno po
dročje. V bistvu gre za star zakon 
št. 20 iz leta 1966, ki je že zapadel 
in za zakon štev. 26 iz leta 1969, 
katerega naši športni voditelji prav 
dobro poznajo, saj prejemajo naša 
društva vse podpore prav na po
dlagi tega zakona. Ko smo že pri 
tem naj omenimo, da zapade rok za 
vložitev prošenj 31. januarja, pro
siti pa je moč za podpore za de
lovanje gradnje, opremo, organiza
cijo turnirjev in tiskanje brošur. 
Podrobnejša pojasnila o sestavi 
prošenj daje tajništvo Združenja 
slovenskih športnih društev v Ita
liji.

V ponedeljek je ZSŠDI pripravilo zaključni košarkarski večer, v okviru 
katerega so nagradili naše najboljše zamejske igralce in trenerje

Priznanje za najboljšega igralca je prejel Borov košarkar Boris Fabjan, 
ki je še vedno steber «plave» peterke

Predsednik Bora Stanko Pertot je izročil nagrado trenerju Mariju, ki 
izredno požrtvovalno pripravlja košarkarski naraščaj tega društva

S tem smo zaključili pregled gra
diva z 2. deželnega zasedanja o 
športu in rekreaciji. Treba je re
či, da so bili skoraj vsi referati 
zelo dr i pripravljeni. Res ško
da, da je zasedanja udeležilo 
tako ms... no število ljudi. Zato smo 
tudi mi objavili vsebino vseh refe
ratov in skušali čimbolj objektivno 
poročati o njih, brez kritičnih pri
pomb (noben predavatelj ni ome
nil vprašanja Slovencev!). S tem 
pa nismo zaključili poročanja o 
zasedanju. Deželno odborništvo za 
šport sedaj zbira prispevke za di
skusijo, ki jih bo izdlalo v posebni 
brošuri. Prav tako bo tudi deželna 
uprava izdala podatke popisa šport
nih društev v Furlaniji - Julijski 
krajini. O vsem tem bomo seveda 
še poročali, prav tako pa bomo ob
javili še kritične pripombe k vse
bini zasedanja.

S J.

ROKOMET

Bron za SFRJ
Jugoslovanska rokometna univer

zitetna reprezentanca je na Šved
skem odnesla bronasto kolajno in 
tako osvojila tisto minimalno lovo
riko, ki si jo je nadejala zaradi 
uspehov prve reprezentance. Vse
kakor je bila zmaga nal Vzh. Nem
čijo v finalu za tretje mesto pre
cej prepričljiva, saj so nasprotniki 
samo v uvodnih potezah prešli v 
vodstvo, nato pa vedno sledili Ju
goslovanom z razdaljo 2—3 golov. 
Do manjših zapletljajev je sicer 
prišlo proti koncu tekme, ko je 
pri stanju 17:15 nasprotnik posku
sil vse, da bi rezultat še enkrat 
spreobrnil v svojo korist, ko pa 
je jugoslovanska reprezentanca v 
protinapadu ponovno presenetila na
sprotnike. je imela tretje mesto že 
v žepu. Končni rezultat je bil 
19:16.

Naslov svetovnega prvaka je za
služeno osvojila Romunija, njena 
zmaga nad Sovjetsko zvezo pa je 
bila izredno težka, saj je odloči
tev padla le v tretjem podaljšku. 
Sovjeti so bili v začetku drugega 
polčasa že skoraj na varnem, saj 
so vodili s 15:12, nato pa je Ro
munija le izkoristila izključitev 
enega izmed nasprotnikov, znižala 
na 15:14, še zapravila sedmerec, 
ki ga je sovjetski vratar ubranil, 
nato pa 10 sekund pred koncem 
prišla do žoge in v protinapadu ize
načila. V prvem podaljšku sta obe 
moštvi dosegli po en zadetek, v dru
gem pa po dva. Igra se je morala 
torej nadaljevati dokler eden od 
dveh nasprotnikov ne doseže zadetka. 
Sovjetska reprezentanca je zapravila 
priložnost, Romuni pa so po 4 mi
nutah le prišli do zmage: 19:18.

Poljska je z zmago nad švedsko 
(24:19) osvojila 7. mesto. ČSSR pa 
z zmago nad Španijo (16:12) deveto.

Kako je Mussolini prišel na oblast

nhoi n um 1922
In ironija usode je privedla do tega, da je ta isti vo

jaški begunec štiri desetletja pozneje, leta 1944, kot šef vlade 
to fašistični diktator podpisal zakonski akt, s katerim se 
dezerterstvo ne kaznuje več z zaporom pač pa s — smrtjo.

V Italijo bo Mussolini prispel sredi novembra 1904, dva 
toeseca bo prebil v Predappiu in pomagal v šoli svoji materi 
učiteljici kot učitelj. V januarju 1905 ga bodo poslali na slu
tnje vojaškega roka k 10. polku bersaljerjev v Veroni. Tja 
bo prispela za njim tudi njegova ((karakteristika«, ki ga pri
kazuje kot ((revolucionarja«, rdečega regruta, prepričanega 
antimilitarista in pacifista. Toda regrut Benito Mussolini ne 
bo nobenega tega svojega «prepričanja» izpričal v svojem pol
ku. Nasprotno, postal bo skrajno discipliniran vojak, ki pe
dantno in zavestno izvršuje ukaze svojega nadrejenega kape
tana. On, ki se je do pred nedavnim na ves glas rogal rodo- 
tjubnim občutjem drugih, bo ves prevzet teh občutij in ne 
bo izgubil nobene priložnosti, da bi o teh občutjih ne pisal 
celo svojemu kapetanu. Tudi za to spremembo v Mussolini
jevem značaju bodo življenjepisci lahko našli pojasnilo in, 
razumljivo, tudi opravičilo: v vsakem okolju je skušal in se 
trudil biti prvi, pa čeprav naj bi to bilo v razredu osnovne 
Sole, v socialističnem krožku ali pa v bersaljerski četi.

V septembru 1906 je ponovno v Predappiu, ki ga bo za
pustil brž ko bo dobil mesto učitelja v Tolmeču v videmski

pokrajini na severu Italije, kjer pa ne bo ostal niti leto dni 
na tamkajšnji osnovni šoli, ker bo ugotovil, da ((učiteljski po
klic ni zanjo.

Toda od revolucionarnih idej in načrtov o študiju, o ka
terih piše, govori in sanja, ni mogoče živeti in je zato pri
moran znova lotiti se učiteljskega poklica, ko se mu ponudi 
priložnost poučevanja francoščine v neki privatni tehniški šoli 
v mestu Omeglia. Po končanem šolskem letu se je julija 1908 
spet znašel v Predappiu, kjer se je v tem času razplamtela 
borba med poljedelskimi delavci brez zemlje na eni in spo
lovinarji, ki so jih zaposlovali, na drugi strani. Postavil se je 
na stran brezzemljašev proti tistim, ki so jih hoteli izkori
ščati. To je storil na njemu lasten način, z grožnjami, pori
vajoč na nasilje in obračun, pri čemer je prišlo do krvavih 
spopadov. Zaradi tega je bil aretiran in obsojen na tri me
sece zapora, a je bil izpuščen že po petnajstih dneh. Tudi ta 
kratkotrajna zaporniška izkušnja mu pride prav, da lahko 
zaigra vlogo mučenika v borbi za socializem.

Krajše razdobje svoje politične dejavnosti je ((tovariš pro
fesor Mussolini», kot ga imenujejo njegovi intimni prijatelji 
in soborci, preživel v Trentu, na severu Italije, kjer je bil 
tajnik Delavske zbornice in direktor tamkajšnjega tednika 
((Delavska bodočnost«, članki, v katerih on obračunava s kle- 
rom in vsemi, ki jih je je imel za sovražnike socializma, so 
polni trivialne propagande naj slabše vrste, vulgarnih klevet in 
žalitev, zaradi katerih so ga pogosto tožili, sodili in kaznovali. 
Zato tudi v Trentu ni ostal več kot leto dni, napodili so ga 
tja, od koder je prišel. In tako je tudi ta program iz Trenta, 
čeprav ni bil kdo ve kako spektakularen, kot je on sicer želel, 
da bi bil, prispeval določene nove, poudarjene tone k avreoli 
njegove osebnosti kot socialističnega borca in revolucionarja, 
celo socialističnega «vodje», kakor so ga nekateri že takrat 
imenovali.

Od oktobra 1909 je ponovno v Forliju na očetovem domu, 
kjer je ostal še naslednja tri leta, vse do leta 1912, ko je bil

poklican v Milanu. V Forliju, kot v vsej pokrajini Romagni, 
je bil to čas ostrih in krvavih socialnih in političnih spopa
dov, ki so jih povzročili notranji razlogi (bitka kmetov za 
zemljo) in antagonizmi med različnimi političnimi strankami, 
silami in skupinami, kakor tudi vplivi zunanjih dejavnikov — 
angažiranje Italije v imperialističnih vojnah ter kolonialni pod
vigi v Afriki.

Mussolini aktivno sodeluje v teh borbah in spopadih ne 
glede na to, s kakšnimi idejami in cilji je angažiran v vsem 
tem. To njegovo sodelovanje in radikalizem, ki ga kaže v 
borbi, sicer bolj z besedami, proti vsem sovražnikom socia
lizma, ustvarjata oziroma porajata tudi zunaj Forlija sloves o 
vidnem socialističnem aktivistu, ki se bori za socializem naj 
bo s pisano kot govorjeno besedo.

1. jnatiarja 1910 je namreč izšla prva številka tednika ((Raz
redna borba«, organa federacije Socialistične partije za pod
ročje Forii, ki ga je osnoval Mussolini, ga izdajal, urejeval 
in tudi večino teksta sam napisal.

Vzdušje je «nabito z uporom«, piše Mussolini. Na poljih 
Romagne ni več miru, ker je povodov za spopade in obraču
navanja vsak dan dovolj. Drug proti drugemu so razporejeni 
lastniki zemlje s svojimi spolovinarji, ki jim dajejo zemljo 
v najem, in kmečki delavci brez zemlje, poljedelski proleta
riat. Pogostne so iskre, ki povzročajo plamen spopada. V spo
padu so medtem tudi oni, ki trde, da branijo interese vaškega 
proletariata — republikanci in socialisti, «rumeni» in «rdeči». 
Pomirijo se in najdejo jezik skupne borbe edinole takrat, ko 
se je treba kompaktno zoperstaviti bloku konservativnih sil, 
ki jih vodijo lastniki finančnega, industrijskega in agrarnega 
kapitala.

Vse to daje borbam v Romagni posebno noto. V teh spo
padih se pogostoma obravnavajo in rešujejo osebni spopadi, 
razčiščujejo stari računi, plačujejo z obrestmi stari dolgovi in 
menice. Zato je v vsem tem tudi precej čisto navadnega na

silja, požigov, sabotaže in bojkota, metod borbe, ki nimajo 
nobene zveze z načinom in cilji razredne borbe proletariata.

Toda direktorju ((Razredne borbe« je odgovarjalo prav 
takšno vzdušje, kjer se spopadi ustvarjajo in rešujejo. Nje
gova vizija socializma je še preveč osebna, individualna, ukro
jena po meri njegovega značaja in njegovih prepričanj, poj
movanj in želja. Po njegovem mnenju bi se morala ustvariti 
majhna, toda odločna skupina revolucionarjev, katerih dolžnost 
bi bila, da v določenem trenutku organizirajo upor in vstajo. 
((Danes ima oblast v rokah določena buržoazna manjšina in 
množica to oblast prenaša. Jutri bo določena revolucionarna 
in socialistična manjšina po nasilni poti prevzela to oblast, 
zrušila buržoazijo in množica bo šla za njo, za to zmagovito 
manjšino. O socializmu imam jaz nekakšno barbarsko pojmo
vanje. Zamišljam si ga kot največje dejanje negacije in uni
čenja, kar jih je zgodovina zabeležila. Mislim na socializem, 
ki ne dela razlik, ki ne paktira, ki ga ni moč ukrotiti«. To so 
v glavnih potezah Mussolinijeve ((socialistične« ideje v tem 
času. Razširja jih s strastjo provincialnega politikanta, kate
rega ambiciji je vsaj delno zadovoljeno, ker je v tem času se
kretar organizacije socialistične stranke v Forliju in ga že tudi 
imenujejo «vodjo» foriijskih socialistov, kar je, in še kako, 
prijalo njegovi neizmerni častihlepnosti.

Skladno s taksno vizijo socializma je tudi njegovo odo
bravanje in poveličevanje nasilnih dejanj nad nasprotniki, upo
raba terorističnih metod borbe, ki so v navadi pri anarhistih, 
aktiviranje vseh sredstev, da bi se premagal nasprotnik Pri
mere za to nudita polemika in politična borba, ki jo v tem 
času vodijo med sabo socialisti in republikanci v Forliju. Na 
straneh svojega časnika ((Razredna borba« piše Mussolini o 
svojih nasprotnikih: ((Republikanci so jezuiti republike! Nji
hovemu obrazu je neznana rdečica sramežljivosti, saj ne pred
stavljajo drugega kot rumen trop obolelih cerkovnikov neke 
obolele republike«.

(Nadaljevanje sledi)
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Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ posamezna številka 1,— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
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Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT - Trst
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Živahna sindikalna dejavnost 
ob napovedi številnih stavk

Kovinarji FIM-CISL zasedajo v Ariccii - Pogajanja sindikatov poštnih uslužbencev

RIM, 9. — V Ariccii je danes 
začel zasedati generalni svet fe
deracije kovinarskih delavcev Fim- 
CISL ki obravnava vprašanja po
gajanj delavskih sindikatov s pred
stavniki organizacije delodajalcev 
«Federmeccanica», z Intersindom in 
Coofapi. Na zasedanju je podal po
ročilo v imenu tajništva federacije 
generalni tajnik Camiti. «Če mora
mo preprečiti, da bi bila prekinitev 
pogajanj visokodoneče in deklara
tivno dejstvo, moramo pa istočas
no tudi preprečiti, da bi nadaljeva
nje pogajanj v trajnih razmerah 
ničevosti povzročilo zmedo med de
lavci. ali pa nudilo dtelodajaleem 
alibi za prikrivanje njihove odgo
vornosti:'). To je bil smisel izvajanj 
generalnega sekretarja, ki je tako 
nakazal nekakšno srednjo pot po 
kateri, naj bi kovinarsko sindikalno 
gibanje šlo v prihodnjih dneh.

Na zasedanju v Aricci je navzo
čih 450 delegatov. V svojem govo
ru je Carniti napravil pregled po
gajanj z delodajalci ter je poudaril 
točke, katerim se kovinarji ne mo
rejo odreči, zraven pa tudi tiste 
»obrobne*, o katerih b£ se utegni
li pogajati obe stranki. Med točke, 
katerim se sindikati ne morejo o- 
dreči, je Camiti prištel tiste, ki 
zadevajo izenačenje uradnikov in 
delavcev v istem staležu. celovitost 
zahtevkov, ki zadevajo trajanje let
ne delovne dobe ter zadevno zvi
šanje števila delovnih mest v skla
du s politiko zaposlovanja. Camiti 
je nadalje odbil vsakršno togo pro
ceduro pri sklepanju tovarniških 
pogodb.

Generalni tajnik je nadalje pred
ložil nekatere konkretne pobude, 
da bi se pogajanja pospešila in 
korenito preoblikovala. Sem naj bi 
spadala stavka 24 ur od 20. januar
ja do 10. februarja, sklicanje v 
drugi polovici februarja vsedržav
nega zasedanja delegatov, ki naj 
bi sprejelo morebitne ukrepe. Car
niti je še poudaril, da so pogaja
nja z Intersindom praktično pre
kinjena. Poudaril je še, da bo 
stavka 12. januarja imela velik po
men, če se ji bo vtisnil pečat za 
začetek socialnih bojev na novih 
osnovah.

Na zasedanju je govoril tudi po

močnik generalnega tajnika FIOM- 
CGIL Pastorino.

Danes so se v Rimu sestali mi
nister za pošte Gioia ter predstav
niki sindikatov, da bi proučili na
stali položaj na predvečer stavke, 
ki bo 12. in 13. januarja.

Na sedežu ANCE (Associazione 
naizionale costruttori edili) so se 
nadaljevala pogajanja za obnovo 
vsedržavne pogodbe enega milijona 
in 200.000 gradbincev.

Tudi lastniki in uslužbenci ben
cinskih črpalk napovedujejo stav
ke. Ena bo prav gotovo že jutri
zvečer, druge pa so možne brez
opozorila po 16. januarju.

Pokdica in megla 
ovirata promet 
na jugoslovanskih cestah

BEOGRAD, 9_. — Skoraj na vseh 
jugoslovanskih cestah, razen v Ma
kedoniji. poledica otežkoča promet.

Na slovenskih cestah je otežkočen 
promet in je zimska oprema obvez
na, na mnogih krajih je hitrost 
vožnje omejena na 30 km na uro.

V Črni gori se stanje od včeraj 
ni spremenilo. Poledica je skoraj 
na vseh cestah, na dteiu Jadranske 
magistrale v dolini Morače poleg 
poledice ovirajo promet zemeljski 
usadi. Na Hrvaškem je na cesti 
Zagreb - Reka in na cesti Karlo- 
vac - Plitvice - Gospič vidljivost 
zmanjšana na 50 metrov, na tej ce
sti je prepovedana tudi vožnja s 
prikolicami in vlačilci.

Na cesti Ljubljana - Zagreb - 
Nova Gradiška - Jajce - Metkovič 
je zaradi megle in poledice obvez
na zimska oprema. Zimska opre
ma je obvezna tudi na cesti Za
greb - Virovitica - Osijek.

Vzdolž Jadranske magistrale od 
Reke do Dubrovnika piha burja s 
hitrostjo 60 km na uro. Na vseh 
cestah Srbije ponoči in v prvtti 
jutranjih urah promet ovirata me
gla in poledica.

B. B.
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ROJSTVO MALEGA VIETNAMCA
V svoji zadnji številki je francoski katoliški tednik «Temoignage 

ehretien» objavil kratek spis francoskega teologa J. P. Perrin — 
Martina, ki z besedami sv. pisma nove zaveze slikovito prikazuje tra
gedijo v Vietnamu:

Tiste dni, v prvem letu predsedniškega mandata Richarda Nixo- 
na, ko je bil Thieu guverner na Jugu, je neka žena, ki ji je bilo 
ime Marija, rodila malega Vietnamca. Povila ga je v plenice ter 
položila v jasli, ker ni bilo več hiše v vasi, ki bi stala pokonci.

V tistih dneh so bili v pokrajini kmetje, ki so ležali po riževih 
poljih, ko pa je prišla noč so izmenoma stražili.

In glej, prišli so k Nixonu diplomati ter ga vprašali: «Kje je hiša 
malega Vietnamca, ki je rojen? Videli smo namreč, kako se je 
«Apollo 17» dvigal v nebo in slišali smo kozmonavte, ki so proglaševa- 
li: «Naj bi se duh miru za vedno utrdil med vsemi ljudmi».

Nixon se je prestrašil in skupaj z njim veliko Dolarjev. On je 
sklical svoje strokovnjake ter jih vprašal o bodočnosti malega Viet
namca. Oni so mu odgovorili, da je bilo zapisano:

«In U Vietnam, zemlja trpljenja, 
nikakor nisi najmanjši med narodi, 
zakaj iz tebe prihaja nova luč, 
ki bo razsvetlila ljudstva zemlje».

Tedaj se je Nixon silno raztogotil in da bi ubil vse vietnamske 
otroke je poslal tja s svojimi letali nov dež napalma in bomb.

PO VESTEH IZ ATENSKIH SODNIH KROGOV

18. januarja proces 
proti Lorni Caviglii
Italijanka, ki je že pet mesecev zaprla v samici atenskega, 
zapora, je obtožena rovarjenja proti režimu polkovnikov

Sindikati nočejo plinskih mask

ATENE, 9. — Grški polkovniški 
režim je končno določil datum pro
cesa proti italijanski državljanki 
Lorni Briffi Cavigli in Stathisu Pa- 
nagulisu, ki sta bila aretirana av
gusta letos v Atenah. Po vesteh iz 
atenskih sodnih krogov bo proces 
18. januarja letos. Pred vojaški
mi sodniki se bo moralo, poleg ome
njenih dveh obtožencev, zagovarjati 
še drugih 11 oseb, katerih imen ni
so še sporočili. Preiskovalni sodnik 
je zaključil včeraj tajni preiskoval
ni postopek in je prijavil obtožence 
sodišču. Loma Caviglia je obtožena 
rovarjenja proti grškemu režimu, 
Stathis Panagulis pa, da je priprav
ljal načrt za osvoboditev !<rata

Procesu bodo prisostvovali pred
stavniki mednarodnega odbora za 
človečanske pravice. Sodna razpra
va bo javna in bo v glavni dvorani 
atenskega vojaškega sodišča. Po 
mnenju grških sodnih izvedencev bo 
proces trajal diva ali tri dni.

«Križev pote Lome Caviglie Brif- 
fe v grških vojaških zaporih se je 
začel 21. avgusta lani, ko so jo are
tirali agenti grške vojaške policije 
v Atenah. Italijanka je dopotovala 
nekaj dni prej v grško prestolnico 
skupaj s Stathisom Panagulisom in 
neko nemško državljanko grške na
rodnosti, ki je bila pred kratkim 
izgnana iz Grčije. Točen namen 
njihovega potovanja v Atene ni 
znan. Če prisluhnemo pa socialistič
nemu glasilu «Avanti» kaže, da so 
nasedli provokaciji grških tajnih a- 
gentov v Italiji. List je namreč 
trdil, da se je Stathis nekaj dni 
pred odhodom iz Italije srečal s špi- 
jonom polkovnikov, ki se je izdajal 
za političnega preganjanca. Slednji 
naj bi prepričal Stathisa, da je mo
goče organizirati beg Aleksandra 
Panagulisa iz zapora.

Kaže, da je Stathis nasedel in je 
odpotoval v Grčijo. Z njim sta 
odpotovali tudi Lorna Caviglia in 
neka nemška državljanka. Trojica 
se je izdajala za turiste, ki so 
prišli na ogled spomenikov slavne 
grške preteklosti, agenti politične 
policije so jih čakali in so jih are
tirali po njihovem prihodu v Pirej.

Zakaj pa je polkovniški režim or
ganiziral to past, ki ji je Stathis 
tako naivno nasedel? Očitno, da bi 
se nekoliko «opral» pred svetovnim 
javnim mnenjem, ki z vedno večjo 
zaskrbljenostjo sledi dogodkom v 
Grčiji. Polkovniki se skušajo namreč 
prikazati kot žrtve mednarodne pre
vratniške organizacije, ki ima svoj 
generalni štab v Italiji in ki jo pod
pira italijanska socialistična stran
ka. Zato ni čudno, da so v afero 
vpletli tudi Lomo Caviglio, ki je 
aktivna članica rimske socialistične 
federacije. Ves načrt naj bi se tudi 
uokviril v širšo politično provoka
cijo, ki jo polkovniki zasledujejo v 
Italiji, odkar je takodmenovani 
«gospod P* navezal stike z vodi
teljem grške vohunske službe Kosta- 
som Plevrisom. Drugi cilj naj bi bil, 
da se prepreči ponoven vstop so
cialistov v vlado.

DA BI UZAKONILI TELEFONSKO «PRISLUŠKOVANJE»

Zakonski osnutek senatorja Zuccalaja 
za omejevanje nadzorstva nad telefoni
«PrisIuškovanje» bo lahko odredil samo sodnik - Zanimivo juridično vprašanje

RIM. 9. — Socialistični senator 
Michele Zuccala je danes predložil 
parlamentu zakonski osnutek za 
«svobodo in tajnost telefonskih po
govorov;). Namen zakona je, kot je 
napisal avtor v uvodu preprečiti 
zlorabe telefonskega «prisluškova- 
nja», ne da bi istočasno odrekel 
sodniku možnost nadzorstva, ko gre 
za zbiranje dokaznega gradiva o 
nekem prekršku.

Glavna točka zakona predvide
va, da lahko telefonsko «prisluško- 
vanje odredi v začetku preiskoval
nega postopka le namestnik držav
nega pravdnika, v skladu z novo
zakonodajo pa prepoveduje policij-
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PRED IZIDOM «BELE KNJIGE

London lovi ravnotežje 
med ulstrskima skupnostima
«Vanguard» poziva protestante k enotnosti, Miaire 

Drumm pa katoličane k oboroženemu uporu

REPRESIVNI SISTEM NA ZATOZNI KLOPI

Napetost v Franciji ob začetku procesa 
proti morilcu «gauchitesa» Overneya
Bivši častnik Tramonti je ubil Overneya med manifestacijo pred tovarno Regie Renault

LONDON, 9. — Angleško mini
strstvo za severnoirske zadeve in 
poveljstvo krajevnih varnostnih sil 
v Ulstru z veliko pazljivostjo za
sledujeta razvoj dogodkov v Se
verni Irski.

Sedanji križi in težave ministra 
za irske zadeve lorda Whitelawa 
so dvojnega značaja. V prvi vrsti 
se mora predstavnik angleške vla
de spoprijemati z ulstrskimi pro
testanti, ki postajajo vedno bolj 
drzni, v vedno večji meri izvaja
jo nasilja in še posebej tako ime
novane «individualne» uboje. Do
kler pa gre le za teroristično de
javnost, se London ne čuti preveč 
prizadetega, ker meni, da bo uteg
nil z vojsko in policijskimi silami 
zadušiti take in podobne akcije. V 
tem trenutku so v Londonu zaskrb
ljeni zaradi možnosti, da bi prišlo, 
še pred izidom «bele knjige» prij 
hodnjo spomlad, do formalne polil 
tične združitve vseh protestantskih 
gibanj. Teh je precej ter so si po

svojih političnih koncepcijah zelo 
različna, če ne celo nasprotna. 
Najmočnejša stranka je «unioni- 
stična stranka», ki jo vodi bivši 
ulstrski ministrski predsednik Brian 
Faulkner. Zelo vplivna pa je orga
nizacija ((Vaoguard movemenb, ki 
ji načeluje bivši minister za notra
nje zadeve v ulstrski vladi William 
Gnaig in ki kontrolira številne 
druge organizacije,

Na drugi strani pa obstaja od
prto vprašanje, kaj bo storilo v 
prihodnjih mesecih levo krilo orga
nizacije IRA »provisionals*.

Prejšnjo nedeljo je začasna pred
sednica tega krila (predsednik Ro- 
ry 0’Brady je zaprt v Dublinu) 
Maire (Mary) Drumm v nekem svo
jem govoru v Belfastu pozvala ka
toliško prebivalstvo k oboroženemu 
uporu. Drummin mož je preživel 
v zaporih in koncentracijskih ta
boriščih 13 let, njen najstarejši sin 
pa je sedaj v koncentracijskem 
taborišču.

PARIZ, 9. — Danes popoldne se 
.je v Parizu začel proces, ki bi 
lahko razdelil francosko javne mne
nje na dva nasprotujoča si tabora, 
približno kot preiskava o «čmi 
mreži» v Italiji. V tej zvezi je E- 
notna socialistična stranka (ki po 
politični liniji odgovarja bivši ita
lijanski stranki PSIUP) obtožila 
vlado, da je zahtevala začetek pro
cesa med predvolilno kampanjo, 
da bi «segrela» duhove.

Na zatožni klopi sedi 38-letni biv
ši vojaški častnik Jean Antoine 
Tramonti. ki je 25. februarja lani 
ubil člana neke skrajnolevičarske 
organizacije Pierra Ovemeyja s 
strelom iz samokresa v srce pred 
tovarno avtomobilov Regie Renault.

Do tragičnega obračunavanja med 
Tramontijem in Ovemeyjem je pri
šlo v dobi, ko je bila napetost v 
Franciji na višku. Delavci so z 
vrsto nenapovedianih kratkih stavk 
protestirali proti odpustu uslužben
cev tujih narodnosti. Uprava to
varne Renault je v odgovor ustano
vila tako imenovan notranji «le-

Epldemija gripe razsaja v Sovjetski zvezi. Blagajničarke neke moskovske veleblagovnice so si zato nadele maske,
da bi se branile pred morebitnim okuženjem

teči policijski oddelek», ki je vedno 
grobo napadal stavkajoče delavce. 
Uradno Jean Tramonti ni bil član 
te policije, bil pa je vedno prisoten 
ob vsakem posegu agentov. Delav
ci so bili zato prepričani, da je 
imel kakšno tajno nalogo.

V tem času so bile francoske iz- 
venparlamentame skupine zelo ak
tivne. Spremljale so dogajanje in 
pomagale stavkajočim delavcem in 
v tem okviru je prišlo do Over- 
neyjevega umora.

25. februarja so delavci druge 
izmene, ki so že zapuščali tovar
no, srečali pred vhodom skupino iz- 
venparlamentarcev. Mladeniči so 
delili letake, s katerimi so pozivali 
delavce, naj se udeležijo protestne
ga zborovanja proti odpustu treh 
uslužbencev. Leteči oddelek je hi
tro posegel da bi razkropil mani- 
festante. Delavci in izvenparlamen. 
tarci so se zelo srdito spopadli z 
agenti. Demonstranti so se oboro
žili s palicami in so šli v protina
pad. V tem trenutku je posegel Tra
monti. Iz žepa je izvlekel samokres 
in zakričal: «Ustavite se, sicer
streljam». Manifestanti in agenti so 
se umaknili, kot da bi bili en sam 
mož. Med dvema kriloma izvenpar- 
lamentarcev in policistov sta ostala 
le Tramonti in Ovemey drug na
sproti drugega. Nenadoma je Tra- 
rrionti pritisnil na petelina in mla
denič se je zgrudil mrtev na tla, 
zadet v srce.

Tramonti je izjavil preiskoval
cem. da ni hotel streljati in da se 
je ^orožje sprožilo po tragičnem na
ključju. Javni tožilec pa trdi, da 
je^bivši častnik namerno ubil O- 
verneyja in kot obremenilno oko
liščino navaja dejstvo, da Tramon
ti ni imel pravice hiti oborožen.

V zvezi s procesom bodo izven- 
parlamentarske levičarske organi
zacije priredile v četrtek protestni 
shod

Ob začetku procesa so močne po
licijske sile zastražile sodno pala
čo in so preprečile vstop vsem, ki 
niso bili obtoženci, odvetniki ali 
častniki ki so imeli dovoljenje, da 
prisostvujejo procesu. Sodna raz
prava se je kljub temu začela v 
dokaj mirnem ozračju.

Švedski časnikar 
o ustaškem delovanju

STOCKHOLM, 9. - švedski čas
nikar Janrik Larsson v svoji knji
gi «Ustaška dokumentacija)), ki je 
izšla v Stockholmu, ocenjuje usta
še kot teroriste ter opozarja šved

sko vlado na nevarnost njihovega 
nadaljnjega delovanja. Ustaško gi
banje, je po besedah Larssona, od 
ustanovitve dalje izkoristilo vse me
tode nasilstva. Ustaši, ugotavlja 
Švedski časnikar, niso nikdar mo
gli postati zastavonoše borbe za 
nacionalne pravice, kajti njihov 
«credo» je bila mržnja proti dru
gim in njihove metode teror in na- 
silstvo. Avtor podpira to tezo z 
ugotovitvijo da so ustaši, ko so 
prišli na oblast s Hitlerjevo po
močjo, odvzeli svobodo lastnemu 
ljudstvu. Larssen daje zelo preprič
ljivo sfiko o taborišču v Jesenov
cu in o njihovih krvnikih ter nava
ja avtentične vire, iz katerih je 
očitno, da je celo zaveznika usta
šev Mussolinija in Hitlerja prese
netilo njihovo (divjanje in barbar
stvo.

Knjiga Larssona je namenjena 
predvsem njegovim rojakom, kate
rim je hotel prikazati delovanje u- 
staške Matice na Švedskem. Lars
son posebno poudarja, da je ustaš- 
ka dejavnost usmerjena na minira
nje Švedsko - jugoslovanskih odno
sov in da so švedske oblasti pod
pirale ustaške teroriste, ker niso 
ničesar ukrenile za preprečevanje 
njihovega delovanja

skim organom pravico, da na lastno 
pest začnejo nadzorstvo nad nekim 
telefonom. Poleg tega pa mora sod
nik utemeljiti svoj ukaz s tehtnimi 
razlogi. Snemanje telefonskih po
govorov lahko prepusti sodnik poli
cijskim agentom, ki pa bodo mo
rali izročiti zbrano gradivo (mag
netofonske posnetke) v zapečatenem 
paketu, prepis pogovora pa je v iz
ključni pristojnosti sodnih organov.

V preiskovalni fazi lahko telefon
sko «prisluškovanje') odredi le prei
skovalni sodnik ki mora ukren u- 
temeljiti s tehtnimi razlogi, da za
gotovi branilcem čimjvečje možno 
nadzorstvo. Zakon predvideva tudi 
delno preosnovo člena 617 kazen
skega zakonika, ki v sedanji for
mulaciji onemogoča praktično vsa
komur, da brani svojo pravico do 
tajnega telefonskega pogovora. So
cialistični senator predlaga, naj 
sodniki tudi brez prijave sprožijo 
sodni postopek, ko sumijo, da kdo 
protizakonito nadzoruje telefon ka
kega državljana.

Senator Zuccala je predložil svoj 
zakon po polemiki o nadzorstvu nad 
telefoni, ki je izbruhnila ob procesu 
Scire in ob pravdi med tednikom 

i «L’Espresso» ter finančnimi stražniki.
Problem je zelo obširen. Izbruhnil 

je prvič leta 1964, ko so v arhivu pro- 
tivohunske službe SIFAR odkrili debe
le dosjeje o veliki večini italijanskih 
politikov. Gradivo je služba zbrala 
v veliki meri s telefonskim »prisluško
vanjem*.

Koliko telefonov pa je pod nad
zorstvom v Italiji? Po ugotovitvah re
vije «Panorama» tega števila ni mo
goče določiti, kaže pa da je med 
politiki in časnikarji razširjeno pre
pričanje, da so njihovi telefoni pod 
nadzorstvom. Marsikdo pred začetkom 
pogovora «pozdravi» prisluškovalca, 
nekateri poslovni možje pa so se celo 
odrekli temu modernemu pripomočku 
in sklepajo trgovske pogodbe samo 
v avtomobilu ali pa med sprehodom 
v parku.

Poleg uradnih »prisluškovalnih cen
tral*, obstaja še cela vrsta izredno 
majhnih radijskih oddajnikov, ki jih 
z zvijačo lahko vtaknete v telefon, 
ki ga hočete nadzorovati. Pred krat
kim so tak oddajnik odkrili celo v 
telefonski slušalki generalnega pravd
nika pri kasacijskem sodišču.

»Prisluškovalne centrale* imajo sko
raj vse kvesture. Včasih so agenti 
na ukaz sodnih organov nadzorovali 
telefone na sedežih telefonskih družb, 
pozneje pa so pripravili take centrale 
na svojih sedežih, s katerimi nadzo
rujejo telefone po odredbi sodnika.

Poleg policijskih organov pa se 
tudi drugi ljudje poslužujejo tele
fonskega «prisluškovanja». Agenti 
raznih vohunskih služb, zasebni de
tektivi, ((industrijski špijoni* vsem 
tem je moderna elektronska teh
nika dala na razpolago zelo učin
kovito sredstvo. Naprave so tudi 
razmeroma cenene. Za 35 tisoč lir 
si lahko vsakdo preskrbi radijski 
oddajnik, ki ga lahko skrije v 
telefonsko slušalko ter v razdalji 
500 metrov prisluhne telefonskemu 
pogovoru.

Koliko pa je upravičen sum, da 
je naš telefon pod nadzorstvom? 
V tej zvezi eden izmed najboljših 
italijanskih strokovnjakov za od
krivanje skrivnih radijskih oddaj
nikov v telefonskih napravah trdi, 
da poprečno odkrije 4 prisluško
valne naprave na vsakih deset 
pregledov.

Ob problemu nadzorstva telefo
nov se postavlja tudi zanimivo ju
ridično vprašanje. Znano je, da so 
preiskovalci zbrali dokazno gradivo 
za nekatere procese, kot na pri
mer proti komiku Walterju Chiari- 
ju, samo z nadzorstvom telefona. 
Problem pa je sledeč: če sodnik 
obvesti branilce obtoženca, da je 
telefon njegovega klienta pod nad
zorstvom je ukrep neučinkovit, ker 
bo odvetnik opozoril osumljenca, če 
pa tega ne stori, je obramba pri
krajšana za svojo pravico, da lah
ko odvetnik prisostvuje zasliševa
nju obtoženca.

Javni poljub 
Marka in Ane

LONDON, 9. — Ana in Mark sta 
se nežno poljubila pred mladeni
čevim odhodom v Evropo, kjer se 
bo 24-letni poročnik britanske kra
ljevske straže udeležil dveletnih 
manevrov v sklopu oboroženih sil 
NATO. Naši bralci, ki bolj ali 
manj sledijo škandalističnemu tisku 
vedo koga imamo v mislih, za vse 
ostale pa bomo pojasnili, da gre za 
hčerko britanske kraljice Elizabete 
n in njenega «boy-frienda» po
ročnika Marka Phillipsa.

S tem javnim poljubom sta torej 
Mark in Ana potrdila domneve 
britanskega tiska, da sta zaljublje
na, a po mnenju člana britanske 
kraljevske družine je še prezgodaj, 
da bi lahko govorili o resnični 
ljubezni.

BENETKE. 9. — Sindikalne or
ganizacije so na današnji tiskovni 
konferenci v Benetkah ponovno o- 
dločno zavrnile ukrep pokrajinskega 
nadzornika za delo dr. Lo Grassa, 
ki je predpisal, naj vsi delavci 
uporabljajo med delovnim urnikom 
v tovarnah Porto Marghere plinske 
maske. ((Nasprotujemo uvedbi plin
skih mask — je dejal tajnik enotne 
pokrajinske sindikalne federacije 
Geromin — ker se na ta način ne 
rešuje problem onesnaženja v Mar- 
gheri. Odpraviti je treba vzroke 
onesnaženja in ustvariti pogoje za 
zdravo delovno okolje*.

((Moderna tehnologija — jc na
daljeval Geromin — nam daje na 
razpolago učinkovita sredstva za 
boj proti onesnaženju. Ukrepa o 
plinskih maskah so se poslužSli ne
kateri krogi, da bi odvrnili pozor
nost od najnujnejših problemov*.

Na sliki: dva delavca s plinski
ma maskama upravljata stroj v 
neki kemični tovarni.

Gripa v Italiji
RIM, 9. — Ministrstvo za zdrav

stvo je danes sporočilo, da se je 
epidemija gripe pojavila tudi v 
Italiji. Bolezen je prizadela pred
vsem severne pokrajine zlasti pa 
nekatere pokrajine Piemonta in Gor
njega Poadižja, kjer je položaj 
zaskrbljujoč. Manjše število obolenj 
so zabeležili v srednji Italiji, na 
jugu pa so zabeležili le osamljene 
primere gripe. Po trditvah mini
strstva za zdravstvo je treba dej
stvo, da je epidemija prizadela 
Italijo v manjši meri kot druge ev
ropske države, pripisati korenitim 
preventivnim ukrepom, ki so jih 
odredili pristojni zdravstveni organi.

PROCES

Gro/ Cagliostro se bo mmal 
ponovno zagovarjati pred itali
jansko pravico. 180 let po 
prvem procesu in poldrugo sto- 
letjo po smrti bo moral znani 
sicilski ljudski zdravnik in vrač 
ponovno pred sodnike, a tokrat 
bo razsodbo izreklo civilno so
dišče in ne več cerkveno h je 
obsodilo vrača na dosmrtno za
porno kazen v zloglasni trdnja
vi San Leo.

V sobota 3. februarja se bodo 
v Perugii zbrali v dvorani ne
kega krožka sodniki, odvetni
ki in priče. Med razpravo, ki ji 
bo predsedoval predsednik po
rotnega sodišča v Perugii, bra
nilec in tožilec pa bosta druga 
dva visoka sodnika, bodo preu
čili vse znanstvene publikacije, 
romane in življenjepise e sicil
skem vraču Razsodbo bo iz
rekla porota, sestavljena iz uni
verzitetnih profesorjev.

To ni edini proces proti neki 
zgodovinski osebnosti, ki so se 
ga doslej lotili sodniki v Pe
rugii. V zadnjih letih so se mo
rali namreč pred njimi že za
govarjati Dante, trojanska He
lena. Sokrat in Don Abbondio.
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ŽALOIGRA V NEWORLEANSKEM HOTELU

Črnski ostrostrelec proti beli družbi
Sedem žrtev rasne diskriminacije - Poseg ivashingtonske vlade?

NEW ORLEANS, 9. — Vse kaže, 
da se je žaloigra v hotelu, ali mo
telu Howard Johnson Motor Lodge, 
kjer je izgubilo življenje vsega sku
paj 7 ljudi, zaključila ne da bi po
licija našla poleg že ubitega ostro
strelca, kako drugo osebo, ki bi 
bila odgovorna za krvavo dejanje. 
Na terasi hotela je obležal temno
polti mladenič, ki so ga ubili stre
li iz policijskega helikopterja. Po
licija je nato še dalj časa čaka
la na ugoden trenutek ter se na 
koncu odločila za naskok. Policisti 
so pregledali drugo za drugo vseh 
več kot tristo sob hotela, vse ko
tičke in najbolj skrite kraje, toda 
o kaki drugi osebi, ki naj bi se 
udeležila spopada s policijo ni bilo 
ne duha ne sluha.

Žrtve krvave žaloigre so: mlad 
črnec, ki je prav gotovo eden od

krivcev krvavega dogodka (če dru
gi sploh obstajajo) in čigar iden
titete še niso ugotovili trije poli 
cisti in trije civilisti. Med polici
sti je sam namestnik policijskega 
poveljstva v New Orleansu Louis 
Sirgo. Med civilistoma pa sta dva 
hotelska gosta, in sicer 27-letni dr. 
Robert Steagall in njegova eno 
leto mlajša žena. Poročila sta se 
pred pol leta dni, toda tedaj nista 
mogla na poročno potovanje. Usta
vila sta se v tragičnem hotelu, kjer 
ju je doletela smrt na zadnjem 
nadstropju. Doma sta bila iz Vir
ginije, našli pa so ju tesno objeta 
s prestreljenima glavama.

Sedaj se postavlja vprašanje: ali 
je mogoče, da sta domnevna dva 
tovariša (ali pa eden) ubitega črn
ca utegnila zbežati iz poslopja, ki 
ga je obkolilo več kot 200 policij

skih agentov? Ali pa je mogoče 
da so se vsi policijski organi u- 
šte-li v tolikšni meri da so videli 
tri ostrostrelce, namesto enega sa
mega? Dejstvo, da ob najbolj na
tančni preiskavi vseh prostorov v 
hotelu niso našli sledi za ostalima 
ostrostrelcema (oziroma vsaj za e- 
nim) naj bi dokazovalo prav dru
go domnevo, se pravi, da ie bil 
napadalec samo eden.

Če je temu tako, potem je zelo 
verjetno, da je neworleanska polici
ja zgubila glavo in živce ter sploh 
ni vedela, kaj počne. Da so bili 
policisti zelo neprisebni, dokazuje 
tudi dejstvo, da so s svojimi stre 
li ranili več svojih lastnih to 
varišev.

Kot smo že omenili policija še 
ni identificirala ubitega črnca. Nje. 
gove prstne odtise so poslali v Wa-

shington, kjer zvezna policija (F 
BI) razpolaga z arhivi prstnih od
tisov vseh. ki so imeli opravka s 
pravico, oziroma so služili vojsko 
in podobno.

Dogodek v New Orleansu bo ver 
jetno sprožil hudo protičrnsko kam
panjo, posebno v južnih zveznih dr
žavah. Prav New Orleans je v 
enem od takih področij. Na drugi 
strani pa je dogodek sprožil že 
tudi pobude za odločnejši poseg 
zveznih organov v življenje posa
meznih držav (uredttev centralne 
policijske službe v vseh zveznih dr
žavah), ki naj bi onemogočil števil
na protizakonita dejanja oblastnih 
organov na škodo črncev, Id so pri
siljeni, da izrazijo svoj odpor pro
ti sedanji družbeni ureditvi tudi s 
krvavimi pokoli, kot je bil verjet' 
no ta zadnji primer.


